
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Θ. Ρουσόπουλου και

Ι. Οικονόµου, σελ. 3405 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές και µαθήτριες και εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 10ο
Δηµοτικό Σχολείο Βέροιας και το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Αργο-
στολίου του Νοµού Κεφαλληνίας, σελ. 3395, 3399 

3. Ανακοινώνεται η επιστολή του Βουλευτή κ. Ευάγγελου
Αποστολάκη , προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο
Τασούλα, µε την οποία µας γνωστοποιεί την ανεξαρτοποίησή
του από την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία, σελ. 3387 - 3388 

4. Ανακοινώνεται η επιστολή του Βουλευτή κ. Γεώργιου
Αποστολάκη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΝΙΚΗ , προς τον
Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τασούλα, µε την οποία
µας γνωστοποιεί την παραίτησή του από το βουλευτικό
αξίωµα, σελ. 3389 - 3390 

5. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής: Η Ει-
δική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας κα-
ταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελικής Αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βου-
λευτή, σελ. 3404 

6. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη Υπουργών», όπως ισχύουν, την 28.11.2024
ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη Παναγιώτη Θεοδωρικάκο και τη
2.12.2024 ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υφυ-
πουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού Ελευθέριο Αυγενάκη και
ποινική δικογραφία που αφορά τους πρώην Υπουργούς Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων και Οικονοµικών, σελ. 3411 

7. Αναφορά στην Επέτειο της Εθνικής Αντίστασης, σελ.
3391 - 3399 

8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3387, 3389, 3391, 3395,
3397, 3398, 3399, 3400, 3401, 3402, 3404, 3405, 3406, 3408,
3409, 3411, 3413, 3416, 3417, 3419 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών

µε θέµα: «Να διαγραφεί ο απαράδεκτος φόρος που επιβλή-
θηκε στην πρωταθλήτρια ΑµεΑ από την Ελευσίνα για χρηµα-
τοδότηση, που εξασφάλισε µετά από µεσολάβηση της
Κυβέρνησης για την ανάκτηση του σπιτιού της», σελ. 3400 

β) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών:
i. µε θέµα: «Αποτροπή παράνοµης αλιείας στα ελληνικά χω-

ρικά ύδατα»., σελ. 3402 
ii. µε θέµα: «Θαλάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασµός της Ευ-

ρωπαϊκής Ενώσεως», σελ. 3404 
γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Ανάγκη εξαίρεσης από το ποσοστό κάλυψης

σε γη υψηλής παραγωγικότητας των δικαιούχων του προ-
γράµµατος «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι»», σελ. 3405 

ii. µε θέµα: «Πολλαπλά επιζήµια η απόσυρση του ΑΗΣ Με-
λίτης», σελ. 3406 

δ) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα:
«Αδυναµία εγγραφής δικαιωµάτων στην κτηµατογράφηση
των Τοπικών Κοινοτήτων Αφάλωνα και Σκοπέλου µε αποκλει-

στική ευθύνη του Ελληνικού Κτηµατολογίου - Αναγκαία η χο-
ρήγηση παράτασης και ρύθµισης», σελ. 3408 

ε) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Ιδιαίτερα ανησυχητικό το έλλειµµα στο ισοζύγιο

των αγροτικών προϊόντων», σελ. 3409 
ii. µε θέµα: «Αδιαφορία της κυβέρνησης για τις ζηµιές στην

ελαιοκαλλιέργεια λόγω της ανοµβρίας», σελ. 3411 
στ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού:, σελ.  
i., µε θέµα: «Για το σοβαρό στεγαστικό πρόβληµα των φοι-

τητών στα πανεπιστήµια της Κρήτης», σελ. 3414 
ii. µε θέµα: «Απαράδεκτη έως επικίνδυνη η κατάσταση για

µαθητές, εκπαιδευτικούς και εργαζόµενους στο Εργαστήριο
Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(ΕΕΕΕΚ) Πολλαπλά Αναπήρων στο Αιγάλεω», σελ. 3417 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση πρότασης νόµου: Ο Πρόεδρος της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση νόµου
µε θέµα: «Συλλογικές συµβάσεις εργασίας», σελ. 3404 

2. Κατάθεση πρότασης νόµου: Ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα-
ΝΙΚΗ κ. Δηµήτριος Νατσιός και οι Βουλευτές του κόµµατός
του κατέθεσαν πρόταση νόµου µε τίτλο: «Ρυθµίσεις για την
προστασία των δύο φύλων και της ανηλικότητας»., σελ.
3405 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 3412 - 3419
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 3400 - 3412
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3387 - 3399

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Επετείου της Εθνικής Αντίστασης:
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 3394
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3391
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 3393
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 3395
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 3396, 3398
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 3391
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 3391
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 3393
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 3392
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 3395

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 3413,3416, 3417, 3419
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 3400, 3401, 3402, 3404, 

3405, 3406, 3408, 3409, 
3411

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3387, 3389, 3391, 3395, 
3397, 3398, 3399

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 3397, 3398

ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3417

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’
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Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 3417, 3418
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 3400, 3401
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 3404
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 3409, 3410
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 3406, 3407, 3408
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ. , σελ. 3408, 3409
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 3414, 3415, 3416, 3417, 

3418, 3419
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 3402
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 3405, 3406
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ Α., σελ. 3402, 3403, 3404
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΐΔΗΣ Π. , σελ. 3408, 3409
ΣΔΟΥΚΟΥ Α. , σελ. 3405, 3406, 3407, 3408
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 3409, 3410, 3411, 3413
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3414, 3415, 3416, 3417
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 3400, 3401
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 3411, 3412



Αθήνα, σήµερα στις 2 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 14.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑ-
ΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Δύο ανακοινώσεις πρώτα προς το Σώµα:
Θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος

Αποστολάκης µε την από 29 Νοεµβρίου 2024 επιστολή του προς
τον Πρόεδρο της Βουλής µας γνωστοποιεί την ανεξαρτητοποί-

ησή του από την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία. Η προαναφερθείσα επιστολή θα κατατεθεί στα Πρα-
κτικά της συνεδρίασης αφού αναγνωστεί.

«Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων, µε την πα-
ρούσα επιστολή µου σας γνωστοποιώ την αποχώρησή µου από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
Εφεξής θα είµαι ανεξάρτητος Βουλευτής Επικρατείας του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου. Με τιµή, Ευάγγελος Αποστολάκης». 

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’

Δευτέρα 2 Δεκεµβρίου 2024



3388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς: Μία ακόµη ανακοί-
νωση η οποία αφορά τον έτερο Βουλευτή, της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Νίκη, µε το επίθετο Αποστολάκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω
ότι ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αποστολάκης µε την από 2 Δεκεµ-
βρίου 2024 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής µας
γνωστοποιεί την παραίτησή του από το Βουλευτικό αξίωµα. 

Η προαναφερθείσα επιστολή θα κατατεθεί στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης αφού αναγνωστεί:

«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων. Αξιότιµε, κύριε
Πρόεδρε, µε την παρούσα επιστολή σας δηλώνω, σύµφωνα µε
το άρθρο 60 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και 5 παράγραφος
1 του Κανονισµού της Βουλής ότι παραιτούµαι από το Βουλευ-
τικό αξίωµα. Παρακαλώ για τα καθ’ υµάς. Ο δηλών, Γεώργιος
Αποστολάκης Βουλευτής Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Νίκη».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 2 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 3389



3390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς: Τώρα θα γίνει ανα-
φορά στην Επέτειο της Εθνικής Αντίστασης. Η συνεδρίαση ξεκι-
νάει µε οµιλία του Προεδρεύοντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή τιµά σήµερα την Επέ-
τειο της Εθνικής Αντίστασης. Τιµά τις Ελληνίδες και τους Έλλη-
νες οι οποίοι µέσα σε ένα περιβάλλον γενικευµένης δυστυχίας,
πείνας και οικονοµικής εξαθλίωσης, µε έντονη την οσµή του θα-
νάτου από τις µαζικές εκτελέσεις αθώων από τις κατοχικές δυ-
νάµεις, δεν λύγισαν στιγµή. Όρθωσαν το ανάστηµά τους και µε
απαράµιλλο ηρωισµό αντιστάθηκαν και πάλεψαν για την ελευθε-
ρία τους. 

Ο φόρος αίµατος που πλήρωσε η χώρα για τον αντικατοχικό
αγώνα υπήρξε µεγάλος. Ποσοστιαία η Ελλάδα είναι η χώρα µε
τις µεγαλύτερες απώλειες σε ολόκληρη την Ευρώπη. Η αντί-
σταση των Ελλήνων υπήρξε σθεναρή, δυναµική και γενναία. Όλοι
µας µνηµονεύουµε τον Μανώλη Γλέζο και τον Απόστολο Σάντα,
οι οποίοι σκαρφαλώνοντας στον ιερό βράχο της Ακρόπολης,
χωρίς να γίνουν αντιληπτοί από τη γερµανική φρουρά, κατόρθω-
σαν να κατεβάσουν τη γερµανική σβάστικα. Δεν ήταν απλώς η
πρώτη πράξη αντίστασης. Ήταν το µήνυµα ενός ολόκληρου
έθνους πως δεν θα υπέκυψε ποτέ. Ήταν ένα µήνυµα ελευθερίας
προς όλον τον κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, όµως, να παρα-
µείνω σε έναν ακόµα ουσιώδη συµβολισµό που αναδεικνύεται
κατά τη σηµερινή επέτειο. Η καθιέρωση Ηµέρας Μνήµης της
Εθνικής Αντίστασης την ηµέρα της Επετείου της Μάχης του Γορ-
γοποτάµου κοµίζει ένα µήνυµα µε βαρύνουσα σηµασία το οποίο
οφείλουµε να αφουγκραστούµε όλοι µας. Το ιστορικό γεγονός
της ανατίναξης της γέφυρας του Γοργοποτάµου συνέβη χάριν
της συνεργασίας και της ενωµένης ισχύος των ελληνικών αντι-
στασιακών δυνάµεων, ανεξαρτήτως ιδεολογικοπολιτικών διαφο-
ρών τους. Γι’ αυτό, κατά την άποψή µου, η σηµερινή Ηµέρα
Μνήµης µάς θυµίζει ότι η έννοια της Εθνικής Αντίστασης είναι συ-
νώνυµη µε την έννοια της εθνικής οµοψυχίας. 

Υπό αυτό το πρίσµα, ο σηµερινός εορτασµός αποτελεί πυξίδα
για την πορεία µας στο αύριο. Μόνο ενωµένοι µπορούµε να πε-
τύχουµε τον εθνικό µας στόχο. Αυτό είναι το κάλεσµα της Ιστο-
ρίας στο οποίο οφείλουµε να ανταποκριθούµε. Εκ µέρους λοιπόν
όλου του Σώµατος, αποτίουµε τιµή στους αγωνιστές προγόνους
µας που αψήφησαν κάθε προσωπικό κόστος και ρίχτηκαν ορµη-
τικά στη µάχη την ελευθερία. Συνεχίζουµε να κρατούµε τη µνήµη
τους ζωντανή ώστε να προχωρήσουµε δυναµικά στο αύριο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κλείνοντας να πω ότι δεν
νοείται αναφορά στην Εθνική Αντίσταση χωρίς παράλληλη
έγερση του ζητήµατος των γερµανικών πολεµικών αποζηµιώσεων
και του κατοχικού δανείου το οποίο παραµένει εκκρεµές, ως ελά-
χιστη µορφή αναγνώρισης των θυσιών του ελληνικού λαού. Εκ
µέρους του Προεδρείου και της Ολοµέλειας, θέλω κι εµείς από
εδώ να στείλουµε ένα σαφές µήνυµα ότι οι απαιτήσεις µας πα-
ραµένουν ζωντανές και απαράγραπτες. 

Ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα θα λάβουν οι Βουλευτές που έχουν οριστεί από

τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες.
Ειδικότερα, εκ µέρους της Κυβέρνησης, πρώτη τον λόγο έχει

η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων η κ. Ζέττα Μακρή.
Γνωρίζετε ότι ο χρόνος οµιλίας είναι πέντε λεπτά. Θα υπάρχει
σχετική ανοχή, αλλά είµαι σίγουρος ότι δεν θα γίνει κάποια κα-
τάχρηση αυτής της δυνατότητας. 

Η κυρία Υφυπουργός έχει τον λόγο. Παρακαλώ, κυρία Μακρή.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συνεχίζω στο πνεύµα σας. Η ανατίναξη της γέφυρας του Γορ-

γοποτάµου αποτελεί µία από τις σηµαντικότερες πράξεις αντί-
στασης στην κατεχόµενη Ευρώπη την περίοδο του Β’ Παγκοσ-
µίου Πολέµου και από το 1982 και µετά η επέτειος αυτή -και
ορθά- γιορτάζεται πανελλαδικά. 

Αποτελεί ένα πραγµατικό ορόσηµο για την πατρίδα µας αφού
η ανατίναξή της ήταν λόγος και η αιτία ώστε οι Έλληνες της αντί-
στασης να ενωθούν. Παραµέρισαν τις όποιες διαφορές τους και
προσέφεραν ένα τεράστιο τόσο στρατηγικό όσο και ηθικό πλή-
γµα στις δυνάµεις του άξονα. Στρατηγικό, γιατί ήταν ένα από τα

πρώτα χτυπήµατα στην καρδιά του ναζιστικού καθεστώτος που
επιχειρούσε να απλώσει το µαύρο πέπλο του φασισµού αρχικά
σε ολόκληρη την Ευρώπη και στη συνέχεια σε όλο τον κόσµο.
Ηθικό, γιατί αυτό το τέρας που προσπαθούσε να σαρώσει µε την
άκρατη βία κάθε έννοια ανθρωπισµού, διαπίστωνε ότι δεν ήταν
άτρωτο. 

Το αληθινά σηµαντικό, όµως, για εµάς εδώ στην Ελλάδα είναι
ότι πάνω στα συντρίµµια της γέφυρας του Γοργοποτάµου έµελλε
να αποδειχθεί για µια ακόµη φορά ιστορικά ότι όταν ο λαός µας
δεν είναι διχασµένος, είναι ικανός να πετυχαίνει πάντα κάτι σπου-
δαίο. 

Αυτό που έγινε στις 25 Νοεµβρίου του 1942 στο Γοργοπόταµο
θα µπορούσε να αποτελεί τον εθνικό µας φάρο στην πορεία του
χρόνου, ώστε η χώρα µας να βγαίνει ισχυροποιηµένη στη διεθνή
σκακιέρα, υπερασπιζόµενη τα εθνικά της δίκαια µε µια φωνή. Ο
Ναπολέων Ζέρβας αρχηγός του ΕΔΕΣ, ο Άρης Βελουχιώτης του
ΕΛΑΣ ένωσαν τις αντιστασιακές δυνάµεις τους για να πετύχουν
κάτι που έµοιαζε ακατόρθωτο τότε απέναντι σε µια πανίσχυρη
πολεµική µηχανή. Αυτό ήταν και είναι το πιο δυνατό µήνυµα τόσο
εντός όσο και εκτός συνόρων, αν είµαστε όλοι µαζί το φως θα νι-
κήσει και πάντοτε το σκοτάδι. Είναι ένα µήνυµα που οφείλουµε
να κρατάµε πάντα ζωντανό στις µνήµες µας οι Έλληνες και να το
διδάσκουµε στα παιδιά µας. 

Ένα πρόσφατο παράδειγµα αποτέλεσε και ο Κωνσταντίνος Κα-
ραµανλής µε την κυβέρνηση εθνικής ενότητας το ‘74. Αποφάσισε
να προχωρήσει στην ψήφιση του νοµοθετικού διατάγµατος 59
του 1974 το οποίο συγκαταλέγεται ανάµεσα στις πιο σηµαντικές
στιγµές της Μεταπολίτευσης. Με δύο από τα άρθρα του νοµιµο-
ποίησε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και το ΚΚΕ Εσωτερικού
και τα της συστάσεως και επαναλειτουργίας των πολιτικών κοµ-
µάτων. Έτσι αποκαταστάθηκε µια από τις θεµελιώδεις προϋπο-
θέσεις για τη λειτουργία της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας και
αυτό ήταν και το οριστικό τέλος του δεύτερου εθνικού διχασµού.

Η αρχή έγινε στο Γοργοπόταµο και µακάρι στο µέλλον να συ-
νεχίσει να είναι οδηγός µας για να έχουµε πάντα µια Ελλάδα
ισχυρή απέναντι στις διεθνείς προκλήσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κυρία

Υπουργέ.
Θα λάβουν τον λόγο τώρα οι συνάδελφοι Βουλευτές που έ-

χουν οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες τους και ειδικό-
τερα από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος, Βουλευτής
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, σήµερα η Βουλή των Ελλήνων τιµά µια από τις
πιο ηρωικές, τις πιο συγκλονιστικές, αλλά ταυτόχρονα και µια
από τις πιο τροµακτικές περιόδους της σύγχρονης ελληνικής
ιστορίας, το έπος της εθνικής αντίστασης.

Η εθνική αντίσταση ήρθε σαν συνέχεια του έπους της Αλβανίας
για να µας θυµίσει ότι ο ελληνικός λαός απέναντι στις πολύ µε-
γάλες δοκιµασίες και δυσκολίες της κατοχικής Ελλάδας κατόρ-
θωσε να σταθεί περισσότερο από πολλούς άλλους λαούς της
Ευρώπης στο ύψος εκείνων των συγκλονιστικών περιστάσεων.
Αναφέρθηκε προηγουµένως τόσο από τον Προεδρεύοντα, τον κ.
Γεωργαντά, όσο και από τον Υφυπουργό, την κ. Μακρή, ότι η Ελ-
λάδα εκείνη την εποχή µε δύο συµβολισµούς, η µια είναι η ναζι-
στική σηµαία που κατέβηκε από δύο ήρωες της αντίστασης από
τον ιερό Βράχο της Ακροπόλεως και µε τη µεγάλη επιχείρηση
του Γοργοποτάµου, έδειξε την αποφασιστικότητά της να µην
υποκύψει στις κατοχικές δυνάµεις του άξονα και τα κατάφερε σε
µεγάλο βαθµό. Ξέρετε ότι χάρη σε εκείνα τα επιτεύγµατα, χάρη
σε εκείνη τη συστράτευση όλων των Ελλήνων µε ελάχιστες µόνον
εξαιρέσεις, η Ελλάδα κατόρθωσε να απασχολεί στη χώρα µας
τρεις µεραρχίες του ναζιστικού στρατού, κάτι που δεν συνέβαινε
σε καµµία άλλη υπό κατοχή χώρα της Ευρώπης και αυτό από
µόνο του δηλώνει πάρα πολλά και σηµαντικά.

Είναι µια µεγάλη Επέτειος που όλοι πρέπει να τιµούµε και όλοι
πρέπει να θυµόµαστε και να µαθαίνουµε από την Ιστορία γι’ αυτό
το πρωτοφανές έπος της περιόδου εκείνης, της σκοτεινής, βί-
αιης, σκληρής, αλλά ταυτόχρονα ηρωικής περιόδου του ‘41-’44
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που η Ελλάδα βρισκόταν υπό ναζιστική κατοχή.
Ταυτόχρονα, η επέτειος της επιχείρησης του Γοργοποτάµου

συµπίπτει αύριο 3 Δεκεµβρίου µε την έναρξη µιας από τις σφο-
δρότερες µάχες που έχουν γίνει στην Ιστορία της χώρας µας,
αλλά και πανευρωπαϊκά, µε τη µάχη των Αθηνών, γνωστότερη ως
«Δεκεµβριανά», όπου Έλληνες δυστυχώς πολέµησαν εναντίον
Ελλήνων. Αυτό είναι κάτι που µας πονά όλους και δεν πρέπει ποτέ
να επαναληφθεί. 

Εµείς οι Έλληνες που είµαστε ικανοί για τα µεγαλύτερα ανδρα-
γαθήµατα, είµαστε ταυτόχρονα ικανοί και για τους µεγαλύτερους
διχασµούς από αρχαιοτάτων δυστυχώς χρόνων. Στη σύγχρονη
Ιστορία η Ελλάδα µας βίωσε δύο µεγάλους εθνικούς διχασµούς,
τον διχασµό του 1915 - 1916 και τον διχασµό της περιόδου της
Κατοχής και αµέσως µετά µε τον εµφύλιο πόλεµο. Αυτά µας συ-
γκλονίζουν και πρέπει να διδασκόµαστε από την Ιστορία µας και
πρέπει να πηγαίνουµε παρακάτω.

Εµένα προσωπικά µε εµπνέουν δύο προσωπικές ιστορίες. Η
πρώτη αφορά τον πατέρα µου, που όταν έγινε η κατοχή ήταν
µόλις δεκατεσσάρων ετών. Τότε ένα παιδί δεκατεσσάρων ετών
από το Παγκράτι συστρατεύτηκε στον αγώνα της απελευθέρω-
σης της πατρίδας στους κόλπους του ΕΑΜ. Εξαιτίας αυτής της
συστράτευσης ο πατέρας µου υπέστη, µετά το τέλος της µάχης
των Αθηνών και του εµφυλίου πολέµου, πολλές πολιτικές διώξεις.
Βρέθηκε στη Μακρόνησο εξορία, βρέθηκε στο Άη Στράτη εξορία,
αλλά πάντα µου έλεγε ότι εµείς οι Έλληνες πρέπει να αφήσουµε
τα κακά πίσω µας και να προχωρήσουµε µπροστά ενωµένοι.

Η δεύτερη προσωπική ιστορία που έχω είναι του παππού µου
από την πλευρά της µητέρας µου, ο οποίος ήταν στρατευµένος
στον ΕΔΕΣ. Όταν έγιναν τα Δεκεµβριανά και µένανε στον Βύρωνα
τότε µαζί µε τη µητέρα µου µόλις δεκαπέντε ετών, αναγκάστηκαν
να έρθουν στο κέντρο της Αθήνας, επειδή ήταν έκρυθµη η κατά-
σταση στον Βύρωνα όπου κυριαρχούσε -όπως ξέρετε- το ΕΑΜ.
Όταν µετά το τέλος της µάχης των Αθηνών ο παππούς µου µαζί
µε την ανήλικη µητέρα µου γύρισαν στον Βύρωνα της είπε:
«Εµείς γυρίζουµε στον Βύρωνα όχι για να εκδικηθούµε, όχι να δι-
χάσουµε, αλλά για να ενώσουµε τους Έλληνες». Με συγχωρείτε
για τη συγκίνησή µου, αυτή η φράση πάντα µε συγκινεί.

Αυτό πρέπει να είναι το µήνυµα όλων µας εδώ µέσα, σ’ αυτή
εδώ την Αίθουσα. Όλοι µας µπορεί να έχουµε πολιτικές διαφορές
και έχουµε και είναι θεµιτό να έχουµε πολιτικές διαφορές, ιδεο-
λογικές διαφορές, αλλά όλοι εδώ µέσα, από όποιο κόµµα και αν
προερχόµαστε, εκπροσωπούµε και υπηρετούµε το εθνικό συµ-
φέρον, την πατρίδα και την κοινωνία. Γι’ αυτό υπάρχουµε. Αυτό
πρέπει να είναι το µήνυµα που δίνουµε προς τον ελληνικό λαό
διαρκώς. Αυτή είναι η επιδίωξή µας και γι’ αυτόν τον λόγο αγω-
νιζόµαστε.

Εγώ τουλάχιστον θα συνεχίσω να αγωνίζοµαι για την εθνική
οµοψυχία, µε όποιες διαφορές και αν έχω µε τους υπόλοιπους.
Είµαι περήφανος που είµαι δεξιός φιλελεύθερος. Να είστε περή-
φανοι που αριστεροί, δεξιοί, ό,τι θέλετε να είστε, κεντρώοι, αλλά
όλοι είµαστε υπηρέτες της πατρίδας και του κοινωνικού συνό-
λου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παραστατίδης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα

Αλλαγής.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, µετά τον ν.1285/1982 για την αναγνώριση της
Εθνικής Αντίστασης του ελληνικού λαού έναντι των στρατευµά-
των κατοχής 1941-1944, µια πολιτικά φορτισµένη ιστορική εκκρε-
µότητα στη χώρα µας λύθηκε οριστικά από την πρώτη κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ, µε Πρωθυπουργό τον Ανδρέα Παπανδρέου. Αποτέλεσε
άλλωστε πρωταρχική ιστορική δέσµευση για τη δηµοκρατική πα-
ράταξη το χρέος απέναντι στους αγωνιστές της Εθνικής Αντίστα-
σης να εκπληρωθεί. Σε αυτούς τους εκατοντάδες χιλιάδες
Ελληνίδες και Έλληνες αγωνιστές που παρέµειναν επί δεκαετίες
στη σκιά αποδιωγµένοι και στιγµατισµένοι, απόβλητοι της ιστο-
ρίας αναγνωρίστηκαν οι αγώνες, η αυτοθυσία, οι µάχες που έδω-
σαν κατά του κατακτητή. Τα ονόµατά τους γράφτηκαν στις

λαµπρές σελίδες της εθνικής µας ιστοριογραφίας, πλάι στους
Έλληνες αγωνιστές της Ελληνικής Επανάστασης που οδήγησε
στη δηµιουργία του σύγχρονου ελληνικού κράτους, πλάι στους
εθνικούς µας ήρωες. 

Ηµέρα Μνήµης γι’ αυτή την ιστορική στιγµή ορίστηκε η Επέ-
τειος της ανατίναξης της γέφυρας του Γοργοποτάµου. Ένας
στρατιωτικός θρίαµβος, µία συναστρία τακτικής ευφυΐας, εθνικής
οµοψυχίας, θάρρους και αυτοθυσίας που χαρακτηρίστηκε ως η
σηµαντικότερη πράξη αντίστασης κατά του άξονα σε ολόκληρη
την Ευρώπη. Υπάρχουν στιγµές στις ιστορίες των λαών που λει-
τουργούν σαν φάροι στο σκοτάδι του εµφυλίου και του αλληλο-
σπαραγµού. Οι στιγµές αυτές γίνονται ορόσηµα για τα έθνη.
Μεταµορφώνονται από απλά ιστορικά γεγονότα σε σύµβολα και
ενσωµατώνονται στη συλλογική µνήµη των λαών. 

Μια τέτοια στιγµή είναι και αυτή που τιµούµε σήµερα στην Αί-
θουσα της Ολοµέλειας της Βουλής και η επιλογή της δεν ήταν
καθόλου τυχαία. Σε µια πολωµένη πολιτική συγκυρία το ΠΑΣΟΚ
επέλεξε να αναγνωρίσει τη συµβολή εκατοντάδων χιλιάδων
ανταρτών στον αντιστασιακό αγώνα, όχι µόνο για να αποκατα-
στήσει την ιστορική αδικία, αλλά για να σηµατοδοτήσει ότι η
εποχή του διχασµού, του φόβου, του αποκλεισµού ανήκει ορι-
στικά στο παρελθόν. Η επιλογή του Γοργοποτάµου ως Ηµέρα
Μνήµης για την Εθνική Αντίσταση αυτό έρχεται να δηλώσει, ότι
η αναγνώριση της Εθνικής Αντίστασης δεν έγινε για να παίξει τον
ρόλο ενός είδους ιστορικής ρεβάνς, µιας ακόµα πράξης ενός µε-
ταµοντέρνου εµφυλίου. Αντίθετα ο Γοργοπόταµος είναι µια διαρ-
κής υπόµνηση ότι η εθνική ενότητα δεν µπορεί να θεµελιωθεί στη
λήθη, ότι απαιτεί γενναιότητα, αµοιβαίες υποχωρήσεις, συµβιβα-
σµούς και συνειδητοποίηση ότι η ειρηνική συνύπαρξη σε µία ζω-
ντανή δηµοκρατία προϋποθέτει σεβασµό στη διαφορετική άποψη
ότι ακόµη και η σύγκρουση απαιτεί κανόνες. 

Έχουν περάσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ογδόντα δύο
χρόνια από την ανατίναξη της γέφυρας του Γοργοποτάµου, έ-
χουν περάσει σαράντα δύο χρόνια από την αναγνώριση της Εθνι-
κής Αντίστασης. Τα γεγονότα αυτά, όπως και οι σκοτεινές ηµέρες
του Εµφυλίου που ακολούθησαν µετά την αποχώρηση του κατα-
κτητή, εξακολουθούν να προκαλούν το ζωηρό ενδιαφέρον της
επιστήµης και της ιστοριογραφίας. Διαφορετικές οπτικές, άλλες
πολιτικά φορτισµένες, άλλες µε την απαιτούµενη ψυχραιµία και
αυτοσυγκράτηση επιχειρούν να φωτίσουν ακόµη περισσότερο τα
γεγονότα της εποχής εκείνης, να εξηγήσουν τον ρόλο των πρω-
ταγωνιστών και τις βαθύτερες αιτίες των επιλογών τους, να απο-
καλύψουν στην κοινωνία τού σήµερα τη µεγάλη εικόνα. Για τις
νεότερες γενιές, άλλωστε για τις οποίες ο πόλεµος, η κατοχή, η
καταπίεση, ο λιµός, ο θάνατος, οι κακουχίες και ο εµφύλιος αλ-
ληλοσπαραγµός αποτελούν κεφάλαια σε ιστορικά εγχειρίδια ή
προφορικές ιστορίες από αυτούς που τα έζησαν, ο κίνδυνος της
λήθης παραµένει υπαρκτός. Γιατί η δηµοκρατία µας µπορεί να
έχει επιδείξει παρά τις αντιξοότητες, παρά τις οικονοµικές, πολι-
τικές και διεθνείς κρίσεις αξιοθαύµαστη σταθερότητα, αλλά οι
ρίζες του κακού εξακολουθούν να καλλιεργούνται εκεί όπου οι
ανισότητες, ο κοινωνικός αποκλεισµός, η µισαλλοδοξία, η παρα-
πληροφόρηση ασκούν ολοένα και µεγαλύτερη επιρροή. Και εδώ
βρίσκεται το χρέος για τις πολιτικές δυνάµεις αυτού του τόπου,
αλλά και για τον καθένα από εµάς ατοµικά, να δείξουµε στην
πράξη ότι για να προκόψει, για να ευηµερήσει, για να αποτελέσει
η χώρα µας µια κοινωνία ισότητας και δικαιοσύνης χρειάζεται πε-
ρισσότερα παραδείγµατα, όπως αυτό του Γοργοποτάµου. Χρει-
άζεται µία συνεννόηση για την πατρίδα.

Σε αυτό το πνεύµα -και κλείνω- ως µία στιγµή συνεννόησης,
υπήρξε η στάση ενός γενναίου πολιτικού, που πήγε κόντρα στη
στάση του κόµµατός του κατά τη συζήτηση του ν.1285 στη
Βουλή το 1982. Παρέµεινε στην Αίθουσα της Ολοµέλειας και
υπερψήφισε το νοµοσχέδιο παρ’ ότι η παράταξη στην οποία
ανήκε αποχώρησε. Με ένα µικρό µέρος της οµιλίας του θα
κλείσω την εισήγησή µου. Πρόκειται για ένα συγκλονιστικό συ-
µπύκνωµα του πραγµατικού νοήµατος της επετείου που τιµούµε
σήµερα: «Υπάρχουν οι πονεµένοι, υπάρχουν οι πενθούντες και
δεν µπορούµε να τους πούµε να ξεχάσουν είτε ανήκουν στη µία
παράταξη είτε στην άλλη. Αλλά µπορούµε όλοι εµείς να θέσουµε
σε δεύτερη µοίρα αυτή την κακή πλευρά της ιστορίας, αυτές τις

3392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ηθικές τραγωδίες και να τοποθετήσουµε πάνω από όλα την ανα-
γνώριση των ηρωισµών και των αυτοθυσιών εκείνων που σε οποι-
αδήποτε οργάνωση και αν ανήκαν ή και ως άτοµα εάν πολέµησαν
χαρακτήρισαν µε τις θυσίες και τους ηρωισµούς τους τη µεγάλη
εκείνη περίοδο των ετών 1941 - 1944». Παναγιώτης Κανελλόπου-
λος, 1982.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-

ΡΙΖΑ ο κ. Παπαηλιού.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η ιστορία του ελληνικού λαού, η ιστορία του Ελληνι-
σµού έχει αναδείξει ως διαχρονική στάση ζωής του την αντί-
σταση και το εξεγερσιακό πνεύµα εναντίον όσων και προς όσους
επιβουλεύονται την ανεξαρτησία της πατρίδας, την ελευθερία
των πολιτών, τη δηµοκρατία. Πρόκειται για χαρακτηριστικό που
έχει ενσωµατωθεί στο «κύτταρό» του, στην «κοσµοθεωρία» του,
αποτελώντας αναπόσπαστο στοιχείο της ιστορικής παρουσίας
και πορείας του, της παράδοσής του, της ίδιας της υπόστασής
του.

Σε αυτό το πλαίσιο το έπος του ’40 και αυτό της Εθνικής Αντί-
στασης ’41-’44 κατά της τριπλής κατοχής, κατά του φασισµού,
του ναζισµού, το δίπολο του αγώνα της εποποιίας του ελληνικού
λαού κατά τη διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου άφησαν ανε-
ξίτηλο το αποτύπωµά τους.

Η Εθνική Αντίσταση είχε δύο διαστάσεις: τη στρατιωτική, τον
ένοπλο αγώνα- το αντάρτικο µε σαµποτάζ, αλλά και µε µάχες
κατά του κατακτητή στα βουνά και στις πόλεις και την πολιτική
κοινωνική που περιελάµβανε την αρωγή προς τον πληθυσµό για
να µπορέσει να επιβιώσει, αλλά και τη δηµιουργία ενός πλαισίου
δοµών στις ελεύθερες περιοχές της ελληνικής επικράτειας για
τη συνέχιση και την εµπέδωση µιας ελεύθερης και συµµετοχικής
ζωής σε αυτές: τοπική αυτοδιοίκηση, υγεία, εκπαίδευση κ.λπ.. Η
Εθνική Αντίσταση εκτός της συλλογικής µεγαλοσύνης από την
οποία χαρακτηρίστηκε, υπήρξε και σύνθεση ηρωικών πράξεων,
συγκεκριµένων προσώπων, οµάδων και κυρίως αντιστασιακών
οργανώσεων, οι οποίες συσπείρωσαν ευρύτατα τµήµατα του
πληθυσµού. Αυτές ήταν και οι πραγµατικοί πρωταγωνιστές της.

Έτσι η Εθνική Αντίσταση βρέθηκε στο στόχαστρο του κατα-
κτητή και των συνεργατών του των κατοχικών κυβερνήσεων, των
ταγµάτων ασφαλείας και των άλλων δοσιλογικών οργανώσεων.
Την αντιµετώπισαν µε τη βία, µε βιαιότητες και θηριωδίες, χωρίς
προηγούµενο. Η πατρίδα µας είναι διάστικτη από περιοχές και
χώρους στους οποίους ο κατακτητής άφησε το αιµατηρό, το κα-
ταστροφικό στίγµα του. Ολοκαυτώµατα, πυρπολήσεις χωριών,
εκτελέσεις, δολοφονίες, φυλακίσεις, βασανιστήρια, πείνα και
πράξεις αντεκδίκησης όλων των ειδών προκάλεσε η καθολική
αντίσταση του ελληνικού λαού.

Βέβαια, οι διαφορετικές ιδεολογικοπολιτικές προσεγγίσεις των
αντιστασιακών οργανώσεων οδήγησαν και σε συγκρούσεις µε-
ταξύ τους, η διχόνοια δολερή, οι οποίες ιδίως περί τα τέλη της
Κατοχής ενθαρρύνονταν και από ξένες δυνάµεις. Έτσι, µετά την
απελευθέρωση, η Εθνική Αντίσταση όχι µόνο δεν δικαιώθηκε,
αλλά διώχθηκε. Και αυτό λόγω του αριστερού προσανατολισµού
της κορυφαίας και πρωτοπόρας αντιστασιακής οργάνωσης, του
ΕΑΜ – ΕΛΑΣ, του Εµφυλίου Πολέµου και του Ψυχρού Πολέµου.
Έκτοτε «κύλησε πολύ νερό στο αυλάκι». Το συλλογικό αντιφασι-
στικό πνεύµα και φρόνηµα εκδηλώθηκε εκ νέου µε την αντιδικτα-
τορική πάλη, µέσω της οποίας ξεπεράστηκαν οι αποκλεισµοί και
ο διχασµός πολλών χρόνων του παρελθόντος.

Εν τέλει, το 1982 επί πρωθυπουργίας Ανδρέα Παπανδρέου µε
τον ν.1285 αναγνωρίστηκε η καθολική αντίσταση του ελληνικού
λαού, ανάλογη και αντάξια των αγώνων και των θυσιών του ως
σύµβολο του τέλους του διχασµού, της οµοψυχίας του έθνους
στον αγώνα κατά του φασισµού, του πνεύµατος της ελευθερίας
και ανεξαρτησίας. Η Εθνική Αντίσταση πρέπει να παραµείνει
αναλλοίωτο στοιχείο της ιστορικής µνήµης, προκειµένου να απο-
τραπεί και τώρα και στο µέλλον η επανάκαµψη της φασιστικής
βαρβαρότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φασισµός συνιστά διαχρονική
απειλή, µε τη βία να αποτελεί εγγενές στοιχείο του. Σήµερα που
«σηκώνει και πάλι κεφάλι» υπό διάφορες και διαφορετικές µορ-
φές, µπορεί και πρέπει να αντιµετωπιστεί µε θεσµικά και οικονο-
µικά µέτρα, κυρίως, όµως, µε τη διαµόρφωση αντιφασιστικής
συνείδησης στην κοινωνία, την επαγρύπνηση των πολιτών και την
ενεργοποίησή τους εναντίον του.

Σε αυτό το πλαίσιο, η διεκδίκηση των γερµανικών αποζηµιώ-
σεων και του κατοχικού δανείου δεν αποτελεί ιδεοληψία ή παρω-
χηµένη εµµονή στο παρελθόν. Συνιστά κίνηση αποκατάστασης
στοιχειώδους δικαιοσύνης και εκπλήρωσης ηθικού χρέους, ώστε
εκείνα τα αποτρόπαια γεγονότα να µην τα καλύψει η παρέλευση
του χρόνου και συνακόλουθα η λήθη που κάποιοι επιδιώκουν να
επιβληθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το Ψήφισµα της Βουλής των Ελλήνων του 2019, βάσει της έκ-
θεσης της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη
Διεκδίκηση των Γερµανικών Οφειλών, πρέπει να αποτελέσει την
πυξίδα προς αυτή την κατεύθυνση και βέβαια, να συνοδευτεί από
κατάλληλες διπλωµατικές και νοµικές κινήσεις, ώστε η διεκδί-
κηση να λάβει σάρκα και οστά. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, οι απλές αναφορές και της Προέδρου της Δηµοκρατίας και
του Πρωθυπουργού για τις γερµανικές πολεµικές αποζηµιώσεις
και το αναγκαστικό κατοχικό δάνειο, κατά την πρόσφατη επί-
σκεψη του Προέδρου της Γερµανικής Δηµοκρατίας, δεν συνι-
στούν διεκδίκηση µιας χώρας που υπέστη τα πάνδεινα από τον
ναζισµό και τον φασισµό.

Η διεκδίκηση προϋποθέτει, όπως είπα, στρατηγική και κινήσεις
που να αποσκοπούν πράγµατι στην ευόδωσή της και να αποτε-
λούν απάντηση στην προκλητική και σκαιά άρνηση του γερµανι-
κού κράτους, ότι το ζήτηµα θεωρείται λήξαν, διότι έχει διευθε-
τηθεί.

Το θέµα παραµένει εκκρεµές και ενεργό. Όχι µόνο δεν έχει
λήξει, αλλά σήµερα αποκτά και µία έντονη επικαιρότητα, όταν,
επαναλαµβάνω, ο φασισµός υπό διάφορες και διαφορετικές µορ-
φές σηκώνει κεφάλι και πάλι και όταν συµβαίνουν και άλλες γε-
νοκτονικές πολιτικές, όπως κατά των Παλαιστινίων από το κράτος
του Ισραήλ υπό τα αδιάφορα ή µάλλον συνένοχα βλέµµατα της
λεγόµενης διεθνούς κοινότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν η ιστορία γίνει σιωπή, δεν
θα είναι βιώσιµο ούτε το παρόν και το µέλλον, αλλά ούτε και το
παρελθόν. Οι ερινύες για τις σχετικές πράξεις και παραλείψεις
θα ακολουθούν στο διηνεκές. Η άσκηση της ιστορικής µνήµης
αποτελεί ευκαιρία επανασύνδεσης µε το νήµα της ιστορίας, διότι
οι λαοί που ξεχνούν την ιστορία τους είναι καταδικασµένοι να την
ξαναζήσουν, µε την επανάληψή της να µην είναι ιστορικό λάθος,
αλλά έγκληµα.

Σε αυτό το πλαίσιο είναι απόλυτη ανάγκη το πνεύµα της Αντί-
στασης και το εξεγερσιακό πνεύµα του Ελληνισµού να µεταλα-
µπαδευθούν στις επόµενες, στις νεότερες γενιές. Και αυτό σε
ένα περιβάλλον διατηρήσιµης εθνικής ενότητας και οµοψυχίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας.
Παρακαλώ, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Η Κατοχή του ’41 - ’44, κυρίες και κύριοι,

δεν σηµαδεύτηκε µόνο από πρωτόγνωρα δεινά και θυσίες για τις
εργατικές λαϊκές δυνάµεις, αλλά και από τη δική τους µαχητική
εισβολή στο προσκήνιο της ιστορίας.

Όπως είναι γνωστό, η ελληνική αστική τάξη µε µόνη της έγνοια
τη δική της σωτηρία και τη µεταπολεµική αποκατάσταση της
εξουσίας της στη χώρα, άφησε τον λαό έρµαιο στις επιλογές των
κατοχικών στρατευµάτων µέσα σε συνθήκες µαζικού λιµού και
εκτεταµένων διώξεων και εκτελέσεων. Μέσα σε αυτές τις συνθή-
κες, τον Ιούλη του 1941 το ΚΚΕ θέτει τότε έναν στόχο που φαι-
νόταν, έµοιαζε ανέφικτος για όποιον έβλεπε βέβαια τον συσχε-
τισµό δυνάµεων ως στάσιµο. Ποιος ήταν αυτός; Η συγκρότηση
ενός εθνικοαπελευθερωτικού µετώπου που θα πάλευε για την
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απελευθέρωση της χώρας από τα κατοχικά στρατεύµατα και θα
χάριζε στον λαό την καινούργια Ελλάδα της δουλειάς και της
λευτεριάς.

Έχει προηγηθεί η συγκρότηση της Εθνικής Αλληλεγγύης, ακο-
λουθεί η ίδρυση του Εργατικού ΕΑΜ τον Ιούλη του ’41 και του
ΕΑΜ τον Σεπτέµβρη του ’41 και στη συνέχεια του ΕΛΑΣ, του
ΕΛΑΝ, της ΕΠΟΝ, της ΟΠΛΑ, αλλά και της Αντιφασιστικής Στρα-
τιωτικής Οργάνωσης στη Μέση Ανατολή.

Στις αρχές του 1942 οι πρώτοι αντάρτες του ΕΛΑΣ εµφανίζο-
νται στον κύριο ορεινό όγκο της χώρας, ενώ οι δυνάµεις του ΚΚΕ
και του ΕΑΜ στα αστικά κέντρα δίνουν τη µάχη ενάντια στην
πείνα. Σιγά σιγά οι εστίες της λαϊκής αντίστασης αρχίζουν να πολ-
λαπλασιάζονται και δηµιουργούν ένα δίκτυο πανελλαδικό. Μέσα,,
δε στο 1943 οι αντάρτες του ΕΛΑΣ έχουν, ήδη, απελευθερώσει
εκτεταµένα εδάφη, όπου υπό την προστασία τους αρχίζουν να
λειτουργούν λαογέννητοι θεσµοί τοπικής διοίκησης, εκπαίδευ-
σης, δικαιοσύνης.

Την ίδια ακριβώς περίοδο, οι καθοριστικές νίκες του Κόκκινου
Στρατού στις µάχες του Στάλινγκραντ τον Φλεβάρη του ’43 και
του Κουρσκ τον Αύγουστο του ’43 αλλάζουν οριστικά τον στρα-
τιωτικό συσχετισµό δυνάµεων του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Στο
µεταξύ, οι προσπάθειες των αρχών κατοχής να εξοικονοµήσουν
στρατιωτικές γερµανικές δυνάµεις που θα µεταφέρονταν στο
ανατολικό µέτωπο, όπου προελαύνει ο Κόκκινος Στρατός, προ-
σκρούουν στις αντιδράσεις του µαζικά οργανωµένου στο ΕΑΜ
Εργατικού Λαϊκού Κινήµατος. Η επιστράτευση Ελλήνων εργατών
που θα µεταφέρονταν στα γερµανικά εργοστάσια ακυρώνεται
στην πράξη από τις µεγαλειώδεις, πολύµορφες και αιµατηρές κι-
νητοποιήσεις, διαδηλώσεις, απεργίες τον Μάρτη του 1943. Το
ίδιο συµβαίνει και τον Ιούλη του 1943 µε την προσπάθεια επέκτα-
σης της βουλγαρικής ζώνης κατοχής στη Μακεδονία.

Η πάλη της ΕΑΜικής αντίστασης, κυρίες και κύριοι, διδάσκει
ότι κανένας, µα κανένας συσχετισµός δυνάµεων όσο αρνητικός
κι αν εµφανίζεται, όπως ακριβώς µοιάζει και είναι και σήµερα, για
την εργατική τάξη και τους συµµάχους της δεν πρέπει να θεω-
ρείται στάσιµος και αµετάβλητος, απρόσβλητος από τη µαζική
οργανωµένη δράση του εργατικού λαϊκού παράγοντα.

Με τη σχεδιασµένη δράση του ΚΚΕ ένας λαός αποφασισµένος
να αγωνιστεί για την επιβίωση του ίδιου και των παιδιών του συ-
γκέντρωσε τις δυνάµεις του και µπόρεσε να γίνει φόβος και τρό-
µος για τα κατοχικά στρατεύµατα και τους ντόπιους συνεργάτες
τους, τελικά για την εγχώρια και ξένη καπιταλιστική εξουσία, γιατί
και τότε η ηρωική πάλη των εργατικών λαϊκών δυνάµεων αποδει-
κνύει ότι υπό κανένα πρίσµα ή σύνθηµα δεν υπάρχει δυνατότητα
αµοιβαίας εκπλήρωσης και των εργατικών λαϊκών και των καπι-
ταλιστικών συµφερόντων. Τότε, όπως και σήµερα, η νίκη του ενός
σηµαίνει την ήττα του άλλου.

Τότε, η καπιταλιστική εξουσία µακέλεψε -δεν δίστασε να το
κάνει- ένα από τα µεγαλύτερα αντιστασιακά κινήµατα της Ευρώ-
πης, προκειµένου να επιβιώσει. Και σήµερα καταστρέφει τις πα-
ραγωγικές δυνάµεις, πρώτα απ’ όλα τον άνθρωπο, τόσο σε
συνθήκες ιµπεριαλιστικής ειρήνης, µε τις καπιταλιστικές οικονο-
µικές κρίσεις, την ανεργία και τη φτώχεια, όσο και σε καιρό ιµπε-
ριαλιστικού πολέµου, µε βοµβαρδισµούς, αποκλεισµούς, πείνα,
προσφυγιά. 

Πώς µπορεί, λοιπόν, να έχει το ίδιο περιεχόµενο ο πατριωτι-
σµός των εργατών και των άλλων λαϊκών στρωµάτων µε των κα-
πιταλιστών και των κερδοσκόπων; Αυτοί πατρίδα και θεό τους
έχουν το κέρδος, την εκµετάλλευση. 

Ο λαός µας ξέρει πολύ καλά να κάνει θυσίες, να δίνει τον κα-
λύτερό του εαυτό, όταν η δική του πατρίδα κινδυνεύει. Το απο-
δεικνύει σε κάθε κρίσιµη καµπή της ιστορίας. Καµµία θυσία,
όµως, δεν πρέπει να κάνει για την πλουτοκρατία.

Χρωστάµε, κυρίες και κύριοι, πολλά, πάρα πολλά στην ηρωική
γενιά της Εθνικής µας Αντίστασης, του ΕΑΜ - ΕΛΑΣ, της ΕΠΟΝ,
τους αγωνιστές και τις αγωνίστριες που δεν λύγισαν στα «πέ-
τρινα» χρόνια του ναζισµού – φασισµού, που έδωσαν τη µάχη
στις πόλεις και τα χωριά, στα άπαρτα βουνά µε το όπλο στο χέρι,
που έπεσαν στα πεδία των µαχών, που εκτελέστηκαν, βασανίστη-
καν, έδωσαν τα νιάτα τους και τη ζωή τους για να κρατήσουν
άσβεστη τη φλόγα του αγώνα, του παραδείγµατος, της ιστορικής

συνέχειας, για να ξηµερώσει ένα καλύτερο µέλλον για τις νέες
γενιές. Τους πρέπει τιµή και δόξα, µα και µία υπόσχεση στη
µνήµη τους: Την ανυποχώρητη διεκδίκηση των γερµανικών οφει-
λών στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ελ-

ληνικής Λύσης η κ. Ασηµακοπούλου. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Η Εθνική Αντίσταση εναντίον των δυνάµεων της Κατοχής είναι

µία από τις πιο ένδοξες σελίδες της σύγχρονης ιστορίας µας.
Αποτελεί ταυτόχρονα ένα από τα πιο λαµπρά παραδείγµατα αυ-
τοθυσίας, αυταπάρνησης και επιτέλεσης του καθήκοντος προς
την πατρίδα.

Η Εθνική Αντίσταση εναντίον των στρατευµάτων κατοχής
υπήρξε έργο όλων των Ελλήνων που αντιτάχθηκαν µε τις όποιες
δυνάµεις τους στους κατακτητές και πολέµησαν για το πανά-
κριβο αγαθό της ελευθερίας.

Η ηµέρα πανελλαδικού εορτασµού της Εθνικής Αντίστασης
γιορτάζεται κάθε χρόνο στις 25 Νοεµβρίου, τη µέρα δηλαδή που
ανατινάχτηκε η γέφυρα του Γοργοποτάµου, µία από τις κορυ-
φαίες στιγµές της Εθνικής Αντίστασης, η ανατίναξη της οποίας
καθυστέρησε για αρκετές εβδοµάδες τον ανεφοδιασµό των Γερ-
µανών που µάχονταν στην Αφρική για περίπου έναν µήνα και ανύ-
ψωσε το ηθικό των Ελλήνων, ενώ καταξίωσε τον ένοπλο αγώνα
στη συνείδηση των συµµάχων.

Το εντυπωσιακό αποτέλεσµα αυτής της δράσης έδωσε ένα λα-
µπρό παράδειγµα προς µίµηση τόσο για την τότε συγκυρία όσο
και για τα κατοπινά χρόνια. Προκάλεσε τον θαυµασµό όλης της
κατεχόµενης Ευρώπης και έδωσε κουράγιο στον δοκιµαζόµενο
ελληνικό λαό.

Κάθε Έλληνας πατριώτης, µε ή χωρίς όπλο, πήρε µέρος σε
αυτήν και έδωσε τη δική του µάχη ενάντια στον κατακτητή, στη
γειτονιά, στο χωριό, στο βουνό. Παρέδωσαν µαθήµατα ελευθε-
ρίας στην Ευρώπη και σε όλο τον κόσµο. Όλοι αυτοί ήταν άνθρω-
ποι που αγωνίστηκαν µαζί µε αυτούς που επέζησαν και έτσι
φτάνουµε στη σηµερινή εποχή. Αγωνίστηκαν και αντιστάθηκαν
µαζί, µε την κοινή πεποίθηση για την ελευθερία και το κοινωνικό
σθένος. Αυτό αποδεικνύει ότι ο Έλληνας µπορεί να κάµψει και
την τροµερότερη µηχανή µε σθένος, όταν έχει πεποίθηση για την
ελευθερία.

Η µέρα αυτή πρέπει να µας θυµίζει ότι η ελευθερία δεν χαρί-
στηκε στον ελληνικό λαό. Την κέρδισε µε τεράστιες θυσίες, την
κέρδισε µε τον ηρωισµό του.

Ανάµεσα σε άλλα, θα πρέπει να θυµόµαστε ότι πληρώθηκε
ένας πολύ βαρύς φόρος αίµατος. Θυµόµαστε µε συγκίνηση και
τιµούµε σήµερα όλους εκείνους, οι οποίοι αγωνίστηκαν για την
ελευθερία, τα δηµοκρατικά ιδεώδη και τον σεβασµό στην ανθρώ-
πινη ζωή και αξιοπρέπεια. Τιµούµε τη µνήµη των ανθρώπων που
θυσιάστηκαν για να υπερασπιστούν τα πάτρια εδάφη.

Εµείς στην Ελληνική Λύση αποδίδουµε έναν ελάχιστο φόρο
τιµής σε όλους εκείνους, άνδρες, γυναίκες, παιδιά, που βασανί-
στηκαν ή έπεσαν ηρωικά προσφέροντας τα µέγιστα στον υπέρ
πάντων αγώνα του λαού µας στα «µαύρα» χρόνια της Κατοχής.
Χρέος µας, να διατηρήσουµε τη µνήµη τους ζωντανή. Το θάρρος
και η αυταπάρνησή τους στα πεδία των µαχών θα αποτελούν
εσαεί οδηγό των ενεργειών µας για να αντιµετωπίσουµε αποτε-
λεσµατικά τις προκλήσεις της επόµενης περιόδου.

Το µήνυµα αυτής της ηρωικής Εθνικής Αντίστασης πρέπει να
είναι πάντα παρόν. Και στο πλαίσιο αυτό, η διεκδίκηση αποζηµιώ-
σεων και επανορθώσεων, την οποία ουδέποτε µέχρι σήµερα επί
δεκαετίες το πολιτικό σύστηµα δεν επιδίωξε, είναι πάντα επίκαιρη
και αναγκαία.

Είναι υποχρέωσή µας να διαφυλάττουµε και να αντιστεκόµα-
στε σε κάθε προσπάθεια της καταπάτησης της ελευθερίας και
της δηµοκρατίας. Και βέβαια, µας υποδεικνύει τον τρόπο που
πρέπει να παλεύουµε πάντα για τα ιδανικά και τις αξίες µας.
Οφείλουµε να πορευόµαστε στο µέλλον, διατηρώντας τα µηνύ-
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µατα των αγώνων των προγόνων µας αναλλοίωτα για τις γενιές
του αύριο.

Τιµή και δόξα στους Έλληνες που εναντιώθηκαν στους εισβο-
λείς!

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Βέροιας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Αριστεράς ο κ. Τζανακόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιµάµε σήµερα την αντίσταση

του ελληνικού λαού -όχι όλου- απέναντι στις δυνάµεις του Άξονα
και των συνεργατών του, απέναντι σε αυτή τη φονική εγκληµα-
τική µηχανή, που θα αποτελεί πάντοτε το ιστορικό σύµβολο της
καταστροφής και θα µας θυµίζει πάντοτε ότι το απόλυτο κακό
µπορεί να καταστεί κοινότοπο, όπως επισήµανε η Χάνα Άρεντ,
όταν η υπακοή στην εξουσία γίνει «τυφλή», όταν η υπακοή στην
εξουσία γίνει ανεπερώτητη, όταν η νοµιµοφροσύνη καταστεί αυ-
τοσκοπός. Και κάπως έτσι γεννιούνται τα «τέρατα».

Η Ελληνική Αντίσταση θα µας θυµίζει πάντοτε ότι απέναντι σε
αυτά τα «τέρατα», απέναντι στο µίσος, την εκδίκηση, τον φασι-
σµό, που σήµερα ξανασηκώνει το «κεφάλι» του, θα υπάρχει πά-
ντα η άλλη πλευρά, η πλευρά της ελευθερίας, του αγώνα, της
αλληλεγγύης, της δηµοκρατίας. Και είναι ακριβώς αυτή τη µνήµη
που υπηρετεί σήµερα η διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών και
όχι ένα είδος ιστορικής ρεβάνς, ιστορικής αντεκδίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναγνώριση της Εθνικής Αντί-
στασης τον Αύγουστο του 1982 υπήρξε αναµφίβολα µία ιστορική
στιγµή εκπλήρωσης της υποχρέωσης του ελληνικού κράτους
απέναντι σε όσους αγωνίστηκαν, βασανίστηκαν, θυσιάστηκαν,
πολέµησαν, αντιστάθηκαν στη βαρβαρότητα του φασισµού και
του ναζισµού κατά τη διάρκεια της γερµανικής, ιταλικής και βουλ-
γαρικής κατοχής.

Υπήρξε, όµως, -οφείλουµε να είµαστε ειλικρινείς- και µια από-
πειρα εξιλέωσης για δυνάµεις που είτε πρωταγωνίστησαν είτε
συµµετείχαν είτε ανέχθηκαν τη βαρβαρότητα, τους διωγµούς, τις
φυλακίσεις, τις εξορίες, τις διώξεις του µετεµφυλιακού κράτους.

Και µιλώ εδώ για τη Δεξιά, της οποίας η στάση εκείνο τον Αύ-
γουστο, µε την καταγγελία του νοµοσχεδίου και τη συνακόλουθη
αποχώρηση, θα τη συνοδεύει ως ιστορικό στίγµα.

Δεν ήταν, όµως, µόνο η Δεξιά που στοχοποίησε το ΕΑΜ και τον
ΕΛΑΣ, τις δύο κύριες αντιστασιακές οργανώσεις της περιόδου
της Κατοχής. Δεν ήταν µόνο η Δεξιά που έδωσε «συγχωροχάρτι»
στους δωσίλογους, τους χύτες, τους ταγµατασφαλίτες. Και δεν
ξεχνάµε καθόλου πώς οδηγηθήκαµε και µε την ευθύνη ποιων
οδηγηθήκαµε στη σύγκρουση των Δεκεµβριανών, των γεγονότων
εκείνων που άφησαν βαθύ το ίχνος τους και οδήγησαν τελικά
στον εµφύλιο πόλεµο. 

Μιλώ για απόπειρες εξιλέωσης, διότι η αναγνώριση της Εθνι-
κής Αντίστασης ουδέποτε συνοδεύτηκε από µια στοιχειώδη αυ-
τοκριτική και από µια ειλικρινή ανάληψη της ευθύνης για τη
βαρβαρότητα του µετεµφυλιακού κράτους, του παρασυντάγµα-
τος και της καχεκτικής δηµοκρατίας. 

Εµείς από την πλευρά µας ως Νέα Αριστερά, σαν ελάχιστη έν-
δειξη σεβασµού στην αντίσταση του ελληνικού λαού, οφείλουµε
να τα θυµίζουµε, να τα επαναλαµβάνουµε και να αντιστεκόµαστε
σε κάθε προσπάθεια αναθεώρησης, ωραιοποίησης, στρογγυλέ-
µατος και αντιστροφής της ιστορίας, διότι όλα αυτά επιχειρού-
νται µε στόχο τελικά την αναδροµική δικαίωση της κρατικής βίας
και της εθνικοφροσύνης, διότι ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι η
εξουσία δεν είναι µόνο κατασταλτική και καταπιεστική. Είναι ταυ-

τόχρονα και κυρίως µια δύναµη παραγωγική, µια δύναµη διαπλα-
στική. Τότε µε τη βία επιχείρησε να αναπλάσει, να αναµορφώσει,
να συµµορφώσει, να σωφρονίσει και να πειθαρχήσει τα σώµατα
εκείνων που δεν αναγνώριζαν τα αυτονόητα της εθνικοφροσύνης
και του πατριωτισµού. Επειδή δεν τα κατάφερε να συµµορφώσει
και να πειθαρχήσει τα σώµατα -και σηµείο αυτής της αποτυχίας
είναι και η αναγνώριση της Εθνικής Αντίστασης-, σήµερα θέλει
να συµµορφώσει και να πειθαρχήσει την ιστορία και τη µνήµη.
Αυτό επιχειρεί να κάνει ο ιστορικός αναθεωρητισµός. Αυτό κάνει
τούτη τη στιγµή που µιλάµε η ελληνική Κυβέρνηση, η οποία θέλει
να µετατρέψει τη Γυάρο, αυτό το ιστορικό σύµβολο των βασανι-
στηρίων και των διωγµών του µετεµφυλιακού κράτους, σε χώρο
αναπτυξιακών επενδύσεων και τουριστικής αξιοποίησης. 

Κυρίες και κύριοι, καλό είναι να µιλάµε για την ανάγκη να υπερ-
βούµε τον διχασµό, καλό είναι να θέλουµε να γιατρέψουµε τις
πληγές, αλλά αναρωτιέµαι: Γιατρεύονται άραγε οι πληγές, όταν
από Υπουργό της σηµερινής Κυβέρνησης ακούσαµε πριν από
λίγα χρόνια ότι πρέπει να αναληφθούν όλα τα αναγκαία θεσµικά
µέτρα για να µην ξανακυβερνήσει η Αριστερά; Δεν είναι ακριβώς
αυτή η αντίληψη που κάτω από τα λόγια τα ωραία για την εθνική
ενότητα, αναπαράγει τον διχασµό;

Η τιµή, λοιπόν, στους αγωνιστές της Εθνικής Αντίστασης κρί-
νεται στην πράξη, κρίνεται στη στάση απέναντι στους πρόσφυ-
γες, κρίνεται στη στάση απέναντι στη φτώχεια, στους εργα-
ζόµενους και φαίνεται και αποδεικνύεται στους αγώνες για τη δη-
µοκρατία, αλλά και για την ειρήνη. Φαίνεται στη στάση µας απέ-
ναντι στη σφαγή που συντελείται αυτές τις µέρες, αυτήν την
εποχή δίπλα µας, στην Παλαιστίνη. Φαίνεται στην καθηµερινή µας
εναντίωση σε όλα αυτά που συγκροτούν τη σηµερινή βαρβαρό-
τητα του κόσµου στον οποίο ζούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών ο κ. Ζερβέας.
Η κ. Κωνσταντοπούλου ως Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας
θα µιλήσει τελευταία.

Ορίστε, κύριε Ζερβέα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στις 27 Απριλίου του 1941 τα γερ-

µανικά στρατεύµατα κατοχής καταλαµβάνουν την Αθήνα. Λίγο
αργότερα, την 1η Ιουνίου του 1941, καταλαµβάνεται και το τελευ-
ταίο ελεύθερο ελληνικό έδαφος, η Κρήτη. Μια σκοτεινή περίοδος
για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες έχει αρχίσει, όµως από τις
πρώτες ηµέρες οι Έλληνες, συνερχόµενοι από την επίπονη συ-
νειδητοποίηση της τριπλής κατοχής, της γερµανικής της ιταλικής
και της βουλγαρικής, αρχίζουν να οργανώνονται µε στόχο την
αντίσταση στον φαινοµενικά πανίσχυρο κατακτητή, γιατί η οργά-
νωση και η ανάπτυξη της Εθνικής Αντιστάσεως δεν ήταν υπόθεση
κοµµατική ή ατοµική. Ήταν υπόθεση όλων των φορέων και όλων
των Ελλήνων. 

Θα αναφερθώ στον λόγο µου σε οργανώσεις, συλλογικότητες,
αλλά και προσωπικότητες οι οποίες τοποθετήθηκαν στο περιθώ-
ριο της ιστορικής µνήµης λόγω κοµµατικών σκοπιµοτήτων και
ιδεολογικών αγκυλώσεων.

Έχουµε την άποψη ότι ως πρώτους αντιστασιακούς πρέπει να
θεωρήσουµε τους συµµετέχοντες στη µάχη της Κρήτης, όπου
ευέλπιδες, χωροφύλακες, αλλά και σύσσωµος ο λαός της νήσου
αρνήθηκαν να αποδεχτούν την υπογραφή του συµφώνου ανακω-
χής και αντιστάθηκαν ηρωικά µέχρι την 1η Ιουνίου του 1941. 

Ως πρώτο αντιστασιακό στη γερµανική κατοχή, δηλαδή µετά
την ολοκληρωτική κατάληψη της Ελλάδας από τα γερµανικά
στρατεύµατα, οφείλουµε να αναγνωρίσουµε τον Αρχιεπίσκοπο
Χρύσανθο, ο οποίος θέτοντας σε κίνδυνο τη ζωή του, αρνήθηκε
να δεχτεί τους Γερµανούς εκπροσώπους, όπως αρνήθηκε να ορ-
κίσει την κατοχική κυβέρνηση. Μετά την ολοκληρωτική κατοχή
από τις δυνάµεις του Άξονος, ως πρώτη µαζική λαϊκή εξέγερση
αναγνωρίζεται η εξέγερση της Δράµας, όπου ο λαός της Δράµας
εξεγείρεται στις 28 Σεπτεµβρίου του 1941 κατά των Βούλγαρων
κατακτητών. 

Η αντιστασιακή οργάνωση του ΕΔΕΣ, ήτοι Εθνικός Δηµοκρα-
τικός Ελληνικός Σύνδεσµος, ήταν η πρώτη χρονικά δηµιουργη-
θείσα οργάνωση. Πιο συγκεκριµένα, ιδρύθηκε στις 11 Σεπτεµ-
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βρίου του 1941. Στρατιωτικός αρχηγός της διετέλεσε ο Στρατη-
γός Ναπολέων Ζέρβας. Πεδίο δράσεώς του ήταν κυρίως η πε-
ριοχή της Ηπείρου που µαστιζόταν από την εγκληµατική δράση
των συνεργατών των Γερµανών, Αλβανών Τσάµηδων, επιγόνους
ή και απογόνους των οποίων δυστυχώς είδαµε να διαδηλώνουν
στην Πλατεία Συντάγµατος, φωνάζοντας συνθήµατα υπέρ του
λεγόµενου απελευθερωτικού στρατού της Τσαµουριάς. Συµµε-
τείχε σε δεκάδες µάχες κατά των Γερµανών και των Τσάµηδων.
Κορυφαία αντιστασιακή πράξη αποτέλεσε η συµµετοχή του στην
ανατίναξη της γέφυρας του Γοργοποτάµου. 

Θα ήταν παράλειψη να µην αναφέρουµε την ΠΕΑΝ, την Πανελ-
λήνιο Ένωση Αγωνιζοµένων Νέων, µε Αρχηγό τον Αξιωµατικό της
Αεροπορίας Κώστα Περρίκο. Τον Σεπτέµβριο του 1942 προβαίνει
στην ανατίναξη των κεντρικών γραφείων οργανώσεως που είχε
συµµαχήσει µε τον Γερµανό κατακτητή. Γι’ αυτόν τον λόγο ο Αρ-
χηγός και τα µέλη της εν λόγω οργανώσεως συνελήφθησαν από
τους κατακτητές και εκτελέστηκαν. 

Ιδιαίτερη µνεία πρέπει να γίνει σε εθνικές οργανώσεις όπως το
Εθνικό Κοµιτάτο, η Εθνική Δράση, η Ιερή Ταξιαρχία και άλλες οι
οποίες βοηθήθηκαν από την Εθνική Επιτροπή υπό τον Αρχιεπί-
σκοπο Χρύσανθο και τον Στρατηγό Παπάγο για τη συγκρότηση
και ανάπτυξή τους, οι οποίες συνέβαλαν τα µέγιστα στη συγκέ-
ντρωση και διαβίβαση πολύτιµων πληροφοριών στο συµµαχικό
στρατηγείο.

Τέλος, αναφορά πρέπει να γίνει στους περίπου δύο χιλιάδες
µόνιµους και έφεδρους αξιωµατικούς, αλλά και στους χιλιάδες
οπλίτες που συνέχισαν την αντίσταση εκτός Ελλάδος και πιο συ-
γκεκριµένα στην περιοχή της Μέσης Ανατολής κατά των δυνά-
µεων του Άξονος. Εξ αυτών, διακόσιοι περίπου εκπαιδεύτηκαν
για ειδικές αποστολές και επανήλθαν στην κατεχόµενη Ελλάδα
για να οργανώσουν την Εθνική Αντίσταση.

Και σήµερα καλούµαστε να αντισταθούµε όχι βεβαίως ενό-
πλως, αλλά µέσω των ιδεών της ελευθερίας και της δικαιοσύνης
κατά όσων επιβουλεύονται την ανεξαρτησία και την εδαφική ακε-
ραιότητα της πατρίδος µας, εναντίον εξωτερικών, αλλά δυστυ-
χώς  και εσωτερικών εχθρών που είτε θεωρούν ότι η χώρα µας
πρέπει να είναι ένα προτεκτοράτο της δύσεως, είτε να µετατρα-
πεί σε υποτελή δορυφόρο της Τουρκίας. 

Το παράδειγµα των αγωνιστών της Εθνικής Αντιστάσεως ας
φωτίζει την οδό του καθήκοντος, ώστε να ακυρωθούν εν τη γε-
νέσει τους τα όποια σκοτεινά σχέδια των εχθρών του έθνους µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, η Πλεύση Ελευθερίας
έχει ως ένα από τα έξι πανιά της, ένα από τα έξι Δ του καραβιού
της, την διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών. Έξι πανιά έχει το
καράβι της Πλεύσης Ελευθερίας σε σχήµα Δ και σηµαίνουν Δη-
µοκρατία, Δικαιοσύνη, Διαφάνεια, Δικαιώµατα, Διαγραφή του πα-
ράνοµου χρέους, Διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών. Αυτή η
διεκδίκηση αποτελεί καθήκον και υποχρέωση. Καθήκον ανθρώ-
πινο, εθνικό, πολιτικό, κοινωνικό. Υποχρέωση ιστορική µε παναν-
θρώπινη αξία. 

Η σηµερινή συνεδρίαση για την επετειακή αναφορά στην
Εθνική Αντίσταση είναι µια συνεδρίαση που γίνεται επειδή η
Πλεύση Ελευθερίας επέµεινε να γίνει. Ο Πρόεδρος της Βουλής
δεν την είχε προγραµµατίσει για τις ηµέρες γύρω από την επέτειο
που θυµίζω ότι είναι η 25η Νοεµβρίου. Το βράδυ της 25ης προς
26η Νοεµβρίου έγινε από ενωµένες τις δυνάµεις της αντίστασης
η ανατίναξη της γέφυρας του Γοργοποτάµου. Το 1982 επελέγη
η µέρα αυτή που συµβόλιζε από τη µία πλευρά την ενωµένη αντί-
σταση του ελληνικού λαού και από την άλλη πλευρά το καίριο
πλήγµα στις δυνάµεις κατοχής στα Ες Ες, στους Ναζί, στον Χί-
τλερ, τον οποίο αυτή η ανατίναξη της σιδηροδροµικής γέφυρας
καθυστέρησε για αρκετές εβδοµάδες και συνέβαλε έτσι καθορι-
στικά σε εκείνο που ο λαός µας, αυτός ο µικρός αλλά µεγάλος
και γενναίος λαός κατάφερε στη διάρκεια της Κατοχής αντιστε-
κόµενος. Κατάφερε να καθυστερήσει τις δυνάµεις της προέλα-

σης του ναζισµού και κατάφερε να ταυτίσει την παρουσία του, τη
δράση του, την πράξη του και την αντίστασή του µε τον ηρωισµό. 

Οι Έλληνες αντιστάθηκαν στη διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πο-
λέµου χωρίς συµβόλαιο επιτυχίας, χωρίς εγγύηση νίκης, σε πεί-
σµα του εντελώς αρνητικού συσχετισµού δυνάµεων, σε πείσµα
των προγνώσεων και των προβλέψεων που θα έκαναν οι τότε Κασ-
σάνδρες και οι τότε ανταποκριτές. Η αντίσταση του ελληνικού
λαού ήταν η αιτία για τα αδυσώπητα αντίποινα, για τον τροµακτικό
φόρο αίµατος που πλήρωσε ο λαός µας σε σφαγές, ολοκαυτώ-
µατα σε ολόκληρα χωριά, σε εκτελέσεις, βασανισµούς, σε λιµό
που επιβλήθηκε και σε πρακτικές εξουθένωσης. Όλα εκείνα που
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο ονοµάστηκαν γενοκτονία, ονοµά-
στηκαν εγκλήµατα πολέµου και εγκλήµατα κατά της ανθρωπότη-
τας και η ανθρωπότητα δεσµεύθηκε ποτέ ξανά. Ποτέ ξανά
πόλεµος, ποτέ ξανά γενοκτονία, ποτέ ξανά εγκλήµατα κατά της
ανθρωπότητας, εθνοκαθάρσεις, ποτέ ξανά ολοκληρωτισµός. 

Είναι δυσάρεστο, λοιπόν, το γεγονός ότι χρειάστηκε να διεκ-
δικήσουµε φέτος από τη Διάσκεψη των Προέδρων και από τον
Πρόεδρο της Βουλής να γίνει αυτή η επετειακή αναφορά. Γίνεται
µε καθυστέρηση µίας εβδοµάδας και δεν θεωρούµε τυχαία βέ-
βαια την προσπάθεια που έγινε να περάσει η επέτειος χωρίς
µνεία. Δεν είναι τυχαία γιατί και το 1982 όταν αποφασίστηκε ο
καθορισµός της Επετείου Εθνικής Αντίστασης, ο τότε αρχηγός
της Νέας Δηµοκρατίας Ευάγγελος Αβέρωφ αρνήθηκε να συναι-
νέσει σε αυτή την πράξη και αποχώρησε ο ίδιος και το κόµµα του
από την Αίθουσα της Ολοµελείας όπου ψηφίστηκε η κήρυξη της
25ης Νοεµβρίου ως Επετείου Εθνικής Αντίστασης. Είναι, λοιπόν,
ξεκάθαρο και έγινε ακόµα πιο ξεκάθαρο από τη στάση του Έλ-
ληνα Πρωθυπουργού όταν επισκέφθηκε τη χώρα µας ο Γερµανός
Πρόεδρος Σταϊνµάιερ και δήλωσε θρασύτατα ότι είναι κλειστό
δήθεν νοµικά το θέµα των γερµανικών οφειλών. Η στάση του
Πρωθυπουργού ήταν εθνικά, ιστορικά, πολιτικά και ανθρώπινα
αδιανόητη, κυβερνητικά απαράδεκτη και σίγουρα προσβλητική
στη µνήµη των θυµάτων της Αντίστασης. 

Η Ελλάδα µετράει ενάµισι εκατοµµύριο θύµατα πολέµου στη
διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, ο µεγαλύτερος φόρος αί-
µατος που πλήρωσε χώρα και λαός αντίστοιχος της καθολικής
αντίστασης του ελληνικού λαού µε τις εξαιρέσεις φυσικά των δω-
σιλόγων, συνεργατών, χιτών και ταγµατασφαλιτών που σε καµµία
περίπτωση δεν επιτρέπεται να τους ξεπλένει ούτε η ιστορία ούτε
η Βουλή. Σήµερα σε αυτή τη συνεδρίαση που τα έδρανα της Ολο-
µέλειας είναι άδεια, είναι γεµάτα τα θεωρεία της Βουλής από αν-
θρώπους που θεωρώ ότι η παρουσία τους συµβολίζει πολλά.
Είναι στα θεωρεία της Βουλής και πάλι οι δύο κόρες του εθνικού
µας ήρωα, του Λάκη Σάντα που κατέβασε τη σβάστικα από την
Ακρόπολη µαζί µε τον Μανώλη Γλέζο στις πρώτες µέρες της Κα-
τοχής στην Αθήνα και ενέπνευσε φρόνηµα αντίστασης σε όλον
τον λαό. Είναι εδώ η Αλεξάνδρα Σάντα και η Γεωργία Σάντα. Είναι
εδώ ο Χρήστος Οικονόµου, Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οργά-
νωσης Αγωνιστών Εθνικής Αντίστασης που στην επέτειο της ανα-
τίναξης της γέφυρας του Γοργοποτάµου βρίσκεται κάθε χρόνο
και βρέθηκε και φέτος κρατώντας -µε πάρα πολλές γυναίκες της
οργάνωσής του, πρέπει να πω- το πανό για τις αποζηµιώσεις.
Είχα την τιµή να βρίσκοµαι µαζί τους και φέτος όπως συχνά βρι-
σκόµαστε σε µαρτυρικές επετείους: στα Καλάβρυτα, στο Δί-
στοµο, σε άλλα µαρτυρικά σηµεία της πατρίδας µας.

Είναι εδώ µαζί µας, όµως, και οι εκπρόσωποι ενός µαρτυρικού
χωριού, των Λιγκιάδων Ιωαννίνων. Είναι ο Πρόεδρος, ο Κωνστα-
ντίνος Φούκας, είναι ακόµη δέκα µέλη της κοινότητας, µεταξύ
των οποίων -και θα µου επιτρέψετε τη συγκίνηση- ο κ. Παναγιώ-
της Μπάµπουσκας. Είναι εκεί µπροστά. Ο κ. Μπάµπουσκας είναι
ο µοναδικός επιζών του χωριού από το ολοκαύτωµα που διαπρά-
χθηκε στις 3 Οκτωβρίου του 1943. Ο Παναγιώτης Μπάµπουσκας
είναι γεννηµένος τον Ιούλιο του 1941. Ήταν µωρό στην αγκαλιά
της µάνας του όταν οι στρατιώτες της 1ης Ορεινής Μεραρχίας,
της Μεραρχίας Ορεινών Καταδροµών «Εντελβάις», επέδραµαν
στο χωριό, σκότωσαν, βίασαν, ατίµασαν και σκότωσαν τη µητέρα
του και τον αδελφό του. Ως βρέφος στην αγκαλιά της µάνας του
καρφώθηκε στην πλάτη µε σπαθί και φέρει µέχρι σήµερα το
τραύµα και επί δύο µέρες βύζαινε τη νεκρή µητέρα του και έτσι
έχει επιζήσει. 
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Κυρίες και κύριοι, είναι ντροπή να περιµένουµε να πεθάνουν οι
τελευταίοι επιζώντες της θηριωδίας, είναι ντροπή να περιµένουµε
να εξαφανιστούν και οι τελευταίοι και οι απόγονοι των αντιστα-
σιακών και να επαφιέµεθα και να επαφίεται το ελληνικό κράτος
σε διακηρύξεις για διεκδικήσεις. Η υποχρέωση της διεκδίκησης
είναι τώρα.

Και αντί άλλης αναφοράς, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε,
να αναγνώσω το υπόµνηµα του χωριού για τη διεκδίκηση των
οφειλών και να πω ότι η διεκδίκηση των οφειλών είναι προϋπό-
θεση αποτροπής της γενοκτονίας. Έχουµε γενοκτονίες που δια-
πράττονται και σήµερα και είναι υποχρέωσή µας να τιµήσουµε
την αντίσταση των δικών µας προγόνων και τα θύµατά µας. Και
πριν διαβάσω το υπόµνηµα των κατοίκων των Λιγκιάδων, θα
ήθελα να ευχαριστήσω και µια σηµαντική Παλαιστίνια καλλιτέ-
χνιδα που βρίσκεται επίσης κοντά µας, δίνοντας τη δική της πα-
ρουσία σε αυτή τη συζήτηση, την κ. Σαµάρ Κουπτί. 

Διαβάζω και µιλώ για τους ανθρώπους που δεν έχουν πια
φωνή, αυτούς που ξεκληρίστηκαν στις Λιγκιάδες και για τους αν-
θρώπους που έχουν φωνή και για τον κ. Παναγιώτη που έκανε
όλο τον δρόµο σήµερα από τις Λιγκιάδες για να βρίσκεται εδώ. 

«Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, µε αισθή-
µατα σεβασµού απέναντι στην ιστορική και συλλογική µνήµη των
ολοκαυτωµένων µαρτυρικών χωριών της Ελλάδας, αλλά και απέ-
ναντι στους αδικοχαµένους συγχωριανούς µας, τους συγγενείς
µας, τους συνανθρώπους µας που έγιναν τα θύµατα της ναζιστι-
κής βαρβαρότητας, σας καταθέτουµε υπόµνηµα που αναφέρεται
στο χρονικό της καταστροφής του χωριού Λιγκιάδων στις 3
Οκτωβρίου 1943 από την 1η Μεραρχία Ορεινών Καταδροµών
«Εντελβάις» του γερµανικού στρατού της Βέρµαχτ. 

Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, η 1η Μεραρχία Ορεινών Καταδροµών
«Εντελβάις»  αποτέλεσε έναν από τους πιο εγκληµατικούς στρα-
τιωτικούς σχηµατισµούς της γερµανικής Βέρµαχτ κατά τη διάρ-
κεια του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Απ’ όπου κι αν πέρασε, δεν
άφησε τίποτε όρθιο που να θυµίζει ανθρώπινη ύπαρξη. Έκαψε
τα πάντα στο πέρασµά της από τη Ρωσία και στην κάθοδό της
προς τα Βαλκάνια, Σερβία, Αλβανία, στην Ήπειρο και ειδικότερα
στον Νοµό Ιωαννίνων. Ο κατάλογος των ελληνικών χωριών που
κάηκαν στην Ήπειρο από τους Γερµανούς ορεινούς καταδροµείς
της «Εντελβάις» εκείνο το µαύρο καλοκαίρι του 1943 είναι µα-
κρύς και ατελείωτος και χιλιάδες είναι τα θύµατα του άµαχου
πληθυσµού που σφαγιάστηκαν στο όνοµα του ναζισµού, του φρι-
κιαστικότερου παραλογισµού που γνώρισε ποτέ η ανθρωπότητα.

Από τις µέχρι τώρα έρευνες που έχουν διεξαχθεί από έγκρι-
τους ιστορικούς ερευνητές, αλλά και από τον ιστορικό ερευνητή
Αλέκο Ράπτη σε αρχεία και σε πολεµικά ηµερολόγια των µονά-
δων της «Εντελβάις», αποδεικνύεται ξεκάθαρα ότι οι δολοφονίες
του άµαχου πληθυσµού του χωριού των Λιγκιάδων διεπράχθησαν
από το 79ο Εφεδρικό Τάγµα που υπαγόταν στην 1η Μεραρχία
Ορεινών Καταδροµών «Εντελβάις» µε διοικητή τον λοχαγό Άλ-
φρεντ Σρέπελ που διετέλεσε διοικητής της µονάδας από τον Σε-
πτέµβριο του 1943 έως και τον Αύγουστο του 1944. Οι Γερµανοί
καταδροµείς της 1ης Μεραρχίας Ορεινών Καταδροµών «Εντελ-
βάις» που συµµετείχαν στις απάνθρωπες µαζικές δολοφονίες των
κατοίκων, αλλά και στο κάψιµο του χωριού των Λιγκιάδων υπά-
γονταν στο παραπάνω εφεδρικό τάγµα της «Εντελβάις» και ήταν
νεοσύλλεκτοι νεαροί οι οποίοι αναλάµβαναν αποστολές φύλαξης
και γενικής άµυνας για να αποφευχθεί η εισχώρηση οµάδων
ανταρτών στην πόλη των Ιωαννίνων. 

Από τα µέχρι τώρα στοιχεία του Αλέκου Ράπτη διαπιστώνεται
ότι στον Νοµό Ιωαννίνων σε διάστηµα πέντε µηνών, από τις 7 Ιου-
λίου του 1943 έως και τις 7 Νοεµβρίου του 1943 οι καταδροµείς
της «Εντελβάις» εκτέλεσαν, δολοφόνησαν, βασάνισαν και έκαψαν
πάνω από δύο χιλιάδες εξακόσιους εξήντα αµάχους πολίτες, ενώ
διέπραξαν τουλάχιστον δέκα βιασµούς γυναικών και κοριτσιών.
Κατέστρεψαν και έκαψαν τριακόσια σαράντα δύο χωριά καθώς
και έξι χιλιάδες οκτακόσιες τέσσερις κατοικίες. Κατέστρεψαν
υποδοµές, πραγµατοποίησαν λεηλασίες σε τρόφιµα, σε είδη ρου-
χισµού, σε έπιπλα και σκεύη, ενώ διέπραξαν αρπαγές µικρών και
µεγάλων ζώων. 

Την 1η Οκτωβρίου του 1943 στις 2.00’ τα ξηµερώµατα ο αντι-
συνταγµατάρχης Γιόζεφ Ζάλµινγκερ διοικητής στο 98ο Σύνταγµα

Ορεινών Κυνηγών της 1ης Μεραρχίας Ορεινών Καταδροµών
«Εντελβάις» και ο οδηγός του Άντον Μπάντερ σκοτώνονται σε
ενέδρα ανταρτών του ΕΔΕΣ από την οµάδα του Κοτσοτόλη στο
δρόµο της εθνικής οδού Ιωαννίνων - Άρτας στην τοποθεσία Ασβε-
σταριά, δίπλα στον Λούρο ποταµό, κοντά στα Πλατανάκια, τρία
χιλιόµετρα βορείως του χωριού Κουκλέσι. 

Η αντίδραση του 22ου Σώµατος Ορεινών Καταδροµών και της
1ης Μεραρχία Ορεινών Καταδροµών «Εντελβάις» µε έδρα τα Ιωάν-
νινα ήταν άµεση, καθώς ο επικεφαλής αυτού του στρατιωτικού
σχηµατισµού υποστράτηγος Χούµπερτ Λανς εξέδωσε τη δια-
βόητη διαταγή αντιποίνων σώµατος όπως αναφέρεται στην ηµε-
ρήσια διαταγή της 1ης Οκτωβρίου 1943. Με συνοπτική διαδικασία
αποφασίστηκε αµέσως όπως εφαρµοστούν αυτά τα τροµερά
αντίποινα στον οικισµό των Λιγκιάδων, στο χωριό των Λιγκιάδων
για να λειτουργήσουν φοβικά και κατοχικά απέναντι στο κοινό αί-
σθηµα στους κατοίκους των Ιωαννίνων. Η τύχη πλέον των αθώων
κατοίκων του χωριού των Λιγκιάδων ήταν προδιαγεγραµµένη. 

Το χωριό αποτελούσε τον ιδανικό στόχο αντιποίνων για τη γερ-
µανική ναζιστική βαρβαρότητα καθώς ήταν ορατό και µε γυµνό
µάτι από την πόλη των Ιωαννίνων, αλλά και σε όλο το λεκανοπέ-
διο των Ιωαννίνων. Ξηµέρωνε Κυριακή 3 Οκτωβρίου 1943 όταν οι
περισσότεροι Λιγκιαδίτες άφησαν πίσω το χωριό τους και τράβη-
ξαν να πάνε στους Μουγκλιούς, στις Καρυές και να ραβδίσουν
τα καρύδια, σε έναν οικισµό που είχαν φτιάξει πριν από τον πό-
λεµο στην πίσω πλευρά από το βουνό Μιτσικέλι. Λίγο αργότερα
εκείνο το µοιραίο πρωινό πέντε στρατιωτικά φορτηγά από τα
Ιωάννινα µε σχεδόν έναν λόχο καταδροµείς της «Εντελβάις»
έφτασαν µέχρι τον δρόµο εκεί κάτω στο Στρούνι και στη συνέχεια
άρχισαν να σκαρφαλώνουν από τα µονοπάτια για να φτάσουν στο
χωριό. Ήταν δεν ήταν 2.00’ το µεσηµέρι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, µε
όλον τον σεβασµό προς το υπόµνηµα και στο θέµα που αναφέρετε
και στους ανθρώπους που βρίσκονται εδώ και µας παρακολου-
θούν, παρακαλώ λίγο να συντοµεύσετε την τοποθέτησή σας. Υπάρ-
χουν δέκα επίκαιρες ερωτήσεις για να συζητηθούν στη συνέχεια.

Ευχαριστώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να αφιερώσουµε, κύριε Πρόεδρε, έναν µικρό µόνο
χρόνο γι’ αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ξέρετε πολύ καλά
ότι είπαµε ότι θα µιλήσετε δεκαπέντε λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχετε δίκιο, αλλά χρειάστηκε λίγο παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έπρεπε να κάνετε
έναν προϋπολογισµό του χρόνου σας. Λυπάµαι που το αναφέρω.
Με όλον τον σεβασµό στο κείµενο που αναφέρεστε, αλλά εγώ
είµαι υποχρεωµένος. Έχω δέκα Βουλευτές και αντίστοιχους
Υπουργούς για τη συνέχεια µε τις επίκαιρες ερωτήσεις.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν υπάρχει κάποιος αυτή τη στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουµε ενηµερώσει
και αναµένουν όλοι.

Παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τώρα εγώ είµαι σε µια άδεια, πάντως, Βουλή µε κανέναν
Βουλευτή και κανέναν Υπουργό και µε τους ανθρώπους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Υπάρχει ένας κανό-
νας. Οι κανόνες ισχύουν στις δηµοκρατίες τις οποίες επικαλείστε
όλοι. Ο κανόνας που υπάρχει στη δηµοκρατία λέει ότι υπάρχει
ένας χρόνος για την τοποθέτηση του καθενός, µε την ανοχή
πάντα της ιδιαιτερότητας της συνεδρίασης. Παρακαλώ, δεν θέλω
να συνεχίσουµε. Παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ωραία, επειδή δεν είναι θέµα µάχης, όµως, αυτό, επι-
τρέψτε µου να διαβάσω τι έγινε εκείνη την ηµέρα, γιατί µε σταµα-
τήσετε ακριβώς σε αυτό το σηµείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Διαβάστε το υπό-
µνηµα των ανθρώπων και αµέσως µετά παρακαλώ να διακόψετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι. Σας παρακαλώ να σεβαστείτε αυτό στο οποίο ανα-
φέροµαι.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όλοι οι προηγούµε-
νοι συνάδελφοί σας, οι οποίοι µίλησαν και αυτοί και έκαναν ανα-
φορά στην Εθνική Αντίσταση, είχαν τη δυνατότητα να υπερβούν
τον χρόνο τους, όµως, τον σεβάστηκαν. Το µόνο που ζητώ είναι
να έχουν όλοι ίση µεταχείριση εδώ µέσα. Ο Προεδρεύων αναφέ-
ρεται σε διακόσιους ενενήντα εννέα Βουλευτές.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι απόντες αυτοί οι διακόσιοι ενενήντα εννέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι προλαλήσαντες
τήρησαν όλοι τον χρόνο, µε την ανοχή που τους έδωσα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, το επεσήµανα ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Υποβαθµίζουµε τη
σηµερινή συνεδρίαση µε αυτό που κάνουµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα, µε έχετε διακόψει εδώ και τρία λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, αλλά σας παρα-
καλώ είπα ότι δεν θα πρέπει η υπέρβαση να ξεπερνά ένα όριο.
Τα πέντε λεπτά γίνανε είκοσι ένα, όταν σας διέκοψα και βλέπω
ότι δεν υπάρχει ένα όριο στο να σταµατήσουµε. Αλλιώς ο Προ-
εδρεύων δεν έχει κάποιο ρόλο εδώ.

Παρακαλώ συνεχίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Λυπάµαι πάρα πολύ γι’ αυτό που κάνετε.
Θα αναφερθώ, διαβάζοντας το υπόµνηµα των κατοίκων των Λι-

γκιάδων, στις µαρτυρίες για την ηµέρα εκείνη. Καταλαβαίνω ότι
όταν παίρνουν σάρκα και οστά αυτά που έγιναν, είναι πιο δύ-
σκολο να εξηγούν κάποιοι γιατί δεν διεκδικούν τις αποζηµιώσεις
και γι’ αυτό δεν θέλουν να αναφέρονται.

«Εκείνο το µοιραίο πρωινό πέντε στρατιωτικά φορτηγά από τα
Ιωάννινα µε σχεδόν έναν λόχο καταδροµείς της «Εντελβάις»
έφτασαν µέχρι τον δρόµο εκεί κάτω στο Στρούνι και στη συνέχεια
άρχισαν να σκαρφαλώνουν από τα µονοπάτια για να φτάσουν στο
χωριό. Ήταν δεν ήταν 2.00’ το µεσηµέρι όταν οι λιγοστοί κάτοικοι
που είχαν µείνει στο χωριό είδαν τους καταδροµείς της «Εντελ-
βάις» και πραγµατικά αιφνιδιάστηκαν µε την απρόσµενη παρου-
σία τους. Οι περισσότεροι κάτοικοι εκείνη την ηµέρα ήταν
γυναίκες που παρέµειναν στο χωριό µε τα παιδιά τους µέσα στα
σπίτια τους και δεν προσπάθησαν να φύγουν, γιατί ήθελαν να
υπερασπιστούν το βιος τους για να µην το κάψουν, όπως έκαναν
οι Γερµανοί και σε άλλα χωριά, όπως είχαµε ακούσει και για τα
χωριά του Ζαγοριού και της Κόνιτσας. Οι καταδροµείς της
«Εντελβάις» διασκορπίστηκαν µέσα στο χωριό και άρχισαν να µα-
ζεύουν τον κόσµο από τα σπίτια τους και να τον συγκεντρώνουν
µπροστά στο σχολείο. Όσες γυναίκες αρνούνταν, τις έσπρωχναν,
τις χτυπούσαν µε κλωτσιές και µε τους υποκόπανους των όπλων
τους. Τους µάζεψαν όλους µε το ζόρι στο σχολείο, καµµιά ενε-
νηνταριά ανθρώπους, γέροντες, γερόντισσες, γυναίκες, κοπέλες,
παιδιά, κορίτσια, ακόµα και µωρά τριών µηνών και έβαλαν δύο,
τρεις καταδροµείς µε τα γερµανικά αυτόµατα να τους φυλάνε.
Οι υπόλοιποι καταδροµείς της «Εντελβάις» µπήκαν στα σπίτια και
άρχισαν το κλέψιµο, κάνοντας πλιάτσικο. Και τι δεν κουβάλησαν
στην αυλή του σχολείου. Ρούχα, φλοκάτες, βελέντζας, προικιά
κοριτσιών κ.λπ., ώσπου ήρθε ο λοχαγός τους, ο Άλφρεντ Σρέπελ,
διοικητής του 79ο Εφεδρικού Τάγµατος της «Εντελβάις», κρατώ-
ντας στο χέρι του ένα ορειβατικό µπαστούνι πεζοπορίας, δίνο-
ντας διαταγές. Και τότε έδωσε την εντολή του χαλασµού. Το
1945 ο σεµνός δάσκαλος αείµνηστος Κώστας Παπαγεωργίου κα-
τέγραψε τα γεγονότα της φρίκης και τη βαρβαρότητα του ναζι-
σµού που βίωσαν οι κάτοικοι του χωριού και τον Ιούνιο του 1947
εξέδωσε ένα µικρό βιβλιαράκι όπου αναφέρει: «Ξεχύθηκαν σε
οµάδες από δύο τρεις καταδροµείς «Εντελβάις» η κάθε µια και
αρπάζοντας από καµµιά δεκαριά γυναικόπαιδα τραβούσαν τον
ανήφορο κατά τα σπίτια. Τους γέρους τους πήραν όλους µαζί ξέ-
χωρα και µε υποκόπανο, κλωτσιές, βρισιές, σπρωξιές, τους τρά-
βηξαν κατά το σπίτι του Π. Τσιρίκη εκεί µπάζοντάς τους στο
κελάρι τους πιστόλιζαν και τους άφηναν. Άλλοι τραβούσαν τα γυ-
ναικόπαιδα και τα θέριζαν µε το αυτόµατο, άλλα πήγαιναν στον
τόπο, άλλα έπεφταν πληγωµένα, παρασέρνοντας ζωντανά και τα
µικρά που κρατούσαν στην αγκαλιά τους. Μια µάνα πληγωµένη
για να κάνει το µικρό της να σωπάσει µισοσηκώθηκε και το έβαλε

στο βυζί. Περνώντας ένας Γερµανός τη βλέπει ζωντανή και τη
σκοτώνει µαζί µε το µικρό».

Η Ελένη Χολέβα µια από τους τέσσερις επιζώντες της φρικτής
σφαγής καταθέτει τη συγκλονιστική µαρτυρία της. «Στο δρόµο
όσες γυναίκες ξέκοβαν να φύγουν, έτρεχαν, τις έπιαναν από τα
µαλλιά και µε κλωτσιές τις γύριζαν πάλι στο σωρό. Φτάκαµαν στο
σπίτι του Χολέβα. Μας έµπασαν όλους µέσα στο κελάρι και βά-
ρεσαν µε το πολυβόλο µέσα στο σωρό. Οι άλλοι έπεφταν ολό-
γυρα. Εµένα µια σφαίρα τρύπησε το πορτοφόλι µε τα λεφτά και
βρήκε το παιδί µου τον Αλέξη στο κεφάλι, του τίναξε τα µυαλά
και µου γέµισαν το πρόσωπο και τα στήθια. Ήµουν πνιγµένη στα
αίµατα. Ήρθαν κάµποσες φορές οι Γερµανοί και γάζωσαν τον
σωρό γιατί άκουγαν ακόµα µικρά ζωντανά να κλαίνε πλακωµένα
ανάµεσα στους σκοτωµένους. Οι δολοφόνοι καταδροµείς της
«Εντελβάις» ολοκλήρωσαν τη φρίκη της ναζιστικής βαρβαρότη-
τας βιάζοντας και δύο νεαρά κορίτσια µέσα στις αχυροκαλύβες
και αφού τις ατίµασαν, έβαλαν φωτιά στις αχυροκαλύβες και τις
έκαψαν τις κοπέλες, τις έκαναν στάχτη. Το χωριό καιγόταν ολό-
κληρο και αργά το απόγευµα, όταν ο ήλιος πήγαινε να δύσει, οι
δολοφόνοι καταδροµείς της «Εντελβάις» αποχώρησαν, αφήνο-
ντας πίσω τους µισοκαµένα πτώµατα, στάχτες και αποκαΐδια,
κουβαλούσαν µαζί τους ό,τι έκλεψαν από το χωριό, ό,τι µπορεί
να φανταστεί κανείς. 

Το ίδιο βράδυ της 3ης Οκτωβρίου του ’43 και ενώ ο θάνατος πε-
ριδιάβαινε στα αποκαΐδια των Λιγκιάδων, ο υπολοχαγός Καρλ-
Χάιντς Ροτφούξ επικεφαλής της GFP 621 στα Γιάννενα (Geheime
– Feld – Polizei), της γερµανικής στρατιωτικής µυστικής αστυνο-
µίας, αλλά και αξιωµατικός του γραφείου, υπεύθυνος στο τµήµα
για την κατάσταση του εχθρού και καταπολέµησης των συµµο-
ριών, σηµείωνε στο πολεµικό ηµερολόγιο της πρώτης ορεινής
µεραρχίας ορεινών καταδροµών «Εντελβάις» τη συµπληρωµατική
βραδινή αναφορά αναφέροντας ψευδώς ότι υπήρξε ασθενής
εχθρική αντίσταση. «Το 79ο Εφεδρικό Τάγµα -εντός εισαγωγικών,
έτσι έλεγε ο Γερµανός- αναφέρει την ολοκλήρωση της επιχείρη-
σης εναντίον των Λιγκιάδων και του Στρουνίου. Οι Λιγκιάδες και
τα Υψώµατα κατελήφθησαν παρά την ασθενή εχθρική αντίσταση.
Πενήντα άµαχοι που είχαν εν µέρει κρυφτεί στις κατοικίες τους
εκτελέστηκαν, το χωριό πυρπολήθηκε».

Μετά από τον πόλεµο, στις 18 Απριλίου 1956, η ελληνική κυ-
βέρνηση διά του Ελληνικού Γραφείου Εγκληµάτων Πολέµου, δι-
ευθυντής Τούσης, ζήτησε από την τότε Δυτική Γερµανία και την
Εισαγγελία της Βόννης να ασκηθεί ποινική δίωξη εναντίον των
υπαιτίων της σφαγής των Λιγκιάδων. Ο διευθυντής Τούσης δή-
λωσε τότε λανθασµένα -δεν γνωρίζουµε για ποιους λόγους- ότι
οι Λιγκιάδες καταστράφηκαν στις 4 Ιουνίου 1943. Στη συνέχεια
οι γερµανικές εισαγγελικές αρχές ακολούθησαν µια λανθασµένη
γραφειοκρατική τακτική µε ανακρίβειες στις ηµεροµηνίες και στα
ονόµατα των δολοφόνων της «Εντελβάις», µε αποτέλεσµα η αρ-
χική έρευνα να µην καταλήξει πουθενά.

Το 1957 διακόπτεται η αρχική έρευνα της Εισαγγελίας του Μο-
νάχου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε άµεσα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω.

Την 1η Ιανουαρίου 1960 διακόπτεται και η δεύτερη έρευνα της
Εισαγγελίας του Μονάχου. Ωστόσο τα στρατιωτικά πολεµικά ηµε-
ρολόγια της «Εντελβάις» φωνάζουν από µόνα τους και αναφέ-
ρουν ξεκάθαρα ότι η επιχείρηση στους Λιγκιάδες πραγµατο-
ποιήθηκε από τους άντρες του 79ου Εφεδρικού Τάγµατος των
Ορεινών Καταδροµών της «Εντελβάις» στις 3 Οκτωβρίου 1943.
Παρ όλα ταύτα οι γερµανικές εισαγγελικές αρχές, ενώ έχουν το
αποδεικτικό υλικό µπροστά τους δεν µπαίνουν καν στον κόπο να
τα µελετήσουν και να κάνουν την ταυτοποίηση. 

Κυρίες και κύριοι, µένει µία σελίδα του υποµνήµατος που δεν
θα τη διαβάσω, αλλά θα τη δώσω και στους κοινοβουλευτικούς
συντάκτες και στη δηµοσιότητα. Οι τεχνικές της συγκάλυψης, οι
τεχνικές της υπόθαλψης υπήρχαν από τότε. Μπερδεύτηκε ο
υπεύθυνος του Πολεµικού Γραφείου και του Γραφείου Εγκληµά-
των Πολέµου δήθεν και έδωσε άλλη ηµεροµηνία. Ήταν, όµως, η
δεκαετία που ο Κωνσταντίνος Καραµανλής αµνήστευε τους ναζί
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και αποφυλάκιζε ακόµα και τον µεγαλοσφαγέα Μέρτεν. Η δικαιο-
σύνη απαιτεί αλήθεια, η ειρήνη προϋποθέτει δικαιοσύνη και οποι-
αδήποτε τιµή στην Εθνική Αντίσταση δεν µπορεί να είναι ούτε
διεκπεραιωτική ούτε χωρίς µνήµη.

Εγώ θέλω να ευχαριστήσω τους ανθρώπους από τις Λιγκιάδες,
τις κόρες του Λάκη Σάντα, τον κ. Χρήστο Οικονόµου γιατί η πα-
ρουσία τους εδώ, σε αντίθεση µε την απουσία της Βουλής, που
κατά τα άλλα πρέπει να βιαστούµε για να ξεκινήσει κάτι χωρίς
Βουλευτές, είναι η πραγµατική τιµή στην Εθνική Αντίσταση. Εµείς
πιστεύουµε ότι µόνο µε διεκδίκηση, µόνον µε επιµονή στην ιστο-
ρία και στη µνήµη µπορούµε να λεγόµαστε άξιοι συνεχιστές
αυτών των ένδοξων προγόνων, αυτών των ανθρώπων που µε ελά-
χιστα µέσα, χωρίς εγγυήσεις, µε υψηλό φρόνηµα, µε αγάπη για
τον άνθρωπο και την ελευθερία αντιστάθηκαν στο ναζιστικό ζυγό
και µας έκαναν περήφανους. Γιατί στην αντίσταση και στην ελευ-
θερία βρίσκεται η περηφάνια και η ύπαρξη ενός λαού και της αν-
θρωπότητας. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος», δώδεκα µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Αργοστολίου
του Νοµού Κεφαλληνίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η αναφορά στην
Επέτειο της Εθνικής Αντίστασης.

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων, θα
κάνουµε µια διακοπή µικρής διάρκειας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σχετικά µε τη συζή-
τηση των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου τη Δευτέρα 2 Δεκεµβρίου 2024, οι επίκαιρες ερω-
τήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αρ. 244/25-11-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χρίστο
Δήµα.

Οι υπ’ αρ. 240/24-11-2024 και 242/25-11-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Αλε-
ξάνδρα Παπαδοπούλου.

Οι υπ’ αρ. 220/18-11-2024 και 250/25-11-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού κ. Ζωή Μακρή.

Οι υπ’ αρ. 232/19-11-2024 και 235/20-11-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Αλεξάνδρα Σδούκου.

Οι υπ’ αρ. 233/19-11-2024 και 248/25-11-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµενίτη.

Η υπ’ αρ. 239/22-11-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κωνσταντίνο Κυρα-
νάκη.

Η υπ’ αρ. 247/25-11-2024 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρήστο Σταϊ-
κούρα δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας. 

Πρώτη θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 244/25-11-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττι-
κής της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Χρήστου
Τσοκάνη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Να διαγραφεί ο απαράδεκτος φόρος που επιβλήθηκε
στην πρωταθλήτρια ΑΜΕΑ από την Ελευσίνα για χρηµατοδότηση,
που εξασφάλισε µετά από µεσολάβηση της Κυβέρνησης για την
ανάκτηση του σπιτιού της».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Χρίστος Δήµας. 

Κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο για να θέσετε το ερώτηµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Καλησπέρα σας και συγγνώµη για την

καθυστέρηση. 
Εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας φέρνουµε

µε τη µορφή της επίκαιρης ερώτησης ένα πρόβληµα που έχει δη-
µιουργηθεί µε τη συντοπίτισσά µας και πρωταθλήτρια Διονυσία,
η οποία παραλίγο να βρεθεί στον δρόµο µέσα από τη διαδικασία
εφαρµογής των νόµων για τους πλειστηριασµούς και την κατά-
σχεση της πρώτης κατοικίας, για τους οποίους ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ όλο το προηγούµενο διάστηµα έχουν
βάλει πλάτη και έχουν υλοποιήσει. 

Μετά από αγωνιστικές διεργασίες και την έκφραση αλληλεγ-
γύης απέναντι στο πρόβληµα της Διονυσίας από όλο τον λαό της
Ελευσίνας και της δυτικής Αττικής, από σωµατεία, οµοσπονδίες,
ενώσεις και συλλόγους εκφράστηκε η οργή και η αγανάκτηση
του κόσµου της δυτικής Αττικής και της Ελευσίνας µπροστά στον
ενδεχόµενο να χάσει την κατοικία της η πρωταθλήτρια συντοπί-
τισσά µας µε προβλήµατα υγείας. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, µετά από παρέµβαση της Κυβέρνησης
εξασφαλίστηκε ένα ποσό που έκανε δυνατή την τακτοποίηση των
εκκρεµοτήτων, έτσι ώστε να παραµείνει η κατοικία στη Διονυσία.
Όµως, εκείνο που ανακαλύψαµε τόσο εµείς όσο και η ίδια η Διο-
νυσία είναι ότι επιβαρύνθηκε µε το ποσό των 47.800 ευρώ στις
οφειλές της προς τη ΔΟΥ, διότι το ποσό αυτό της δόθηκε µε τη
µορφή δωρεάς, οπότε επιβαρύνθηκε ο λήπτης µε φόρο 40%. Μά-
λιστα, στο παραπέντε δεν έχασε και το ποσό αυτό, ούτως ώστε
να το τραβήξει πρώτα η ΑΑΔΕ πριν πάει στην τράπεζα.

Ρωτάµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση, η οποία θεωρούµε ότι εκτίθε-
ται µε αυτή την εικόνα, όπως έχει διαµορφωθεί, τι µέτρα µπορεί

να πάρει συγκεκριµένα το Υπουργείο Οικονοµικών, ώστε να δια-
γραφεί αυτός ο φόρος που επιβλήθηκε αδίκως στη Διονυσία και
την οικογένειά της, µια πρωταθλήτρια σε πανευρωπαϊκό επίπεδο,
έτσι ώστε να µπορέσει να σταθεί στα πόδια της και να συνεχίσει
τη ζωή της.

Αυτή είναι η ερώτηση, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Δήµα, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η περίπτωση του πλειστηριασµού του σπιτιού της πρωταθλή-

τριάς µας που περιγράψατε είναι πράγµατι σηµαντική. Όµως,
πριν αναφερθώ ειδικότερα σε αυτή την περίπτωση, οφείλω να
υπενθυµίσω τόσο σε εσάς, κύριε συνάδελφε, όσο και στο Σώµα
τι έχει προβλέψει ήδη η πολιτεία και τι έχει θεσµοθετηθεί τα τε-
λευταία χρόνια γι’ αυτές τις περιπτώσεις. Το πρόβληµα της υπερ-
χρέωσης καλούνται να αντιµετωπίσουν νοικοκυριά, ιδιώτες και
επιχειρήσεις, ανεξαρτήτως της ιδιότητας αυτών ως οφειλετών,
συνοφειλετών ή εγγυητών τόσο στο πλαίσιο των έκτακτων προ-
βληµάτων που ανέκυψαν τα τελευταία χρόνια, όπως αυτό της
πανδηµίας του κορωνοϊού ή άλλων έκτακτων φυσικών καταστρο-
φών, αλλά φυσικά και ως αποτέλεσµα της οικονοµικής κρίσης
των τελευταίων ετών.

Το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών λαµβάνει
υπ’ όψιν του τις οικονοµικές δυνατότητες των πολιτών και των
επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε όλο το εύρος της οι-
κονοµίας -δεν είναι οι ίδιες- και το ότι η λήψη µέτρων οικονοµικής
ενίσχυσης και η παροχή οικονοµικών διευκολύνσεων για την πε-
ραιτέρω στήριξή τους είναι καταλυτικής σηµασίας για την κοινω-
νική συνοχή και για την αντιµετώπιση των απρόσµενων εξελίξεων
των τελευταίων ετών. Έτσι, παρά τις δυσκολίες και στο πλαίσιο
των αρµοδιοτήτων του, έχει ήδη προβεί σε στοχευµένες ενέρ-
γειες και πλήθος µέτρων ανακούφισης και διευκόλυνσης όλων
των οφειλετών και δανειοληπτών µε πρωτεύοντα στόχο την αντι-
µετώπιση του προβλήµατος του ιδιωτικού χρέους.

Συγκεκριµένα, η πολιτεία ανέλαβε και συνεχίζει να αναλαµβά-
νει σηµαντικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες θεσπίζοντας αφ’ ενός
µόνιµα εργαλεία διευθέτησης του ιδιωτικού χρέους εναρµονι-
σµένα µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, όπως είναι τόσο ο ν.4738/
2020 που αναφέρεται στο νέο θεσµικό πλαίσιο ρύθµισης χρεών,
πτώχευσης και απαλλαγής φυσικών και νοµικών προσώπων από
τα χρέη -είναι η λεγόµενη «δεύτερη ευκαιρία»- όσο και ο Κώδικας
Δεοντολογίας του ν.4224/2013 και αφ’ ετέρου προγράµµατα ενί-
σχυσης και υποστήριξης πληττόµενων δανειοληπτών ή πολιτών
οι οποίοι έχουν περιέλθει σε συνθήκες ευαλωτότητας, όπως
λόγου χάριν µε τον ν.4916/2022 «Ενδιάµεσο πρόγραµµα κρατικής
στήριξης πρώτης κατοικίας ευάλωτων νοικοκυριών». 

Παραθέτω, εν συντοµία, τα εργαλεία ρύθµισης που υφίστα-
νται, σύµφωνα µε το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο και που η εν λόγω
οικογένεια είχε στη διάθεσή της και δυστυχώς, κύριε συνάδελφε,
δεν χρησιµοποίησε. 

Τα εργαλεία αυτά, λοιπόν, είναι: Εξωδικαστικός µηχανισµός
ρύθµισης οφειλών, δυνάµει του οποίου µέσω της ειδικής ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας όλοι οι οφειλέτες -φυσικά και νοµικά πρό-
σωπα, συµπεριλαµβανοµένων και των πρώην ελεύθερων επαγ-
γελµατιών και όλων των ατόµων µε ειδικές ανάγκες, ευάλωτων
οφειλετών- µπορούν µε µία ενιαία αίτηση να ρυθµίσουν συνολικά,
χωρίς προσφυγή στο δικαστήριο, τις οφειλές τους, είτε είναι
προς το δηµόσιο -την ΑΑΔΕ και τη ΔΟΥ και τους Φορείς Κοινωνι-
κής Ασφάλισης ΕΦΚΑ και ΚΕΑΟ- σε έως 240 δόσεις είτε προς τις
τράπεζες και τους διαχειριστές δανείων σε έως 420 δόσεις. 

Βάσει του ίδιου νόµου, του ν.4738/2020 υφίστανται και ειδικές
πρόνοιες κρατικής στήριξης µέριµνας της πρώτης κατοικίας των
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων τόσο στο στάδιο της ρύθµισης
οφειλών όσο και στο στάδιο της πτώχευσης του προσώπου και
της απαλλαγής των οφειλών. Είναι η λεγόµενη δεύτερη ευκαιρία.
Στο στάδιο της ρύθµισης των οφειλών, το ιδιαίτερα αξιοσηµείωτο
για τους ευάλωτους οφειλέτες - δανειολήπτες είναι ότι µε τον
πρόσφατα ψηφισθέντα νόµο, τον ν. 5072/2023 εισάγονται ακόµα
περισσότερες βελτιώσεις υπέρ αυτών, όπως είναι η τεκµαιρό-
µενη συναίνεση. Ενώ στο στάδιο της πτώχευσης και απαλλαγής
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οφειλών -τη δεύτερη ευκαιρία- εάν κάποιος ευάλωτος οφειλέτης
αδυνατεί να εξυπηρετήσει µια µακροπρόθεσµη ρύθµιση οφειλών,
τότε έχει τη δυνατότητα να προβεί σε πλήρη διαγραφή όλων των
οφειλών, µέσω της διαδικασίας πτώχευσης και απαλλαγής οφει-
λών, µε σκοπό να λάβει τη δεύτερη ευκαιρία, κατά την οποία δεν
ρευστοποιείται η πρώτη κατοικία του ευάλωτου, αλλά αυτή απο-
κτάται από έναν ιδιωτικό φορέα, τον φορέα απόκτησης και επα-
ναµίσθωσης ακινήτων. Ο φορέας αυτός αποτελεί ζωτικό κοµµάτι
της λειτουργίας του πτωχευτικού νόµου, αποτελώντας το κατα-
φύγιο για τους αδύναµους οφειλέτες που οδηγούνται σε πτώ-
χευση ή σε αναγκαστική εκτέλεση, διατηρώντας ωστόσο την
κατοικία τους. 

Συνεχίζοντας, εισήχθη πρόγραµµα συνεισφοράς του δηµοσίου
µε ωφελούµενους ευάλωτους οφειλέτες, είναι το λεγόµενο «εν-
διάµεσο πρόγραµµα». Τα βασικά χαρακτηριστικά του είναι: Κρα-
τική επιδότηση της δόσης του στεγαστικού δανείου των
ευάλωτων οφειλετών, κρατική επιδότηση από 70 ευρώ έως 210
ευρώ µηνιαίως, κρατική επιδότηση µηνιαίας δόσης δανείων για
δεκαπέντε µήνες, αναστολή µέτρων και πιστωτών, όπως είναι οι
κατασχέσεις, οι πλειστηριασµοί και οι εξώσεις. Και το πρόγραµµα
αυτό έχει ήδη ξεκινήσει µέσω της ειδικής ηλεκτρονικής πλατφόρ-
µας που έχει αναπτυχθεί από το Υπουργείο Οικονοµικών από τις
15 Σεπτεµβρίου του 2022 –άρα, εδώ και δύο χρόνια- και το «εν-
διάµεσο πρόγραµµα» βρίσκεται ακόµα σε ισχύ και έχει επεκταθεί
µέχρι τον Μάρτιο του 2025. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Άλλωστε και εγώ βιάζοµαι –όπως ξέρετε- αλλά τε-
λειώνουµε, κυρία Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό θέµα και πρέπει να
ακουστούν αυτά στο Σώµα. 

Η εν λόγω πλατφόρµα διενεργεί σχετικούς ελέγχους -όπως για
παράδειγµα, ελέγχους εισοδηµάτων, περιουσίας- µε σκοπό την
πρόληψη, αντιµετώπιση των στρατηγικών κακοπληρωτών, άρα,
σε µεγάλο βαθµό υπάρχει αυτή η ασφάλεια.

Κλείνοντας, όπως αντιλαµβάνεστε, µε τα παραπάνω όλοι οι δα-
νειολήπτες - οφειλέτες είτε είναι πρώην ελεύθεροι επαγγελµατίες
είτε είναι άτοµα µε ειδικές ανάγκες, έχουν τη δυνατότητα να αντι-
µετωπίσουν τα χρέη τους και να αποφύγουν κατασχέσεις και
πλειστηριασµούς µέσω των προστατευτικών διατάξεων του νέου
νόµου, µε αποτέλεσµα να µπορούν να τύχουν ρύθµισης ή απαλ-
λαγής από τις οφειλές τους, ιδιαίτερα εφόσον ανήκουν στην κα-
τηγορία των ευάλωτων οφειλετών.

Ειδικότερα θα µιλήσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τσοκάνη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είσαστε Κυβέρνηση, είµαστε Αντιπολίτευση και

µεταφέρουµε όσο µπορούµε περισσότερο το αίτηµα του λαού,
όχι µόνο της δυτικής Αττικής, της Ελευσίνας, του Ασπροπύργου,
των Λιοσίων, των Μεγάρων, αλλά της συντριπτικής πλειοψηφίας
του ελληνικού λαού που βρίσκεται αντιµέτωπος µε την κατά-
σταση των πλειστηριασµών. 

Και µπροστά σε αυτό το αδιέξοδο, θέλουµε να αντιµετωπιστεί
εδώ και τώρα η περίπτωση κατά την οποία όταν ένας οφειλέτης
κινδυνεύει να χάσει το σπίτι του, βρίσκει χρήµατα από ένα συγ-
γενικό του πρόσωπο, από ένα φιλικό πρόσωπο, από ένα σύλλογο,
ένα σωµατείο, µια οµοσπονδία, αυτό το ποσό το οποίο του δίνε-
ται και λαµβάνει και καταβάλλει για να διατηρήσει την πρώτη κα-
τοικία του, να είναι αφορολόγητο. Και ζητάµε από εσάς να
προχωρήσετε, γιατί έχετε αυτή τη δυνατότητα, άµεσα στη λήψη
ενός τέτοιου µέτρου που θα ελαφρύνει σηµαντικά και την περί-
πτωση σαν της Διονυσίας, αλλά θα δώσει και τη δυνατότητα σε
εκατοντάδες οφειλέτες που έρχονται αντιµέτωποι µε τον κίνδυνο
του πλειστηριασµού όταν κάποιος φίλος, συγγενής, συντοπίτης
από το σωµατείο του προσφέρεται να στηρίξει αυτή του την προ-
σπάθεια και αυτή του δυσκολία, να είναι αφορολόγητη αυτή η
παροχή. 

Δεύτερον, το ζήτηµα των πλειστηριασµών το αντιµετωπίζουν
σήµερα επαγγελµατίες που βρίσκονται σε αδιέξοδα, άλλοι έχουν

κλείσει τα µαγαζιά τους άλλοι όχι, συνταξιούχοι, µισθωτοί, ανά-
πηροι, χιλιάδες κόσµος που, δυστυχώς, έρχεται αντιµέτωπος µε
ένα οπλοστάσιο που όλα τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου το
προηγούµενο διάστηµα έχετε υλοποιήσει. 

Αυτή τη στιγµή ο αγώνας που γίνεται είναι για να µείνει στη
Διονυσία το σπίτι της και να µην επιβαρυνθεί περαιτέρω µε τον
φόρο δωρεάς. Και νοµίζω ότι η Κυβέρνηση µπορεί να πάρει εδώ
και τώρα τα απαραίτητα και τα αναγκαία µέτρα για να λυθεί το
πρόβληµα και της Διονυσίας, αλλά και καθενός ο οποίος έρχεται
αντιµέτωπος µε αυτά τα αδιέξοδα. 

Όσον αφορά για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, αν δεν απα-
τώµαι, µετά από τις πιέσεις και την ανάπτυξη του κινήµατος στο
πλευρό του Διονυσίας στη δυτική Αττική, αλλά και άλλων αναπή-
ρων συνανθρώπων µας που έρχονται αντιµέτωποι µε τον κίνδυνο
του πλειστηριασµού και των κατασχέσεων, εντάχθηκαν πρό-
σφατα στο ζήτηµα του εξωδικαστικού. Ο εξωδικαστικός συµβι-
βασµός -δεν το λέω για σας, το λέω και για όσους µας ακούνε-
είναι µια πολύπλοκη διαδικασία µε αβέβαιο αποτέλεσµα, που
πρέπει να είσαι εντελώς στα πιο ευάλωτα νοικοκυριά -κάτω από
7.000 µε 7.500 ευρώ ετήσιες απολαβές- έτσι ώστε να έχεις πιθα-
νότητα να ενταχθείς σε αυτόν, όπου η ένταξη βγαίνει µέσα από
έναν πολύπλοκο αλγόριθµο που δεν τον γνωρίζει κανένας. Χώρια
ότι οποιοδήποτε νοικοκυριό θα πρέπει να απευθυνθεί σε κάποιο
δικηγορικό -ή άλλο- γραφείο, ξοδεύοντας χρήµατα, τα οποία δεν
έχει, προκειµένου να της συντάξουν το φάκελο.

Για να µην πάµε, όµως, στο θέµα του εξωδικαστικού, νοµίζω,
ότι η Κυβέρνηση επιβάλλεται -και πρέπει- να ολοκληρώσει την
πρωτοβουλία που µετά από την πίεση του κινήµατος πήρε το
προηγούµενο διάστηµα, έτσι ώστε και να αφαιρεθεί ο φόρος που
έχει επιβληθεί -τα 47.800 ευρώ- στη Διονυσία και να ανοίξει ο
δρόµος έτσι ώστε µετά από την ενίσχυση όλων αυτών των ευά-
λωτων νοικοκυριών από διάφορους φορείς του κινήµατος ή συγ-
γενείς, φίλους, γνωστούς που προσφέρονται να στηρίξουν αυτό
το αδιέξοδο στο οποίο βρίσκονται, να µη φορολογούνται και να
πηγαίνουν τα µισά σχεδόν χρήµατα στα ταµεία του κράτους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Δήµα, έχετε τον

λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Όλες οι προστατευτικές πρόνοιες που περιέγραψα
στην πρωτολογία µου για τους ευάλωτους οφειλέτες δεν παρέ-
χονται σε αυτούς αυτόµατα και χωρίς καµµία ενέργεια, αλλά ο
εκάστοτε οφειλέτης θα πρέπει προηγουµένως να εισέλθει στην
ειδική ηλεκτρονική πλατφόρµα µε σκοπό να εκδώσει τη βεβαίωση
ευάλωτου οφειλέτη, που αποδεικνύει ότι πληρούνται στο πρό-
σωπό του οι απαραίτητες προϋποθέσεις του νόµου, και εν γένει
να προβεί από πλευράς του στις δικές του ανάλογες ενέργειες.

Θέλω να σταθώ εδώ, κύριε συνάδελφε, να σας πω ότι χιλιάδες
µέχρι στιγµής συµπολίτες µας έχουν αξιοποιήσει τη συγκεκρι-
µένη ρύθµιση. Ως γνωστόν, λοιπόν, το καλοκαίρι, πράγµατι, η εν
λόγω οικογένεια, δυστυχώς, έχασε την κύρια κατοικία της σε
πλειστηριασµό. Αυτό, ωστόσο, συνέβη διότι ενώ είχε χρέη από
πλευράς της, δεν έκανε καθόλου χρήση των προστατευτικών ερ-
γαλείων που η πολιτεία χορηγεί σε κάθε τέτοια περίπτωση προς
στήριξη των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και προς διάσωση
των κατοικιών τους, δηλαδή ακριβώς για περιπτώσεις σαν και
αυτές της πρωταθλήτριας µας. Συγκεκριµένα, το εν λόγω ακίνητο
αγοράστηκε µέσω του πλειστηριασµού από ιδιώτη, ο οποίος µά-
λιστα δέχθηκε να επαναπωλήσει το ακίνητο πίσω στην ίδια οικο-
γένεια εάν και εφόσον η οικογένεια κατέβαλε τα χρήµατα που ο
ίδιος πλήρωσε κατά τη διαδικασία του πλειστηριασµού προκει-
µένου να το αποκτήσει. Και στο σηµείο αυτό να επισηµάνω ότι τη
χρονική στιγµή που επετεύχθη η συµφωνία δεν µπορούσε να ακυ-
ρωθεί ο πλειστηριασµός και να επιστραφεί την ίδια στιγµή πίσω
το ακίνητο, όπως και τα χρήµατα που κατέβαλε ο ιδιώτης, καθώς
είχε ήδη µεταγραφεί στο Υποθηκοφυλακείο. 

Είναι γεγονός, όµως, ότι µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης -και
ειδικότερα της αρµόδιας Υπουργού Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας της κ. Ζαχαράκη- βρέθηκε άµεση λύση στο πρόβληµα
και η οικογένεια κατάφερε να πάρει πίσω το σπίτι της µέσω δω-
ρεάς. Να διευκρινίσω ότι το ποσό των 47.000 ευρώ για το οποίο
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µιλάµε τώρα, αφορά αποκλειστικά σε φορολογία επί της δωρεάς.
Συγκεκριµένα, µεταξύ άλλων ο ν.2961/2007 όπως ισχύει σή-

µερα, που αφορά την κύρωση του Κώδικα Διατάξεων Φορολο-
γίας Κληρονοµιών, Δωρεών, Γονικών Παροχών και Κερδών από
Τυχερά Παίγνια, στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 44 προβλέπει ότι
η κτήση χρηµατικών ποσών αιτία δωρεάς υπόκειται σε φόρο, ο
οποίος υπολογίζεται αυτοτελώς µε συντελεστή 10% προκειµένου
για δικαιούχους που υπάγονται στην πρώτη κατηγορία, 20% για
δικαιούχους δεύτερης κατηγορίας και 40% για δικαιούχους της
τρίτης κατηγορίας. 

Εν προκειµένω, η περίπτωση της διακεκριµένης στους Ολυ-
µπιακούς Αγώνες αθλήτριας Διονυσίας εµπίπτει στην τρίτη κατη-
γορία, στην οποία υπάγεται οποιοσδήποτε άλλος εξ αίµατος ή εξ
αγχιστείας συγγενής ή εξωτικός του κληρονοµούµενου ή του δω-
ρητή. Να τονίσω εδώ ότι η απαλλαγή από τον φόρο δωρεάς πα-
ρέχεται µόνο στις περιπτώσεις που ορίζεται ρητά, περιοριστικά
και µε σαφήνεια στο άρθρο 43 του ν.2961/2001. 

Συνεπώς, η φορολογική διοίκηση από τη στιγµή που η οικογέ-
νεια δεν αξιοποίησε τα εργαλεία που έχουµε θεσπίσει, δυστυχώς,
δεν είχε άλλη επιλογή από το να ακολουθήσει αυτό το οποίο προ-
βλέπει ο νόµος. 

Το πραγµατικό ερώτηµα στην προκειµένη περίπτωση είναι πώς
ενώ υπήρχε θεσµικό πλαίσιο -υπάρχει για την προστασία αυτών
των περιπτώσεων- γιατί η οικογένεια της πρωταθλήτριας δεν
έκανε χρήση αυτών των ρυθµίσεων; Η Κυβέρνησή µας, όπως ξέ-
ρετε, ενήργησε τάχιστα, ούτως ώστε να µη χάσει η οικογένειά
της το σπίτι και να το επαναγοράσει. Δεν µπορεί, όµως, να προ-
σπεράσει και να µην εφαρµόσει τον νόµο έναντι στον οποίο είµα-
στε όλοι ίσοι και κανείς δεν υπερτερεί.

Το έργο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
είναι να αναγνωρίζει την οικονοµική αδυναµία των πολιτών και να
θεσπίζει λύσεις στο πλαίσιο των ρυθµίσεων οφειλών, πλην, όµως,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις διεθνείς δεσµεύσεις της χώρας και
τους περιορισµούς των οδηγιών και Κανονισµών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Σε κάθε περίπτωση η Κυβέρνηση έµπρακτα βοήθησε, ώστε να
βρεθούν τα χρήµατα για να επαναγοραστεί η οικία της πρωτα-
θλήτριάς µας. Αντίστοιχη πρωτοβουλία, κύριε συνάδελφε, θα
µπορούσε να λάµβανε και το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδος.
Εκτός αν, για µία ακόµη φορά το Κοµµουνιστικό Κόµµα απλώς
µένει στα λόγια και όταν καλείται να συµπαρασταθεί έµπρακτα,
δεν το κάνει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα συζητηθεί τώρα η

έβδοµη µε αριθµό 240/24-11-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Προέδρου της Κ.Ο. «ΝΙΚΗ» και Βουλευτή Α’ Θεσσα-
λονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε
θέµα: «Αποτροπή παράνοµης αλιείας στα ελληνικά χωρικά
ύδατα».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Εξωτερι-
κών κ. Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου. 

Ο κ. Νατσιός έχει τον λόγο για να θέσει το ερώτηµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, είναι πολλά τα περιστατικά παράνοµης αλι-

είας εντός των χωρικών µας υδάτων και σε αρκετές περιπτώσεις
πολύ κοντά στις ελληνικές ακτές. Το Διεθνές και Ευρωπαϊκό Δί-
καιο είναι πολύ ξεκάθαρα σε ό,τι αφορά τα κυριαρχικά µας δι-
καιώµατα στη θάλασσα του Αιγαίου και σε αυτά περιλαµβάνεται
το δικαίωµα της αποκλειστικής αλιείας εντός των χωρικών µας
υδάτων. 

Πρόσφατα κατέθεσα ερώτηση προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε τις οδηγίες που έχουν δοθεί
προς τις λιµενικές αρχές για την αντιµετώπιση των περιστατικών
παράνοµης αλιείας από Τούρκους ψαράδες εντός των χωρικών
µας υδάτων, την τήρηση της νόµιµης διαδικασίας σε περίπτωση
συλλήψεως Τούρκων ή άλλης εθνικότητας ατόµων για παράνοµη
αλιεία, καθώς και ποιες ποινικές συνέπειες αντιµετώπισαν οι δρά-
στες. Ο Υπουργός στην απάντησή του µας ενηµέρωσε ότι έχουν
δοθεί σαφείς οδηγίες προς τις λιµενικές αρχές για τη σύνταξη
εκθέσεων επιτήρησης -έτσι το ονόµασε- και τη συλλογή οπτικοα-

κουστικού υλικού σε περίπτωση που τουρκικά αλιευτικά συλλαµ-
βάνονται επ’ αυτοφώρω να παρανοµούν, προκειµένου τα πειστή-
ρια αυτά να διαβιβάζονται στο Υπουργείο των Εξωτερικών. 

Συµπεραίνουµε, δηλαδή, από την παραπάνω απάντηση του
Υπουργείου Ναυτιλίας ότι µέχρι τώρα δεν έχει γίνει καµµία σύλ-
ληψη όσων παράνοµα αλιεύουν εντός των ελληνικών χωρικών
µας υδάτων και απλώς καταγράφονται και αναφέρονται τα περι-
στατικά, γεγονός βεβαίως που αποθρασύνει τους Τούρκους. 

Επειδή θεωρούµε ότι απεµπόληση του δικαιώµατος της απο-
κλειστικής αλιείας, πάντοτε εντός των χωρικών µας υδάτων,
πλήττει τόσο το κύρος της χώρας µας, όσο και τα συµφέροντα
των Ελλήνων αλιέων, σας ρωτάµε: 

Πρώτον, ποια είναι η τύχη των εκθέσεων επιτήρησης και του
οπτικοακουστικού υλικού που λαµβάνεται από το Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής; Σκοπεύετε να τα αξιοποι-
ήσετε ενώπιον των αρµοδίων ευρωπαϊκών οργάνων, προκειµένου
να παύσει η παράνοµη δραστηριότητα των Τούρκων αλιέων; 

Και δεύτερον, ποια συγκεκριµένα µέτρα προτίθεται να αναλά-
βει η ελληνική Κυβέρνηση, προκειµένου να σταµατήσουν τα φαι-
νόµενα παράνοµης αλιείας που βλάπτουν ευθέως και τα οικονο-
µικά συµφέροντα της χώρας και κυρίως των ανθρώπων της κα-
θηµερινής πάλης, των Ελλήνων αλιέων; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Υφυ-

πουργός Εξωτερικών κ. Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου για την πρώ-
τη τοποθέτηση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Εξωτερικών):
Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Είµαι σήµερα εδώ στη θέση του κυρίου Υπουργού Εξωτερικών,
ο οποίος βρίσκεται στις Βρυξέλλες για τη συνάντηση των Υπουρ-
γών Εξωτερικών του ΝΑΤΟ. 

Αναφορικά µε την ερώτηση του κυρίου Βουλευτού, θα ήθελα
να πω τα εξής: Το Υπουργείο Εξωτερικών παρακολουθεί στενά
κάθε ζήτηµα τουρκικής παραβατικότητας προβαίνοντας στις
απαραίτητες κατά περίπτωση ενέργειες σε διπλωµατικό επίπεδο,
µε γνώµονα πάντα την προάσπιση των εθνικών συµφερόντων
έναντι των παράνοµων και προκλητικών τουρκικών ενεργειών. 

Ειδικά ως προς το φαινόµενο της παράνοµης αλιείας λαµβά-
νονται ασφαλώς και σε επιχειρησιακό επίπεδο όλα τα δυνατά
µέτρα για την καταπολέµηση και αποτροπή του φαινοµένου. Ει-
δικότερα, για το υλικό που συγκεντρώνεται σε συνεργασία µε λοι-
πές κρατικές αρχές, αυτό αξιοποιείται για τη γνωστοποίηση και
καταγγελία των εν λόγω περιστατικών σε µηνιαία βάση στην αρ-
µόδια Γενική Διεύθυνση Θαλάσσιας Πολιτικής και Αλιείας της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. 

Δεδοµένης µάλιστα της υπαγωγής των θεµάτων αλιείας στις
αρµοδιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αναδεικνύεται σταθερά
εν προκειµένω η διάσταση της παραβίασης κοινοτικής νοµοθε-
σίας από πλευράς τουρκικών αλιευτικών σκαφών, που δύναται
να ενεργοποιήσει συναφώς τα προβλεπόµενα από την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία µέτρα -κανονισµός 1005/2008- µε στόχο την ανάσχεση
της τουρκικής παραβατικότητας, ενώ υπάρχει και σχετική ενηµέ-
ρωση εταίρων και συµµάχων. 

Παράλληλα είναι αυτονόητο ότι διενεργούνται σε διµερές επί-
πεδο τόσο τακτικά όσο και έκτακτα διαβήµατα διαµαρτυρίας
προς την τουρκική πλευρά, τα οποία κοινοποιούνται στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή µέσω της µόνιµης αντιπροσωπείας µας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Τα εν λόγω ζητήµατα τίθενται εµφατικά και στο
πλαίσιο όλων των διµερών επαφών µε απόλυτη αποσαφήνιση των
θέσεών µας. Πέραν των αυτονόητων µέτρων που λαµβάνονται
επί του πεδίου από ελληνικής πλευράς για την καταστολή του
φαινοµένου, ζητείται και η σύµπραξη των επίσηµων τουρκικών
αρχών, προκειµένου τέτοια φαινόµενα να προλαµβάνονται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κύριε

Νατσιέ, για τη δευτερολογία σας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Διαβάσετε ένα άνευρο, άχρωµο,
άοσµο και άγευστο κείµενο, το οποίο µάλλον δεν το πιστεύετε
και εσείς προφανώς, γι’ αυτό κ αυτός ο τόνος της φωνής σας.
Ανεπαρκέστατη η απάντησή σας! Έτσι µπορεί να χαρακτηριστεί. 
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Καταλαβαίνουµε ότι οι Τούρκοι αλιείς, µε την δική σας -της Κυ-
βέρνησης εννοώ- απραξία, θα συνεχίσουν να παραβιάζουν όλους
τους κανόνες του Εθνικού και Ευρωπαϊκού Δικαίου περί αλιείας.
Η κατάσταση αυτή υφίσταται λόγω της ολιγωρίας των αρµόδιων
κρατικών αρχών. Γιατί είµαστε σίγουροι ότι εάν δίνατε αύριο κιό-
λας την κατάλληλη εντολή στο Λιµενικό και στα άλλα κρατικά όρ-
γανα, η παράνοµη αλιεία στο Αιγαίο θα σταµατούσε αµέσως.

Συνεπώς, η ευθύνη βαρύνει αποκλειστικά την Κυβέρνηση. Οι
λιµενικοί µάς διαβεβαιώνουν ότι αν δοθεί εντολή, ούτε σαρδέλα
από τις µικρασιατικές ακτές δεν θα περάσει. 

Είµαστε ίσως η µοναδική χώρα στον κόσµο που ανέχεται αλ-
λοδαπούς παράνοµους ψαράδες και δεν επεµβαίνει δυναµικά για
να αποτρέψει τις ενέργειές τους. Το είδα µε τα µάτια µου σε πρό-
σφατη επίσκεψή µου στη Σάµο, το βράδυ πολύ κοντά στις ακτές
της Σάµου, µε τεράστιους προβολείς, Τούρκοι ψαράδες να αλι-
εύουν παρανόµως. Κι εµείς πώς αντιδρούµε; Τους κατατροµά-
ζουµε µε εκθέσεις επιτήρησης. Αυτό µου θυµίζει εκείνο που µου
έλεγαν οι µαθητές µου –όταν τα έβρισκαν σκούρα, θα έλεγα- «θα
το πω στη µαµά µου». Προφανώς, µυξοκλαίγεστε κι εσείς στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, στη «µαµά σας», αλλά αυτή δεν σας ακούει. 

Άλλες χώρες εξασκούν τα δικαιώµατά τους, όπως προβλέπει
η νοµοθεσία τους. Καταθέτω στα Πρακτικά δηµοσίευµα, σύµ-
φωνα µε το οποίο δέκα Βούλγαροι συνελήφθησαν για παράνοµη
αλιεία από τις ρουµανικές λιµενικές αρχές, ενώ κατασχέθηκαν
και τα σκάφη τους. Τα σοβαρά κράτη έτσι πράττουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πατριωτικού
Κινήµατος - Νίκη κ. Δηµήτριος Νατσιός καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Η Κυβέρνηση διαλέγει τον δρόµο της αποσιώπησης αυτών των
συµβάντων στο πλαίσιο των υποτιθέµενων ήρεµων νερών, όπως
τα ονοµάζετε, µε τους γείτονες. Συνεχίζετε κι εδώ την ολέθρια
κατευναστική πολιτική σας που οδηγεί σε αποθηρίωση και σύ-
γκρουση, όπως διδάσκει και η Ιστορία του Β’ Παγκοσµίου Πολέ-
µου µε τον κατευνασµό των Συµµάχων εναντίον του Χίτλερ, που
οδήγησε στο µακελειό του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου.

Καλύτερα να ακούτε τον Θουκυδίδη, τον ηµέτερο µεγάλο ιστο-
ρικό, ο οποίος έλεγε «το αντίπαλον δέος µόνον πιστόν ες ξυµµα-
χία» ή, για να το πω απλολαϊκά κατά τον θυµόσοφο λαό µας,
«φοβάται ο Γιάννης το θεριό και το θεριό τον Γιάννη».

Αλήθεια, τι σχέση έχει η καλή γειτονία µε την ανοχή της παρα-
νοµίας; Πείτε µας. Αντί να αναδείξετε το θέµα αξιοποιώντας το
ως ένα χρήσιµο διαπραγµατευτικό εργαλείο στη διπλωµατική
σας φαρέτρα, διαλέγετε να σιωπήσετε σε βάρος του εθνικού µας
συµφέροντος και των Ελλήνων ψαράδων. 

Το ίδιο κάνατε και στην περίπτωση της Ιταλίας, στην οποία δώ-
σατε το δικαίωµα να ψαρεύει εντός των χωρικών µας υδάτων στο
Ιόνιο. Προσέξτε το παράλογο που γίνεται στο Αιγαίο και στο Θρα-
κικό Πέλαγος –έχω µιλήσει εκεί και µε ψαράδες- που η κατά-
σταση όντως εκεί είναι αφόρητη. Οι Έλληνες αλιείς ωθούνται
στην καταστροφή των ψαριών τους, κατ’ εφαρµογή της ΚΑΠ, η
οποία δήθεν είχε ως στόχο την αειφορία και την αποτροπή της
υπεραλίευσης στη Μεσόγειο. 

Επίσης, οι Έλληνες ψαράδες όταν παρανοµούν τούς επιβάλ-
λονται οι διοικητικές κυρώσεις που προβλέπονται από τον Αλιευ-
τικό Κώδικα, οι οποίες φτάνουν µέχρι και την κατάσχεση των
σκαφών µε τα οποία αλιεύουν παρανόµως. Πολλές φορές µάλι-
στα κινείται και ποινική διαδικασία σε βάρος τους, µε βάση το
άρθρο 400 του Ποινικού Κώδικα. Την ίδια ώρα οι Τούρκοι, εκτός
του ότι αλιεύουν παράνοµα εντός των χωρικών µας υδάτων,
αγνοούν επιδεικτικώς τις συστάσεις του Λιµενικού Σώµατος -του
δικού µας εννοώ- αφού γνωρίζουν ότι δεν θα υποστούν καµµία
συνέπεια. Μας ταπεινώνουν, µας εξευτελίζουν και εµείς, εσείς, η
Κυβέρνηση δεν κάνει τίποτε. Δεν τους ασκείται καµµία ποινική
δίωξη. Προβαίνουν και στη χρήση πρακτικών αλιείας που κατα-
στρέφουν τους γόνους των ψαριών. 

Να θυµίσουµε ότι ο Ποινικός Κώδικας µε το άρθρο 404 δίνει
τη δυνατότητα τιµωρίας των Τούρκων αλιέων. Για ποιο λόγο,
κυρία Υπουργέ, αυτή η άνιση µεταχείριση των Ελλήνων και Τούρ-
κων αλιέων εντός των χωρικών ελληνικών υδάτων; Σε τι αποσκο-

πεί; Είναι δυνατόν να τιµωρούνται οι απροστάτευτοι Έλληνες ψα-
ράδες και να χαϊδεύετε τους θρασείς Τούρκους που πολλές
φορές ψαρεύουν υπό την προστασία του Λιµενικού τους; Σας κα-
ταθέτω και σχετικά δηµοσιεύµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πατριωτικού
Κινήµατος - Νίκη κ. Δηµήτριος Νατσιός καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Με όλα τα παραπάνω -και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- σύµφωνα
και µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, µια άλλη διάσταση του θέµατος, δεν
είναι απορίας άξιο ότι µειώνονται τα αλιεύµατα από τις ελληνικές
θάλασσες. Συγκεκριµένα, µεταξύ του 2019 και του 2023 είχαµε
µείωση κατά 24,7% των αλιευµάτων µας ή περίπου 20.240 τόνους
ψαριών. Αυτές οι ποσότητες ψαριών λείπουν από την ελληνική
αγορά. Βιώνουµε περίοδο φοβερής ακρίβειας και αντί να υπο-
στηρίξουµε ένα σηµαντικότατο κλάδο του πρωτογενούς τοµέα,
αναγκάζουµε τους αλιείς µας να εγκαταλείψουν το επάγγελµά
τους. Θα καταντήσουµε χώρα µε τόσες θάλασσες γύρω γύρω να
περιτριγυρίζεται και εµείς να µην έχουµε αλιείς. 

Κυρία Υφυπουργέ, είστε υπεύθυνοι ως Κυβέρνηση να εξασφα-
λίζετε τα εθνικά µας συµφέροντα και όχι να παριστάνετε τον Πό-
ντιο Πιλάτο. Προστατέψτε τους ψαράδες µας. Φερθείτε επιτέ-
λους ως σοβαρό κράτος. Μην υποδύεστε τους τάχα σώφρονες.
Το σώφρον του ανάνδρου πρόσχηµα εστίν. Είναι δειλία και όχι
λογική στάση. Μην προσπαθείτε να εφαρµόσετε συµφωνίες
τύπου Πρεσπών και στο θέµα της αλιείας στο Αιγαίο. Οι Έλληνες
αλιείς και εµείς ως Νίκη ζητούµε να εξασφαλίσετε το δικαίωµα
της αποκλειστικής αλιείας εντός των χωρικών µας υδάτων. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Παπαδοπούλου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Από άποψη αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Εξωτερικών λαµβά-
νονται όλα τα µέτρα προκειµένου το ζήτηµα της παράνοµης
τουρκικής αλιείας να καταγράφεται σε ευρωπαϊκές εκθέσεις και
κείµενα που αφορούν στην Τουρκία ως υποψήφια προς ένταξη
χώρα. Άρα στο πλαίσιο αυτό είναι στο µέρος της µελέτης της
Τουρκίας και της αξιολόγησής της ως υποψήφιας προς ένταξη
χώρας. 

Σε αυτό το πλαίσιο επισηµαίνεται σταθερά η ανάγκη σεβασµού
από τουρκικής πλευράς του Διεθνούς και του Ευρωπαϊκού Δι-
καίου, της εθνικής κυριαρχίας γειτονικών κρατών και των σχέ-
σεων καλής γειτονίας ως προϋποθέσεων για την πρόοδο της
ενταξιακής διαδικασίας. 

Η χώρα µας λαµβάνει µέτρα τόσο σε επιτελικό όσο και σε επι-
χειρησιακό επίπεδο για την αντιµετώπιση πολυεπίπεδων απειλών,
όπως αυτή της παράνοµης αλιείας, σε όλες του τις διαστάσεις
είτε αφορούν στην προάσπιση της κυριαρχίας είτε στην προστα-
σία του περιβάλλοντος και οπωσδήποτε στα συµφέροντα των Ελ-
λήνων αλιέων. 

Το ζήτηµα της παράνοµης αλιείας όµως δεν αφορά µόνο την
Ελλάδα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εµείς έχουµε πρό-
βληµα µε την Τουρκία. Υπάρχει µεγάλος αριθµός κρατών µελών
που αντιµετωπίζει παράλληλα προβλήµατα. Και σε αυτό πολλές
συζητήσεις γίνονται στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
εξετάζονται ενέργειες που µπορούν να συµβάλουν στην εξεύ-
ρεση αποτελεσµατικών τρόπων για την αντιµετώπιση τεχνικών
εµποδίων, όπως παραδείγµατος χάριν η δυσκολία ταυτοποίησης
των αλιευτικών προϊόντων που προέρχονται από παράνοµη αλι-
εία. 

Καταλαβαίνετε ότι αν κάποια στιγµή µπορέσουµε -και εργαζό-
µαστε πάρα πολύ σε αυτό- να ταυτοποιούνται τα προϊόντα που
προέρχονται από παράνοµη αλιεία, ούτως ώστε να µην εισάγο-
νται στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτό αυτόµατα θα δη-
µιουργήσει πολύ µεγάλο αβαντάζ για τους Έλληνες αλιείς. Είναι
µια συζήτηση την οποία κάνουµε µε πολλά κράτη µέλη που αντι-
µετωπίζουν παράλληλα προβλήµατα και για να αναλάβουµε από
κοινού δράσεις και στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά
και σε εξειδικευµένους οργανισµούς, όπως ο περιφερειακός ορ-
γανισµός για τη διαχείριση των ιχθυαποθεµάτων στη Μεσόγειο,
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πέραν βέβαια του γεγονότος ότι το θέµα τίθεται πάντοτε στους
Τούρκους στο πλαίσιο κάθε διµερούς επαφής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Περνάµε τώρα στην

ένατη µε αριθµό 242/25-11-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς της Κ.Ο. «ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ» κ. Αλέ-
ξανδρου Ζερβέα προς τον Υπουργό-Εξωτερικών µε θέµα:
«Θαλάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασµός της Ευρωπαϊκής Ενώ-
σεως».

Κύριε Ζερβέα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, πρόσφατα κατατέθηκαν από την Ευρω-

παϊκή Επιτροπή οι χάρτες για τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδια-
σµό. Ουσιαστικά γίνεται αποδεκτός ο χάρτης, τον οποίο εκπό-
νησε το Πανεπιστήµιο της Σεβίλλης το 2007. 

Τι εστί θαλάσσιος χωροταξικός σχεδιασµός; Ουσιαστικά πρό-
κειται για την καταγραφή νησιών, νησίδων, βραχονησίδων και επί-
σης έχει σχέση µε την οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών, δηλαδή την
οριοθέτηση της αιγιαλίτιδος ζώνης, της συνορεύουσας ζώνης,
της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης, µε σκοπό την οργάνωση
των ανθρώπινων δραστηριοτήτων, ώστε να εξυπηρετούνται διά-
φοροι οικολογικοί, οικονοµικοί και κοινωνικοί στόχοι. 

Ουσιαστικά µε αυτόν τον τρόπο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µάς
λύνει το θέµα, µας λύνει το πρόβληµα, γιατί έχουµε ήδη παρα-
πεµφθεί στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τη µη εφαρµογή της κοι-
νοτικής οδηγίας σχετικά µε το θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό.
Μάλιστα, έχω υποβάλει και απλή ερώτηση, µε ηµεροµηνία κατά-
θεσης 15-01-2024. Εποµένως, η ερώτησή µου προς εσάς είναι
σαφής και απλή: Η ελληνική Κυβέρνηση αποδέχεται τον χάρτη
που ανακοίνωσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη):  Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Ευχαριστώ πολύ.
Ο χάρτης στην ευρωπαϊκή πλατφόρµα MSP, Maritime Spatial

Planning, έχει δηµοσιευτεί προ πολλού καιρού από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, µε τελευταία επικαιροποίηση τον Απρίλιο του
2020-2024. Δεν είναι κάτι καινούργιο. Επιχειρεί να απεικονίσει:
Πρώτον, θαλάσσιες ζώνες της χώρας µας οι οποίες έχουν καθιε-
ρωθεί µε εθνική νοµοθεσία και οριοθετηθεί βάσει διεθνών συν-
θηκών. Και δεύτερον, δυνητικά όρια θαλασσίων ζωνών σε περιο-
χές που δεν καλύπτονται µέχρι σήµερα από συµφωνίες οριοθέ-
τησης, σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας.

Τα σχετικά στοιχεία, όπως επισηµαίνεται άλλωστε στην ιστο-
σελίδα της πλατφόρµας, αντλήθηκαν από διάφορες διεθνείς
ανοιχτές πηγές, οι οποίες φέρουν την ευθύνη της εγκυρότητας
των παρεχόµενων δεδοµένων. Εντούτοις, δεν απεικονίζονται µε
ακρίβεια τα όρια της ελληνικής Αποκλειστικής Οικονοµικής
Ζώνης που καθορίστηκαν, βάσει της σχετικής συµφωνίας οριο-
θέτησης µε την Αίγυπτο, το 2020, καθώς και τα όρια των ελληνι-
κών χωρικών υδάτων στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο.

Η χώρα µας έχει αποδείξει εµπράκτως την προσήλωσή της στο
Διεθνές Δίκαιο, όπως µαρτυρούν άλλωστε και οι πρόσφατες συµ-
φωνίες οριοθέτησης µε την Ιταλία και την Αίγυπτο και από την
προσήλωση αυτή και τη δέσµευσή της διέπονται όλες µας οι
ενέργειες.

Στο πλαίσιο αυτό, η Ελλάδα, µε δέσµευση στο Διεθνές Δίκαιο
και τις υποχρεώσεις ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
εργάζεται συστηµατικά για τη δηµιουργία του θαλάσσιου χωρο-
ταξικού σχεδιασµού και θα υποβληθούν εγκαίρως στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή σχετικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ζερβέα, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Με όλον τον σεβασµό προς το πρόσωπό σας και προς το

αξίωµά σας, κυρία Υφυπουργέ, ουσιαστικά δεν µου απαντήσατε.
Το ερώτηµα είναι πολύ απλό: Αποδέχεται η ελληνική Κυβέρνηση
τον συγκεκριµένο χάρτη ή όχι; Είναι πολύ απλό και πολύ εύκολο
να απαντηθεί. 

Ο κ. Γεραπετρίτης είχε πει σε πρόσφατη συνέντευξή του -και

πιστεύω ότι ασπάζεστε κι εσείς τα λόγια που θα αναφέρω- πως
υπάρχουν τρεις δρόµοι: Ο δρόµος του πολέµου, ο δρόµος της
ακινησίας και ο δρόµος του διαλόγου, όσον αφορά τις σχέσεις
µας µε την Τουρκία. 

Κατά τη γνώµη µας υπάρχει ένας τέταρτος δρόµος. Είναι ο
δρόµος της ενεργητικής εξωτερικής πολιτικής η οποία βασίζεται
στο Διεθνές Δίκαιο, γιατί εµείς δεν ζητούµε κάτι περισσότερο, ζη-
τούµε την εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου. 

Εποµένως, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να γίνει αποδεκτός
αυτός ο χάρτης και µετά να προβούµε σε επέκταση της αιγιαλί-
τιδας ζώνης µας στα δώδεκα ναυτικά µίλια, ορισµός συνορεύου-
σας ζώνης, ανακήρυξη Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης και
µετά, ως έχουµε δικαίωµα, να προσφύγουµε στο Διεθνές Δικα-
στήριο του Αµβούργου, το οποίο είναι υπεύθυνο για τις θαλάσ-
σιες διαφορές. Θεωρούµε ότι αυτή είναι η σωστή και εθνοπρεπής
ελληνική πολιτική, η οποία -επαναλαµβάνω- θα βασίζεται στο Διε-
θνές Δίκαιο. 

Με την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε και κυρία Υφυπουργέ, θα
ήθελα να αναφερθώ σε κάτι τελευταίο. Είναι εκτός αντικειµένου,
αλλά είναι πολύ σηµαντικό. 

Το Χαλέπι κατελήφθη προ δύο ηµερών από τζιχαντιστές υπο-
στηριζόµενους από την Τουρκία του κ. Φιντάν. Οι Ελληνολεβα-
ντίνοι και οι Ελληνορθόδοξοι Σιίτες της περιοχής απευθύνουν την
παρακάτω έκκληση προς όλους µας: «Προς τα αδέλφια µας στην
Ελλάδα και την Κύπρο, σας καλούµε να προσευχηθείτε και να
δράσετε, για να προστατέψετε τον λαό σας στο Χαλέπι. Είναι
δικοί σας. Αν οι πολιτικοί προσπαθούν να σας κάνουν να ξεχά-
σετε, θυµηθείτε πως δεν µπορείτε να εγκαταλείψετε ένα µέλος
της οικογένειάς σας».

Κάνω, λοιπόν, έκκληση εκ µέρους τους, κυρία Υφυπουργέ,
επειδή έχετε και ευαισθησία όσον αφορά την υπεράσπιση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, να θέσετε το ταχύτερο δυνατόν το ζή-
τηµα στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, ώστε να ληφθούν
µέτρα προστασίας των ελληνογενών και χριστιανικών αυτών πλη-
θυσµών της Συρίας. Να µην γίνει ανεκτή οιαδήποτε εγκληµατική
γενοκτονική ενέργεια από τους τζιχαντιστές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Παπαδοπούλου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Η θαλάσσια χωροταξία αποσκοπεί στη δηµιουργία κατάλληλου
και προβλέψιµου πλαισίου για τη βιώσιµη και ισόρροπη ανά-
πτυξη.

Πρόκειται για ένα κατά βάση τεχνικό ζήτηµα για την εξυπηρέ-
τηση πρακτικών θεµάτων και ως τέτοιο πρέπει να αντιµετωπίζε-
ται. Η χώρα µας, ανταποκρινόµενη στις προβλεπόµενες υποχρε-
ώσεις που απορρέουν από την οικεία ευρωπαϊκή νοµοθεσία, έχει
ήδη δροµολογήσει τον απαραίτητο συντονισµό µεταξύ των συ-
ναρµόδιων φορέων για την υλοποίηση των αναγκαίων βηµάτων
για την εκπόνηση ενός ολοκληρωµένου και σύγχρονου πλαισίου
του θαλάσσιου χωροταξικού σχεδιασµού. Και όσον αφορά τον
χάρτη που έχει δηµοσιευτεί, ήδη σας είπα ότι υπάρχει ένα πρό-
βληµα. Δεν απεικονίζει τη συµφωνία µε την Αίγυπτο. Άρα, αυτό
κάπως πρέπει να διορθωθεί.

Όσον αφορά τους χριστιανούς στη Μέση Ανατολή, η χώρα µας
πάντοτε στέκεται αρωγός στο πλαίσιο της υπεράσπισης των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά λόγω και των στενών δεσµών που
έχουµε µε όλο το χριστιανικό στοιχείο στη Μέση Ανατολή. Αυτό
γινόταν πάντα, έγινε και στη διάρκεια του εµφυλίου στη Συρία και
γίνεται κι αυτή τη στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Πριν περάσουµε στην επόµενη ερώτηση, έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα τα εξής:
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας κα-

ταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελικής Αρχής για
τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτή.

Επίσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και οι Βουλευτές του κόµµατός
του κατέθεσαν σήµερα 2-12-2024 πρόταση νόµου µε θέµα: «Συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
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Τέλος, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Δηµοκρα-
τικό Πατριωτικό Κίνηµα- Νίκη κ. Δηµήτριος Νατσιός και οι Βου-
λευτές του κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα 2-12-2024 πρόταση
νόµου µε τίτλο: «Ρυθµίσεις για την προστασία των δύο φύλων και
της ανηλικότητας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό από 3-12-2024 έως 8-12-2024. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Τέλος, ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Οικονόµου ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό από 5-12-2024 έως 8-12-2024. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 232/19-11-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδας της Κ.Ο. της
«ΝΕΑΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ» κ. Ιωάννη Οικονόµου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Ανάγκη εξαίρεσης από
το ποσοστό κάλυψης σε γη υψηλής παραγωγικότητας των δι-
καιούχων του προγράµµατος «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι»».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Αλεξάνδρα Σδούκου.

Κύριε Οικονόµου, έχετε τα επόµενα δύο λεπτά για να θέσετε
το ερώτηµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, η αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους πα-
ραγωγής για τους αγρότες µας είναι ένας από τους κρισιµότερες
παράγοντες τόσο για την επιβίωση του αγροτικού κόσµου, όσο
και για την ανθεκτικότητα του πρωτογενούς τοµέα, ιδιαίτερα σε
µια συγκυρία που η κλιµατική αλλαγή µάς φέρνει αντιµέτωπους
µε πρωτόγνωρα φαινόµενα στην αγροτική παραγωγή.

Ένας από τους βασικούς συντελεστές κόστους -το ξέρετε
καλά- είναι αυτός της ενέργειας. Είναι αλήθεια ότι η Κυβέρνησή
µας τα τελευταία χρόνια -κι αυτό επίσης το γνωρίζετε καλά, έχετε
εργαστεί γι’ αυτό- έχει δώσει σηµαντικές, θα έλεγα, ανάσες
στους παραγωγούς τόσο σε ό,τι αφορά το ηλεκτρικό ρεύµα, µε
την πλήρη απορρόφηση των αυξήσεων την περίοδο της ρα-
γδαίας αύξησης των τιµών, όσο και µε την περσινή µας παρέµ-
βαση µε την οποία εξασφαλίσαµε χαµηλή τιµή εγγυηµένη 9 ως
11 λεπτά για το ηλεκτρικό ρεύµα και οκτώ χρόνια επίσης χαµηλή
τιµή, αλλά και µε τη µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο.

Όµως, κύριε Υπουργέ, είναι τέτοια η πίεση που βιώνουν οι πα-
ραγωγοί µας και τόσες πολλές οι αβεβαιότητες, ώστε η ανάγκη
για περισσότερες πηγές και περισσότερα εργαλεία συνεχούς µεί-
ωσης του κόστους είναι διαρκής. Γι’ αυτό και ήταν εξαιρετικά εύ-
στοχο και χρήσιµο το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι». 

Το πρόγραµµα αυτό επιχορηγεί τους αγρότες για την εγκατά-
σταση φωτοβολταϊκού στο χωράφι τους για αυτοκατανάλωση,
µε ή χωρίς αποζηµίωση της πλεονάζουσας ενέργειας. Έχουν βγει
οι οριστικοί πίνακες και αναµένεται µέσα στο επόµενο χρονικό
διάστηµα, µε ένα περιθώριο δύο µηνών, ο ΔΕΔΔΗΕ να δώσει την
οριστική προσφορά σύνδεσης.

Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, στη Φθιώτιδα, αλλά φαντάζοµαι και
αλλού στην Ελλάδα, κατά το στάδιο αυτό διαπιστώνουν οι παρα-
γωγοί ότι παίρνουν απορριπτική απάντηση από τον ΔΕΔΔΗΕ για
την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών, λόγω του περιορισµού της γης
υψηλής παραγωγικότητας. Πρακτικά αυτό σηµαίνει ότι στην πα-
τρίδα µου τη Φθιώτιδα και αλλού κανείς από τους τριακόσιους
περίπου που υπέβαλαν τις αιτήσεις δεν θα µπορέσει να αξιοποι-
ήσει αυτό το πρόγραµµα. 

Εδώ, κυρία Υπουργέ, έχουµε το εξής παράδοξο. Από τη µία,
έχουµε ένα πρόγραµµα που οι επιλέξιµοι ωφελούµενοι είναι
επαγγελµατίες αγρότες. Θα έφτιαχναν το φωτοβολταϊκό στο χω-
ράφι τους για να µειώσουν το κόστος χρήσης της γεώτρησής
τους, η οποία κατά κανόνα είναι στο χωράφι τους που αποτελεί

γη υψηλής παραγωγικότητας. Και εξαιτίας αυτού του λόγου,
λόγω του περιορισµού που έχουν υπερβεί την επιτρεπόµενη
έκταση για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών, απορρίπτονται.

Θέλω, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, να σας ρωτήσω αν προτίθεται
η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει αυτή την παραδοξότητα και µε µία
της ρύθµιση να απαλλάξει µόνο γι’ αυτό το πρόγραµµα από τον
περιορισµό περί εγκατάστασης σε γη υψηλής παραγωγικότητας
όσους έχουν κριθεί επιλέξιµοι από το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά
στο χωράφι».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τα επόµενα τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ερώτηση, γιατί αναδείξατε

ένα ζήτηµα το οποίο, για να σας είµαι ειλικρινής, δεν είχε περιέλ-
θει εις γνώση του Υπουργείου. Και ξετυλίγοντας το κουβάρι της
διαδικασίας, διαπίστωσα και εγώ πως πράγµατι σκοντάφτουµε
πάνω σε έναν περιορισµό ο οποίος υπάρχει ήδη από έναν άλλο
νόµο που έχουµε ψηφίσει, οπότε για να ξεπεράσουµε αυτό το
θέµα που θέτετε, πράγµατι πρέπει να έρθουµε και να φέρουµε
µια σχετική ρύθµιση.

Για την ιστορία του θέµατος, µια και το αναφέρατε, θα ήθελα
και εγώ να θυµίσω στο Σώµα της Βουλής ότι από την άνοιξη πε-
ρίπου του 2024 πράγµατι προσπαθήσαµε να αντιµετωπίσουµε µε
ένα πλέγµα µέτρων και πολιτικών το ζήτηµα του ενεργειακού κό-
στους για τους αγρότες. Η πιο σηµαντική, η πιο µεγάλη παρέµ-
βαση που κάναµε ήταν, όπως είπατε και εσείς -και έχει αξία να
το επαναλάβω και από το Βήµα εδώ να το ακούσουν όλοι οι δι-
καιούχοι-, η θέσπιση ενός σταθερού ειδικού τιµολογίου, το τιµο-
λόγιο «ΓΑΙΑ», το πρόγραµµα «ΓΑΙΑ», το οποίο προσφέρει σε µία
δεκαετή διάρκεια µία σταθερή χρέωση για τα δύο πρώτα χρόνια,
όπως είπατε, στα 9,3 λεπτά. Μιλάµε για εκατόν εβδοµήντα έξι χι-
λιάδες διακόσιες είκοσι τέσσερις αγροτικές παροχές που έχουν
σήµερα ευνοϊκές χρεώσεις ηλεκτρικού ρεύµατος.

Η δεύτερη παρέµβαση που κάναµε -και αυτή έχει επίσης ση-
µασία να την ακούσουµε- είναι η δυνατότητα που δώσαµε στους
αγρότες να κάνουν ρύθµιση των οφειλών τους. Για τις οφειλές
που δηµιούργησαν από ανεξόφλητους λογαριασµούς κατανάλω-
σης µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2023 προβλέψαµε µε υπουργική από-
φαση µία δεκαετή ρύθµιση σε εκατόν είκοσι δόσεις µε µηδενικό
επιτόκιο. Και προτρέπω, όσοι δεν το έχουν κάνει, να το χρησιµο-
ποιήσουν.

Το τρίτο µέτρο -και έρχοµαι τώρα στο προκείµενο- είναι το
πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι», όπου θέλαµε επικου-
ρικά να βοηθήσουµε τους αγρότες που ήθελαν να µειώσουν το
ενεργειακό τους κόστους και ήθελαν να βάλουν ένα µικρό φωτο-
βολταϊκό στο χωράφι τους. Πρέπει να πω ότι αυτό αγκαλιάστηκε
πάρα πολύ από τον αγροτικό κόσµο, ένα πρόγραµµα 30 εκατοµ-
µυρίων, όπου επιδοτούσαµε µε 30% την εγκατάσταση φωτοβολ-
ταϊκού. Να πω ότι είχαµε συνολικά πέντε χιλιάδες τριακόσιες
τριάντα εννέα αιτήσεις. Αυτές ισοδυναµούσαν µε ένα συνολικό
ποσό 55 εκατοµµυρίων. Έχει υπερβεί τα 30 εκατοµµύρια που εί-
χαµε. Έχουµε εγκεκριµένες τρεις χιλιάδες εκατόν ογδόντα δύο
και πράγµατι έχει προκύψει το εξής πρόβληµα.

Σας θυµίζω ότι το 2022 εκδώσαµε µια υπουργική απόφαση,
όπου εκεί βάλαµε ένα µέγιστο όριο φωτοβολταϊκών που µπορούν
να εγκατασταθούν σε αγροτεµάχια γης υψηλής παραγωγικότη-
τας ανά περιφερειακή ενότητα. Βάλαµε έναν περιορισµό: Ήταν
0,5 για τα νησιά και 0,8 για τις υπόλοιπες περιοχές. Σε αυτόν τον
πίνακα µπορεί κανείς να δει σε κάθε περιφερειακή ενότητα το σύ-
νολο των καλλιεργούµενων εκτάσεων. Δηλαδή στη Φθιώτιδα βλέ-
πετε ότι οι καλλιεργούµενες εκτάσεις είναι 1.359.372 στρέµµατα.
Και είπαµε ότι στο 0,8 αυτής της έκτασης µπορούν να επιτραπούν
φωτοβολταϊκά, δηλαδή, όπως λέει το πινακάκι, στα 10.875.

Υποθέσαµε ότι 1 µεγαβάτ θέλει περίπου δεκατέσσερα στρέµ-
µατα, άρα µπήκε εδώ πέρα ένα πλαφόν, ότι πάνω από τόσα µε-
γαβάτ δεν µπορεί κανείς να κάνει αίτηση για να εγκαταστήσει
φωτοβολταϊκά σε γη υψηλής παραγωγικότητας. Και γιατί το κά-
ναµε αυτό; Νοµίζω όλοι το καταλαβαίνετε. Βάλαµε αυτά τα πο-
σοστά για να προστατεύσουµε την αγροτική γη, γιατί θέλουµε
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βεβαίως τις ΑΠΕ, αλλά τις θέλουµε µε κανόνες και µε σεβασµό
στον πρωτογενή τοµέα που έχουµε ανάγκη.

Αυτό, λοιπόν, το όριο στη Φθιώτιδα πράγµατι φαίνεται ότι έχει
καλυφθεί. Όχι µόνο στη Φθιώτιδα, και σε άλλες έξι περιοχές
έχουµε µηδέν πλέον όριο και προφανώς δεν µπορούµε να το
αφήσουµε έτσι, κύριε Οικονόµου, γι’ αυτόν τον λόγο θα δώσουµε
µία λύση µε νοµοθετική ρύθµιση, που επειδή τώρα ξεπέρασα
κατά πολύ τον χρόνο, αν θέλετε, θα σας την περιγράψω λίγο στη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Οικονόµου,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, η απάντησή σας θα γίνει δεκτή µε ικανοποίηση
και µε ανακούφιση, όπως καταλαβαίνετε, από τον αγροτικό
κόσµο και στη Φθιώτιδα και στους υπόλοιπους έξι νοµούς. Δεί-
χνει ότι η Κυβέρνησή µας έχει και τα αντανακλαστικά, αλλά και
την αντίληψη, όπου διαπιστώνονται παραδοξότητες, να τις διορ-
θώνουµε µε τρόπο που να είναι απολύτως συµβατός µε τη φιλο-
σοφία της πολιτικής µας, µε τις πολιτικές µας αρχές, αλλά και µε
το σκεπτικό σχεδιασµού των εργαλείων που υποστηρίζουν αυτή
τη φιλοσοφία.

Το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι» σχεδιάστηκε για
να υποστηρίξει τους παραγωγούς για να ρίξουν το κόστος αξιο-
ποίησης της γεώτρησης. Η γεώτρηση είναι σε γη υψηλής παρα-
γωγικότητας. Δεν µπορεί αυτά τα δύο πράγµατα να συνδυα-
στούν, αν τους βάζουµε κάτω από τον περιορισµό που σωστά
είχε µπει για το ποσοστό αξιοποίησης γης υψηλής παραγωγικό-
τητας. Τώρα που η πολιτική απόφαση, λοιπόν, έχει ληφθεί, θα
την ακούσω µε ενδιαφέρον στη δευτερολογία σας. Μένει από τα
συναρµόδια Υπουργεία -φαντάζοµαι το δικό σας και το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης- να κάνουν γρήγορα τις ενέργειες,
γιατί, κυρία Υπουργέ, οι προθεσµίες τρέχουν.

Με την ευκαιρία, θα ήθελα να σταθώ σε αυτό που περιγράψατε
και που φαντάζοµαι θα πείτε και στη δευτερολογία σας. Η ρύθ-
µιση, η εξαίρεση που ζητώ είναι µόνο για τους αγρότες και µόνο
γι’ αυτό το συγκεκριµένο πρόγραµµα. Τα χωράφια και η καλλιερ-
γήσιµη γη και µάλιστα αυτή της υψηλής παραγωγικότητας οφεί-
λει κυρίως να αξιοποιείται για την καλλιέργεια τροφίµων και
ζωοτροφών. Δεν υποτιµώ καθόλου -και κανείς άλλωστε νοµίζω-
την ανάγκη ανάπτυξης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, τη θε-
τική τους συµβολή, τόσο στο ενεργειακό µείγµα της χώρας µας,
όσο και γενικότερα στην οικονοµία.

Από την άλλη, όµως, πρέπει να κατανοήσουµε -συνεχώς να το
έχουµε ως συνείδηση- τους κινδύνους που συνεπάγεται η ανεξέ-
λεγκτη µετάβαση από την καλλιέργεια της γης για παραγωγή
τροφίµων σε φωτοβολταϊκά και τις πολλαπλές αρνητικές συνέ-
πειες, τόσο για την επισιτιστική ασφάλεια της χώρας µας, όσο
και για την παραγωγική της ικανότητα, αλλά και για τη δηµογρα-
φική σύνθεση της περιφέρειας, κυρία Υπουργέ, ειδικά όταν µι-
λάµε για τον ελληνικό πρωτογενή τοµέα που χαρακτηρίζεται από
σηµαντικές διαρθρωτικές αδυναµίες, όπως, για παράδειγµα, ο
πλήρης κατακερµατισµός και η συνεχώς µειούµενη για διάφο-
ρους λόγους καλλιεργήσιµη γη. 

Νοµίζω ότι η µέριµνα για να µη χάνονται εκτάσεις που µπορούν
να αξιοποιηθούν για την παραγωγή τροφίµων, τόσο µέσω αυστη-
ρών ορίων σαν κι αυτά που έχουµε βάλει για την αξιοποίησή τους
για άλλους λόγους, για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών, όσο
και µέσω των ελέγχων για να τηρούνται τα όρια αυτά, γιατί υπάρ-
χουν κατά καιρούς διάφορες καταγγελίες, ενστάσεις, απορίες,
ερωτηµατικά ότι καταστρατηγούνται αυτά τα όρια, αλλά όχι
µόνο, και µε τα αναγκαία κίνητρα για να εξακολουθούν να µένουν
οι αγρότες στην παραγωγή και να αξιοποιούν τουλάχιστον τη γη
υψηλής παραγωγικότητας και όχι µόνο για την καλλιέργεια και
για την παραγωγή τροφίµων και αγαθών, νοµίζω ότι αυτή η µέρι-
µνα πρέπει να είναι διαρκής και να είναι προτεραιότητά µας. Η
Ελλάδα οφείλει να έχει στρατηγική επισιτιστικής ασφάλειας και
στρατηγική στήριξης των αγροτών. Η διάσταση της µείωσης του
ενεργειακού κόστους είναι µια βασική προτεραιότητα αυτής της
στρατηγικής.

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τα επόµενα τρία λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι, κύριε Οικονόµου, όπως προείπα, θα ήταν λάθος
να αφήσουµε τους αγρότες να χάσουν τις επιδοτήσεις για ένα
πρόγραµµα που εµείς οι ίδιοι βγάλαµε για να τους υποστηρί-
ξουµε. Ευχαριστώ που το αναφέρατε και εσείς. Να το τονίσω και
εγώ ότι δεν αναφερόµαστε σε οποιονδήποτε ιδιώτη ή εταιρεία
που θέλει να επενδύσει σε γη υψηλής παραγωγικότητας. Αναφε-
ρόµαστε ρητά και µόνο στον αγρότη αυτόν που δικαιούται να
λάβει από το πρόγραµµα τη σχετική χρηµατοδότηση και που
λόγω αυτού του πλαφόν που έχουµε βάλει κινδυνεύει να το
χάσει. 

Όπως σας ανέφερα, είναι έξι οι περιφερειακές ενότητες. Είναι
η Καβάλα, η Φλώρινα, τα Γιάννενα, το Κιλκίς, η Ευρυτανία και η
Φωκίδα. Έχουµε πεντακόσιες εγκεκριµένες αιτήσεις που δεν
µπορούν να λάβουν όρους σύνδεσης, έχει καλυφθεί το όριο.
Αυτές οι πεντακόσιες αιτήσεις αθροίζουν 14,28 µεγαβάτ, οπότε
προφανώς θα δώσουµε τη λύση. Έχουµε µιλήσει µε το αρµόδιο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για να προχωρήσουµε σε σχε-
τική νοµοθετική ρύθµιση. Μάλιστα, την έχουµε ετοιµάσει τη νο-
µοθετική ρύθµιση. Κοιτάζουµε τις τελευταίες λεπτοµέρειες για
να έρθουµε να την καταθέσουµε και να µπορέσουν γρήγορα και
οι άνθρωποι που δικαιούνται να εγκαταστήσουν το µικρό φωτο-
βολταϊκό, να το κάνουν άµεσα για να έχουν το όφελος στη µεί-
ωση του ενεργειακού τους κόστους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 235/20-11-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πολλαπλά επι-
ζήµια η απόσυρση του ΑΗΣ Μελίτης».

Έχετε τα επόµενα δύο λεπτά, κύριε Κουκουλόπουλε, για να θέ-
σετε το ερώτηµα. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Η θέση του ΠΑΣΟΚ είναι νοµίζω γνωστή εδώ και χρόνια για το
ενεργειακό. Είµαστε κάθετα αντίθετοι στην υποκατάσταση του
λιγνίτη µε το εισαγόµενο και ρυπογόνο φυσικό αέριο, κυρία
Υπουργέ, και πολύ περισσότερο βέβαια µε τη διαδικασία βίαιης
απολιγνιτοποίησης, που επέβαλε ασφυκτικά χρονοδιαγράµµατα
από το 2019 και µετά µε πρωτοβουλία του και σήµερα και τότε
Πρωθυπουργών και ζωντάνια. 

Η βασική µας αντίθεση εστιάζεται σε δύο σηµεία. Πρώτον, στο
θέµα της εξάρτησης, δεν υπάρχει κανένας λόγος να είναι εξαρ-
τηµένη η χώρα και να υπόκειται σε πέταγµα πεταλούδας κάθε
φορά που κάτι γίνεται στις αγορές. Και, δεύτερον, γιατί ο µεγά-
λος ασθενής, όπως λέει και ο φετινός προϋπολογισµός της ελ-
ληνικής οικονοµίας, παραµένει το ισοζύγιο εξωτερικών συναλλα-
γών και η επιλογή σας για αντικατάσταση ενός εγχώριου καυσί-
µου µε ένα εισαγόµενο συµβάλλει τα µέγιστα σε αυτή την εξέ-
λιξη. 

Εµείς πιστεύουµε ότι ο λιγνίτης πρέπει να αντικατασταθεί στα-
διακά µε έναν ορίζοντα πέραν του ’30 µε την ανάπτυξη των ΑΠΕ
σε συνδυασµό µε αποθήκευση. Και είναι µια ολοκληρωµένη
οπτική που διασφαλίζει αφ’ ενός µεν τον δίκαιο χαρακτήρα της
µετάβασης για τις λιγνιτικές περιοχές και αφ’ ετέρου βέβαια δια-
σφαλίζει µια οµαλή ενεργειακή µετάβαση σε καθεστώς ενεργει-
ακής ασφάλειας και εφοδιασµού. 

Η εξέλιξη µας έχει δικαιώσει µε όσα ζήσαµε στην πρόσφατη
κρίση. Και δικαιώνεται ξανά η θέση µας, αφ’ ενός µεν µε τα προ-
βλήµατα που υπάρχουν στις ΑΠΕ αφού ένα µεγάλο µέρος ήδη
το πετάµε όπως ξέρετε, γιατί δεν έχει προχωρήσει η αποθήκευση
-δικαιώνεται πίκρα η θέση του ΠΑΣΟΚ- και αφ’ ετέρου τα σύν-
νεφα που µαζεύονται ξανά στο ενεργειακό χάρτη δείχνουν ότι
είναι λάθος η πολιτική που ακολούθησε η Κυβέρνηση.

Τούτων δοθέντων σας ρωτώ τι πρόκειται να γίνει µε τον ΑΗΣ
Μελίτης, όπου σε µια γραπτή µου ερώτηση πριν από ένα, δύο
µήνες µου είχατε απαντήσει ότι στις 31 Δεκεµβρίου κλείνει. Δεν
υπάρχει επίσηµη ενηµέρωση. Πριν δύο εβδοµάδες σε αυτή την
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Αίθουσα ο κ. Σκυλακάκης είπε ότι ίσως να πάει και αργότερα.
Υπάρχει µια αβεβαιότητα -λέει- διότι υπάρχουν θέµατα ενεργει-
ακής ασφάλειας και λοιπά.

Το ερώτηµα είναι σαφές και ευθύ. Έχετε σκοπό να παρατείνετε
τη λειτουργία του ΑΗΣ Μελίτης δεδοµένου ότι υπάρχουν ζητή-
µατα ενεργειακής ασφάλειας σύµφωνα µε τα λεγόµενα του
Υπουργού του κ. Σκυλακάκη; Και από την άλλη υπάρχουν δύο
µείζονα γεγονότα. Από τη µία είναι η έκθεση Ντράγκι που κρούει
τον κώδωνα του κινδύνου ότι ναι µεν η Ευρώπη πρέπει να µείνει
πιστή στην πράσινη µετάβαση, αλλά όχι να διακινδυνεύσει την
ανταγωνιστικότητά της ιδιαίτερα στον τοµέα της βιοµηχανίας και
από την άλλη οι δασµοί, που ήδη εξαγγέλθηκαν χθες από τον νε-
οεκλεγέντα Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών, που δηµιουρ-
γούν ένα γκρίζο τοπίο που ενδέχεται να επιφέρει τεράστιες
αλλαγές στην τιµή του αερίου και να ζήσουµε ξανά µία κρίση µι-
κρότερη ή µεγαλύτερη -δεν ξέρω- από αυτή που ζήσαµε πριν δύο
χρόνια, όταν και αναγκαστήκαµε να προσφύγουµε µαζικά στο λι-
γνίτη και πάλι για να γλιτώσουµε δισεκατοµµύρια πραγµατικά
τότε από τον κρατικό προϋπολογισµό, γιατί ήταν πολύ, πολύ φθη-
νότερος από το φυσικό αέριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Σδούκου, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Κουκουλόπουλε, µου κάνει εντύπωση η ερώ-
τησή σας. Δεν ξέρω αν πηγαίνετε στις γειτονιές, πηγαίνετε στα
καφενεία της περιοχής, χτυπάτε στην πλάτη εκεί τους κατοίκους,
τους εργαζόµενους, τους κλείνετε το µάτι ότι αν ήµασταν εµείς,
το ΠΑΣΟΚ κυβέρνηση, θα κρατάγαµε -µη στεναχωριέστε- άλλα
δέκα, είκοσι, τριάντα χρόνια εδώ τα εργοστάσια. Αυτό είναι µια
νοοτροπία που µου κάνει εντύπωση. Και πίστευα ότι ως Βουλευ-
τής και ως εκπρόσωπος αυτού του τόπου, αυτό που σας ενδια-
φέρει πρωτίστως είναι το εθνικό συµφέρον. Και νοµίζω ότι αυτό
που ζητάνε εν τέλει και οι άνθρωποι εκεί είναι η αλήθεια. 

Θέλω να µου πείτε όσο δούλεψε -επειδή τα ξέρετε καλά, κύριε
Κουκουλόπουλε- η Μελίτη µέσα στο 2024; Γιατί έρχεστε εδώ και
µας λέτε ότι θα έπρεπε να συνεχίσει να δουλεύει και δεν ξέρουµε
τι µας γίνεται. Πόσο δούλεψε µέσα στο 2024, πείτε µου; Να σας
πω εγώ. Από τον Ιανουάριο µέχρι και τώρα παρήγαγε το 0,84%
της συνολικής παραγωγής όλων των συµβατικών µονάδων. Δη-
λαδή από τον Ιανουάριο µέχρι σήµερα είχαµε από όλες τις λιγνι-
τικές µονάδες και από όλες τις µονάδες φυσικού αερίου συνο-
λικά 19.050 γιγαβατώρες και είχαµε το εργοστάσιο της Μελίτης
που συνέβαλε µε 160 γιγαβατώρες. 

Και ξέρετε για ποιον λόγο δούλεψε; Σίγουρα το ξέρετε. Δού-
λεψε όχι γιατί ήταν φθηνή η µονάδα και άρα µπήκε στο σύστηµα.
Αλλά γιατί έπρεπε αναγκαστικά να τεθεί σε λειτουργία η συγκε-
κριµένη έστω και για λίγο. Γιατί, κύριοι Βουλευτές; Γιατί ο λιγνί-
της που ήταν στην αυλή του σταθµού εκεί, αυτοαναφλεγόταν,
καιγόταν µόνος του και έπρεπε να τον χρησιµοποιήσουµε. Αυτή
η µονάδα, κύριε Κουκουλόπουλε, το ξέρετε πολύ καλά ότι είναι
ακριβή. Γιατί έρχεστε και λέτε διαρκώς και διαρκώς για την ανά-
γκη συνέχισης της λειτουργίας; Πόσο κοστίζει για να δουλέψει
αυτή η µονάδα; Κοστίζει 130 µε 150 ευρώ τη µεγαβατώρα. Θέ-
λετε αυτά να τα πληρώνουν οι Έλληνες πολίτες;

Από τη µια λέτε ότι οι λιγνιτικές µονάδες είναι ακριβές στο σύ-
στηµα και άρα αυξάνουν τις τιµές ενέργειας, που δεν θέλουµε οι
Έλληνες πολίτες να πληρώνουµε ακριβά το ρεύµα. Από την άλλη
φωνάζετε γιατί δεν παραµένει σε λειτουργία αυτή η ακριβή µο-
νάδα. Από τη µια επίσης φωνάζετε και λέτε γιατί δεν δουλεύουν
εδώ πέρα φωτοβολταϊκά στην περιοχή και από την άλλη θέλετε
να µείνει λιγνιτική και ξέρετε πολύ καλά ότι όσο δουλεύει µια λι-
γνιτική µονάδα στο τοπικό δίκτυο αναγκάζονται και περικόπτονται
και τα φωτοβολταϊκά. 

Εγώ θα έλεγα να αφήσουµε τα λαϊκίστικα, να πούµε την αλή-
θεια. Και η αλήθεια είναι ότι αυτή η µονάδα είναι ακριβή. Μας
αρέσει, δεν µας αρέσει πρέπει να κλείσει. Και σε ό,τι αφορά τον
κόσµο, κύριε Κουκουλόπουλε, επειδή κι εγώ είµαι από εκεί και
ξέρω πόσο περήφανοι είναι οι άνθρωποι του µόχθου, δεν νοµίζω
ότι θέλει κάποιος εκεί να κάθεται και να µη δουλεύει και να πλη-
ρώνεται. Οι άνθρωποι θέλουν να δουλεύουν εκεί, όχι να κάθονται
µε µια κλειστή µονάδα να πληρώνονται και να µη δουλεύουν.

Είναι αρκετά αξιοπρεπείς. 
Και αυτό στο οποίο πράγµατι όλοι πρέπει να βοηθήσουµε είναι

στην επόµενη µέρα στη δηµιουργία θέσεων εργασίας, σε όλη
αυτή την κοινωνική διάσταση που νοµίζω ότι και µε το πρόγραµµα
του Σχεδίου Δίκαιης Μετάβασης αλλά και µε πληθώρα άλλων µέ-
τρων και πολιτικών προσπαθούµε και στεκόµαστε και είµαστε
εκεί δίπλα στους ανθρώπους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Κου-

κουλόπουλος για τη δευτερολογία του. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ ήµουν

πολύ σαφής, κυρία Υπουργέ, και αφήστε τα περί λαϊκισµού. Μόνο
η «Πτολεµαΐδα 5» που συνειδητά καθυστερήσατε να τη βάλετε
σε λειτουργία εάν δούλευε -ήταν προγραµµατισµένο να δουλεύει
από τον Δεκέµβρη του 2020 και µετά βίας µπήκε την άνοιξη
φέτος σε λειτουργία- το δεκαοκτάµηνο της ενεργειακής κρίσης,
θα είχε γλιτώσει ο κρατικός προϋπολογισµός ένα 20%, δηλαδή,
από τα 8 δισεκατοµµύρια, το 1,6. Και γλίτωσε πάρα πολλά λεφτά
ο κρατικός προϋπολογισµός τις λιγνιτικές µονάδες που βάλατε.
Εξάλλου ξέρετε ότι τα δικαιώµατα ρύπων µένουν στη χώρα. Δεν
πάνε κάπου αλλού. Το ξέρετε και αυτό. Γνωρίζω άριστα το ενερ-
γειακό. Μη µου κάνετε τέτοιες αναφορές σε ό,τι αφορά τον λι-
γνίτη. 

Τι εννοείτε όταν λέτε ότι υπάρχει θέµα ενεργειακής ασφάλειας;
Δεύτερον, τουλάχιστον για ένα µε δύο χρόνια µέχρι να ηρεµήσει
το τοπίο στις διεθνείς αγορές, σκοπεύετε να κρατήσετε τη µο-
νάδα να λειτουργεί ή έστω και σε ένα καθεστώς ψυχρής εφε-
δρείας και να µη φύγει ο κόσµος; 

Έρχοµαι όµως στο θέµα των επιπτώσεων που είναι το δεύτερο
σκέλος της ερώτησής µου. Διότι το κλείσιµο στις 31 Δεκεµβρίου
δεν συνιστά απάντηση, αυτό που µου είπατε µόλις τώρα για τον
κόσµο της περιοχής που µου λέτε ότι θέλει να ακούσει την αλή-
θεια. 

Εάν δεν σας τα έχουν πει καλά, θα σας τα πω εγώ. Εκατόν εξή-
ντα εργαζόµενοι είναι οι µόνιµοι της ΔΕΗ. Πρέπει να πάνε στα
πέντε σηµεία του ορίζοντα σταµατώντας τη λειτουργία. Θα µεί-
νουν δεκαπέντε-είκοσι για να διαχειριστούν τη διαδικασία σκραπ
και µετά κατεδάφισης της µονάδας. Εκατόν είκοσι είναι αυτοί που
δουλεύουν µέσω εργολάβων και εκατόν τριάντα στα ορυχεία του
Προσηλίου, άρα διακόσιοι πενήντα. Μην αναφέρω και τον τζίρο
στην τοπική αγορά που γίνεται για συντηρήσεις και αγορές δια-
φόρων πρώτων υλών από τον σταθµό. 

Και όλα αυτά σε µια περιοχή στην οποία ο Πρωθυπουργός
ακριβώς πριν τρία χρόνια είπε ότι εξασφαλίστηκαν 7,5 δισεκα-
τοµµύρια για να στηρίξουν τη µετάβασή µας σε µια νέα εποχή
και µέχρι τώρα έχουν επενδυθεί από ιδιωτικό και δηµόσιο τοµέα
7,5 µηδενικά. Πώς θέλετε να δουν οι πολίτες τις απολύσεις;

Και, µάλιστα, είναι τόσο παντελής η έλλειψη σχεδίου, κυρία
Υπουργέ, που -προσέξτε- ψηφίσαµε δικό σας νοµοσχέδιο πριν εί-
κοσι µέρες για να επιτρέπεται η µεταφορά προσωπικού από ΔΕΗ
σε ΔΕΔΔΗΕ. Σωστά;

Βγήκε µια σχετική προκήρυξη, λοιπόν, και ενώ έχει κενά ο ΔΕΔ-
ΔΗΕ Φλώρινας, είναι ένας από τους νόµους της χώρας που δεν
προβλέπει να πάει κανείς στον ΔΕΔΔΗΕ Φλώρινας. Ούτε αυτό
δεν έχετε φροντίσει. Τόσο πολύ φροντίζετε για την περιοχή. 

Εγώ, λοιπόν, θέλω να σας πω τούτων δοθέντων ότι ο κόσµος
της περιοχής για τον οποίο µιλήσατε έχει µια απορία γιατί δεν γί-
νεται τίποτα και βλέπει ότι είναι µόνο άδικη και τίποτα άλλο η µε-
τάβαση. Και υπάρχουν και δύο επιπλέον παράµετροι: Βλέπει κάθε
µέρα να µετατρέπεται σε πρίζα για φωτοβολταϊκά και αιολικά η
περιοχή του που δεν αφήνουν τίποτα ως προστιθέµενη αξία στην
περιοχή -ένα- και, δεύτερον, βλέπει µε απορία να γίνεται τόση
κουβέντα για το περιβάλλον και την πράσινη µετάβαση και το
ορυχείο της Αχλάδας να έχει σύµβαση µέχρι το 2028 για να τρο-
φοδοτεί σταθµό σε απόσταση τριάντα χιλιοµέτρων στη βόρεια
Μακεδονία πεπαλαιωµένης τεχνολογίας ιδιαίτερα ρυπογόνο για
να απορούν οι άνθρωποι. Τι ακριβώς γίνεται, λέει; Η ίδια η Κυ-
βέρνηση που θέλει να σταµατήσει τον λιγνίτη δίνει για µια γειτο-
νική χώρα δικαίωµα να καίει σε µια πολύ πιο ρυπογόνα µονάδα
µέχρι το 2028;

Αυτά τα ερωτήµατα είναι που δεν µπορείτε να απαντήσετε
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στον κόσµο και δηµιουργείτε ένα περιβάλλον, το οποίο αµφισβη-
τεί αυτή καθαυτή τη µετάβαση και αυτό είναι ιδιαίτερα αρνητικό
και για την περιοχή και για εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κυρία
Σδούκου, για τη δευτερολογία σας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τα ίδια ερωτήµατα, κύριε Κουκουλόπουλε, απαντάµε
διαρκώς και διαρκώς κάθε φορά. Μάλλον εσείς δεν θέλετε να τα
κατανοήσετε και να τα καταλάβετε.

Απαντάω, λοιπόν, για άλλη µια φορά συγκεκριµένα στην ερώ-
τηση που κάνατε, τι κάνουµε µε τη Μελίτη. Δεν αλλάζει κανονικά
στον σχεδιασµό κάτι. Ό,τι ισχύει στο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέρ-
γεια και το Κλίµα, στο ΕΣΕΚ, που έλεγε ότι πρέπει να κλείσει 31,
δεν ανατρέπεται αυτή η στρατηγική. Αυτό που κάνουµε και θα το
φέρουµε µε νοµοθετική ρύθµιση είναι να κρατήσουµε τη Μελίτη
σε ψυχρή εφεδρεία µέχρι τις 31 Μαρτίου για τρεις µήνες. Θα
δουλέψει µόνο αν κριθεί ότι κινδυνεύει η ευστάθεια του συστή-
µατος.

Και αυτό γιατί το λέµε; Το αξιολογεί έτσι ο ΑΔΜΗΕ γιατί τον
επόµενο χειµώνα ουσιαστικά θα έχουµε νέες θερµικές µονάδες
και θα έχουµε και την αποθήκευση που θα µας δώσουν την εφε-
δρεία που χρειαζόµαστε, που δεν την έχουµε αυτή τη στιγµή σε
απόλυτη επάρκεια. Δεν ξέρουµε τι θα γίνει µε το ενδεχόµενο του
αν έχουµε µια παρατεταµένη ανοµβρία, που µπορεί αυτή να πε-
ριορίσει τη διαθέσιµη υδροηλεκτρική ισχύ που χρειάζεται για να
µπορέσουµε να καλύψουµε τις εποχικές αιχµές. Για αυτόν τον
λόγο το κάνουµε αυτό. Έχουµε µια αύξηση της ζήτησης, επίσης,
που προκύπτει από τα βόρεια σύνορά µας λόγω της ανάγκης
τροφοδότησης και της Ουκρανίας. Επίσης, δεν έχει εξασφαλιστεί
ακόµη ο χρονικός ορίζοντας λήξης της δοκιµαστικής λειτουργίας
της µονάδας φυσικού αερίου στον Άγιο Νικόλα και στην Κοµο-
τηνή.

Οπότε γι’ αυτούς τους λόγους, καθαρά τεχνικούς λόγους, µε
νοµοθετική ρύθµιση θα έρθουµε να δώσουµε τη δυνατότητα να
παραµείνει σε ψυχρή εφεδρεία και να χρησιµοποιηθεί ενδεχοµέ-
νως αν και όταν για τις ανάγκες που περιέγραψα.

Σε ό,τι αφορά τους εργαζόµενους και µε πάρα πολύ σεβασµό
στους ανθρώπους και από την απάντηση της ΔΕΗ που έχει στεί-
λει, η ΔΕΗ, όπως µας έχει ενηµερώσει, έχει ήδη εγκρίνει ένα πρό-
γραµµα εθελούσιας εξόδου για όλο το προσωπικό που υπηρετεί
στις µονάδες υπό απόσυρση. Αυτό το πρόγραµµα έρχεται και κα-
λύπτει ένα σηµαντικό µέρος και των τακτικών αποδοχών και των
ασφαλιστικών εισφορών µέχρι την ηµεροµηνία συνταξιοδότησής
τους. Το ανθρώπινο δυναµικό που δεν θα το επιλέξει αυτό, όπως
ξέρετε, µπορεί να αξιοποιηθεί στις άλλες δραστηριότητες, στις
άλλες υποδοµές που έχει η ΔΕΗ και σε συναφείς δραστηριότητες
της ΔΕΗ ή του ΑΔΜΗΕ. Αυτό που, επίσης, έκανε είναι ότι έχει
εγκρίνει και ένα πρόγραµµα µεταθετότητας µέσα στο οποίο απο-
φασίστηκε να προκηρυχθούν διακόσιες κενές οργανικές θέσεις
ανά την επικράτεια. Υπάρχει µοριοδότηση µε αντικειµενικά κρι-
τήρια. Υπάρχουν και άλλες ογδόντα πέντε θέσεις σε ΔΕΗ και
ΔΕΔΔΗΕ και αναµένουµε και σε όλη την Ελλάδα. Οπότε ας µη
δηµιουργούµε τις εντυπώσεις ότι δεν υπάρχει σχέδιο για τους
ανθρώπους και τους εργαζόµενους.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ΔΕΔΔΗΕ
Φλώρινας έχει κενά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Και σχέδιο εθελούσιας και πρόγραµµα µεταθετότη-
τας υπάρχει για να µπορούν να πάνε όπου υπάρχουν άλλες ανά-
γκες αυτή τη στιγµή.

Και, βεβαίως, υπάρχει και κάτι ακόµη σηµαντικό ότι µπορεί το
προσωπικό να λαµβάνει µε απόφαση της ΔΕΗ και µια δωρεάν επι-
µόρφωση και επανακατάρτιση για να µπορεί να µετακινηθεί σε
νέα αντικείµενα. Εποµένως η µέριµνα για τους εργαζόµενους
υπάρχει και θα συνεχίσει να υπάρχει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η πέµπτη

µε αριθµό 239/22-11-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Λέσβου της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ.
Παναγιώτη Παρασκευαΐδη προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, µε θέµα: «Αδυναµία εγγραφής δικαιωµάτων στην κτη-

µατογράφηση των Τοπικών Κοινοτήτων Αφάλωνα και Σκοπέλου
µε αποκλειστική ευθύνη του Ελληνικού Κτηµατολογίου - Ανα-
γκαία η χορήγηση παράτασης και ρύθµισης».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης κ. Κωνσταντίνος Κυρανάκης.

Κύριε Παρασκευαΐδη, έχετε τον λόγο να θέσετε το ερώτηµά
σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Βρισκόµαστε σαν νησί σε πολύ δύσκολη κατάσταση από πλευ-

ράς Κτηµατολογίου. Πιστεύω ότι έχει ενηµερωθεί ο Υπουργός,
αλλά µέχρι τώρα λύση δεν έχει δοθεί. 

Και να αναφερθώ για ένα λεπτό µόνο στο ιστορικό. Το 1998
δόθηκε η ανάθεση στην εταιρεία, στο «Κτηµατολόγιο», για να
κάνει το κτηµατολόγιο. Μετά από έντεκα χρόνια, το 2011, η τότε
κυβέρνηση παραλαµβάνει το κτηµατολόγιο χωρίς να κοιτάξει αν
ήταν σωστό η λάθος, νοµιµοποιώντας έτσι τους τους εργολά-
βους. Όταν µετά από µερικούς µήνες είδαν ότι δεν λειτουργούσε
τίποτα, το 90% ήταν όλα λάθος, προσκάλεσαν, τέλος πάντων, µί-
τινγκ να δουν τι θα γίνει και εκεί αναλαµβάνει το «Κτηµατολόγιο»
την ευθύνη και λέει: «Ναι, είναι δική µου ευθύνη που δεν έγινε
σωστή µελέτη και θα το διορθώσω». 

Μετά από οκτώ χρόνια, κυρία Υπουργέ, το 2019 αναθέτει σε
δύο εταιρείες τη διόρθωση, να διορθώσουν τα τεράστια λάθη
διότι δεν λειτουργούσε τίποτα. Οι εταιρείες αυτές µετά από ένα
χρονικό διάστηµα ενός έτους καταθέτουν τα όπλα και λένε «δεν
µπορούµε να κάνουµε τίποτα διότι δεν µπορούµε να επικοινωνή-
σουµε µε τους ανθρώπους και λοιπά µε χίλιες δικαιολογίες»

Εκτός αυτού σήµερα βρισκόµαστε και στο εξής αδιέξοδο: Στα
διοικητικά όρια της Μόριας που έγινε το 2003 το Κτηµατολόγιο
πέρασε µέσα στο Κτηµατολόγιο µέσα στα διοικητικά όρια του
Αφάλωνα και όταν το 2019 πήγαν οι Αφαλωνιάτες να εγγραφούν
µε τα στοιχεία τους και µε τις ιδιοκτησίες τους στο Κτηµατολόγιο,
τους λένε ότι αυτά είναι εγγεγραµµένα στους Μοριανούς, σε
άλλα ονόµατα ή και σε αγνώστους. 

Το ίδιο έγινε και στο Σκόπελο µε τον Μεσαγρό. Μπήκαν, δη-
λαδή, του Σκοπέλου στο Μεσαγρό. Αυτοί οι άνθρωποι δεν µπο-
ρούν να τα τακτοποιήσουν. αλλά δεν είναι αυτό το θέµα. Όταν
πάνε στο Κτηµατολόγιο, τους λένε «πάτε δικαστικά». Τα κτήµατά
µας εκεί είναι µικρά κτήµατα δύο, τριών στρεµµάτων, τα οποία
κοστίζουν 4.000-5.000 χιλιάδες. Είναι µικρά κτήµατα µε ελαι-
όδεντρα και το στρέµµα πάει γύρω στα ένα µε δύο χιλιάρικα το
ελαιόδεντρο. Για να τα διορθώσουν χρειάζεται να πουλήσουν το
κτήµα και να τα δώσουν δικαστικά. Σας άκουσα ότι δώσατε λύ-
σεις µη δικαστικές, αλλά υπάρχει αυτό το αδιέξοδο µε τα διοικη-
τικά όρια των χωριών. Πρέπει να βρεθεί λύση εκεί πέρα για το
πώς θα τα διορθώσουν. 

Εκτός αυτού, εγώ µπορώ να προτείνω λύσεις εξωδικαστικές
που µπορούν να εφαρµοστούν. Παραδείγµατος χάριν, όταν το
90% των κτηµάτων είναι λάθος και εγώ πήγα έτσι δοκιµαστικά
γιατί είχα ένα κτήµα και έβαλα ένα µηχανικό να µετρήσει, µου
λέει το δικό σου το κτήµα το έχει ένα χιλιόµετρο µακριά και αυτό
-γιατί είπα ότι θέλω να αγοράσω δίπλα ένα κτήµα- το έχει σε άλλο
µέρος. Δεν υπάρχει περίπτωση να τα βρείτε. Η µόνη λύση είναι η
επανακτηµατογράφηση στην περιοχή µας. Εγώ προτείνω να ορι-
στεί µια τριµελής επιτροπή µηχανικών που ο καθένας θα πηγαίνει
µε το συµβόλαιό του και το τοπογραφικό -ας επιβαρυνθεί ένα το-
πογραφικό- για να το δίνουν να το µεταγράφουν.

Αυτά είχα να πω, κύριε Υπουργέ και περιµένω να µας ενηµε-
ρώσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κυρανάκη, έχετε
τον λόγο για τα επόµενα τρία λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Μακάρι, κυρία Πρόεδρε, σε τρία λεπτά να µπο-
ρούσαµε να λύσουµε το πρόβληµα που ταλαιπωρεί εδώ και
δεκαετίες τους πολίτες της Λέσβου.

Κύριε Παρασκευαΐδη, ξέρω ότι και εσείς και οι συνάδελφοί σας
απ’ όλα τα κόµµατα έχετε ειλικρινές ενδιαφέρον για το ζήτηµα
και γι’ αυτό θα µεταβώ στη Μυτιλήνη τις επόµενες µέρες, για να
µπορέσουµε να κάνουµε µια διευρυµένη σύσκεψη. Ωστόσο, από
τη µέχρι στιγµής δράση µας και από τις µέχρι στιγµής διατάξεις
που έχουν ψηφιστεί, οι πολίτες της Λέσβου έχουν ήδη δυνατό-
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τητες να διορθώσουν εξωδικαστικά. Τα έχουµε πει αρκετές
φορές µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά ξαναλέω για τους πολί-
τες του νησιού που ενδεχοµένως να µας ακούν σήµερα, ποιες
δυνατότητες έχουν. 

Όταν ένα ακίνητο βρίσκεται σε λειτουργούν Κτηµατολόγιο,
όπως αυτό που σωστά λέτε ότι τα πρώτα χρόνια του 2000 -2003-
ολοκληρώθηκε µε πάρα πολλά λάθη -όπως και οι περισσότερες
πιλοτικές µελέτες εκείνης της εποχής έχουν πάρα πολλά λάθη,
τα οποία πασχίζουµε εµείς, η δική µας γενιά, να τα διορθώσουµε-
τι µπορούν να κάνουν; Δεν χρειάζεται να πάνε στο δικαστήριο,
εκτός αν συγκρούονται και δεν υπάρχει συνεννόηση, µε κάποιον
γείτονά τους. Δηλαδή, αν αυτός ο οποίος φαίνεται στο Κτηµατο-
λόγιο ως πραγµατικός ιδιοκτήτης, παρά την πραγµατικότητα και
παρά τη νοµιµότητα, επιµένει ότι ο ίδιος είναι ιδιοκτήτης. Δηλαδή,
έχουµε ένα ακίνητο το οποίο είναι αγνώστου και έχω νόµιµο τίτλο
και έχω και τοπογραφικό από παλαιότερα. Δεν χρειάζεται να
βγάλω καινούργιο, µπορεί να έχω από παλαιότερο τοπογραφικό.
Αυτά τα δύο µου αρκούν, ώστε το «αγνώστου» να γίνει «γνωστού»
και να εγγραφεί στη δική µου περιουσία, να εγγραφεί στα δικά
µου κτηµατολογικά στοιχεία. 

Είτε έχω, λοιπόν, παλιό συµβόλαιο µεταγεγραµµένο στο παλιό
υποθηκοφυλακείο είτε έχω αποδοχή κληρονοµιάς είτε έχω µια
δικαστική απόφαση χρησικτησίας -ένα από αυτά τα τρία- µου
αρκεί, για να µπορέσω να εγγράψω ξανά το δικαίωµά µου. Τώρα,
υπάρχει κι η περίπτωση, όπως είπατε -µε διευρυµένα λάθη έχει
διαπιστωθεί- να έχουµε λάθος τετραγωνικά ή να είναι µετατοπι-
σµένο το ακίνητο, να είναι αλλού τα όριά του. Να έπρεπε να είναι
δίπλα στο τάδε ποτάµι, ας πούµε, και να είναι κάποια µέτρα πιο
µακριά. Αυτό απαιτεί µία χωρική µεταβολή, δεν απαιτεί δικαστή-
ριο. Δηλαδή είµαι εγώ ιδιοκτήτης του τάδε ακινήτου, κάνω µία αί-
τηση χωρικής µεταβολής στην οποία προσκοµίζω το τοπογρα-
φικό το σωστό -αυτό που µου έχει φτιάξει ο µηχανικός- και εφό-
σον αυτό το τοπογραφικό συµπίπτει µε τον παλιό µου τίτλο, περ-
νάει η χωρική µεταβολή και αλλάζει, διορθώνεται, χωρίς δικα-
στήριο.

Τα δικαστήρια που τα έχουµε; Όταν διαφωνούν δυο γείτονες
ή διαφωνεί, ενδεχοµένως, το δηµόσιο µε αυτόν ο οποίος αιτείται
τη χωρική µεταβολή. 

Σε κάθε περίπτωση δεσµεύοµαι ότι θα βρίσκοµαι στη Λέσβο
τις επόµενες µέρες. Νοµίζω, µαζί µε τον συνάδελφό σας τον κ.
Αθανασίου, θα έχετε την πρωτοβουλία των κινήσεων και του δια-
λόγου, για να δώσουµε απαντήσεις και να βρούµε και άλλες λύ-
σεις για όσους το επιθυµούν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Παρασκευαΐδη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Αυτό µας ικανοποιεί, διότι ο

Υπουργός θα έρθει στη Μυτιλήνη και πραγµατικά θα τα συζητή-
σουµε εκτενέστατα και µε µεγαλύτερη δυνατότητα όλα αυτά τα
προβλήµατα. 

Τώρα, το πρόβληµα είναι ότι µέσα στα διοικητικά όρια κάποιου
άλλου δήµου έχουν µπει όρια κάποιας άλλης κοινότητας και όταν
πάνε να τα µεταγράψουν εκεί, είναι µεταγεγγραµµένα. Δεν ξέρω
τι λύση θα µπορέσουµε να δώσουµε. Πιθανώς, να τη βρούµε εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Κυρανάκης έχει
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε συνάδελφε, αυτό το υπαρκτό πρόβληµα θα
λυθεί, διότι, προχθές το Σάββατο, έληξε η κτηµατογράφηση και
στην υπόλοιπη περιοχή της Λέσβου. Άρα, λοιπόν, σύντοµα ολό-
κληρη η Λέσβος θα είναι σε λειτουργούν κτηµατολόγιο. Άρα, τα
όρια δεν θα έχουν σηµασία. Θα λειτουργεί ολόκληρη η Λέσβος
όπως και η υπόλοιπη Ελλάδα, µέσα στους ίδιους κανόνες, θα
έχουν τις ίδιες δυνατότητες και τις ίδιες δυνατότητες διόρθωσης
πάνω απ’ όλα. 

Άρα, λοιπόν, το πρόβληµα υπήρχε τόσα χρόνια, διότι η µισή
Λέσβος ήταν στη κτηµατογράφηση και η µισή Λέσβος ήταν από
παλιά στο λάθος κτηµατολόγιο. Τώρα που θα λειτουργούν υπό
ενιαίους κανόνες, θα τα διορθώσουµε όλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 233/19-11-2024 επίκαιρη ερώτηση

πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟ-
ΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βασιλείου Κόκκαλη, προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ιδιαίτερα ανησυ-
χητικό το έλλειµµα στο ισοζύγιο των αγροτικών προϊόντων».

Ο κ. Κόκκαλης έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι πράγµατι ιδιαίτερα ανησυχητικό το έλ-

λειµµα στο ισοζύγιο των αγροτικών προϊόντων. Είναι  αλήθεια,
ότι για πρώτη φορά µετά από τρία χρόνια, σύµφωνα µε στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ, στο πρώτο εννεάµηνο του 2024, καταγράφεται έλ-
λειµµα, ύψους 35.000.000 ευρώ, σε σύγκριση µε το αντίστοιχο
διάστηµα του 2023, στο οποίο υπήρχε πλεόνασµα 432.000.000
ευρώ. 

Με βάση τα επίσηµα στοιχεία του Συνδέσµου Ελληνικών Επι-
χειρήσεων Εξαγωγής Διακίνησης Φρούτων Λαχανικών και Χυµών,
κατά τους πρώτους εννέα µήνες του 2024, η αξία των εισαγωγών
των αγροτικών προϊόντων αυξήθηκε κατά 6% και ανήλθε στα 8,2
δισεκατοµµύρια έναντι 7 δισεκατοµµύρια το αντίστοιχο διάστηµα
του 2023. 

Ιδιαίτερη αύξηση -προσέξτε- προκύπτει στις εισαγωγές οπω-
ροκηπευτικών κατά τους πρώτους εννέα µήνες του 2024, σύµ-
φωνα πάντα µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, όπου οι εισαγωγές οπωρο-
κηπευτικών αυξήθηκαν κατά 6,6% -σε όγκο, δηλαδή, εξακόσιους
εξήντα τόνους- και κατά 12,9% σε αξία, δηλαδή, επιπλέον αύξηση
650.000.000 ευρώ. 

Είναι έκδηλη αυτή η ανησυχία. Αυτές οι εισαγωγές, ειδικά των
οπωροκηπευτικών, κύριε Υπουργέ, προέρχονται από τρίτες
χώρες, βάσει βέβαια, συµβάσεων που έχει υπογράψει η Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Καταλαβαίνετε, ότι ο αθέµιτος ανταγωνισµός εις βάρος των
ελληνικών προϊόντων, είναι καταφανής, µε αποτέλεσµα το εισό-
δηµα των αγροτών να συρρικνώνεται ακόµη περισσότερο. Ήδη,
οι αρνητικές συνέπειες της εµπορικής συµφωνίας, µεταξύ Ευρω-
παϊκής Ένωσης και των χωρών της «Μερκοσούρ», προκαλεί ήδη
σοβαρές ανησυχίες, διότι τα περισσότερα εξ αυτών των προ-
ϊόντων έρχονται χωρίς την τήρηση συγκεκριµένων περιβαλλοντι-
κών προτύπων, όπως συµβαίνει µε τα ελληνικά, δηλαδή, µε τα
ευρωπαϊκά προϊόντα. 

Εν όψει όλων αυτών, ερωτάστε: Ποια είναι τα µέτρα που σκο-
πεύει να πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να αντιστραφεί, αφ’ ενός,
αυτό το έλλειµµα στο ισοζύγιο εξαγωγών-εισαγωγών αγροτικών
προϊόντων, αλλά εν τέλει και επί σκοπό, όπως προστατευθεί το
εισόδηµα των αγροτών µας, των ανθρώπων του πρωτογενούς
τοµέα, δηλαδή και οι αγρότες, αλλά και οι κτηνοτρόφοι; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ο κ. Διονύσιος Στα-
µενίτης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ είναι σε γνώση

µας και ως εκ τούτου µπορώ καταρχήν να επιβεβαιώσω τη γενική
εικόνα του ελλειµµατικού ισοζυγίου. 

Πράγµατι, η περίοδος Ιανουαρίου - Σεπτεµβρίου του 2024,
σύµφωνα µε τα προσωρινά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, έκλεισε µε έλ-
λειµµα κατά 35 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ η αντίστοιχη περίοδος
του 2023 είχε κλείσει µε πλεόνασµα 432,7 εκατοµµύρια ευρώ.
Εστιάζοντας, δε, στον τοµέα των οπωροκηπευτικών όπου οι ει-
σαγωγές εµφανίζουν αύξηση σε αξία -998 εκατοµµύρια το 2024
έναντι 875 εκατοµµυρίων το 2023. 

Αποφεύγετε, όµως, να αναφέρετε το γεγονός ότι είχαµε αύ-
ξηση των εξαγωγών, δηλαδή 2,6 δισεκατοµµύρια το 2024, ενώ
είχαµε 2,3 δισεκατοµµύρια το 2023. Το πλεόνασµα για τα φρούτα
και λαχανικά το 2024 ανήλθε σε 1,6 δισεκατοµµύρια, ενώ για το
2023 σε 1,47 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, είχαµε αύξηση του
πλεονάσµατος των οπωροκηπευτικών κατά 123 εκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή 8,4%. Και µάλιστα αυτό οφείλεται, κυρίως, στο ότι
οι εξαγωγές µας είναι υψηλότερης αξίας έναντι των εισαγωγών. 

Υπάρχει, όµως, και ακόµη ένα στοιχείο που είτε δεν έπεσε στην
αντίληψή σας είτε αποφεύγετε να το αναφέρετε. Αυτό είναι η κα-
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τηγορία «έλαια και λίπη». Με µια προσεκτική µατιά παρατηρεί κα-
νείς ότι στη συγκεκριµένη κατηγορία εξακολουθούµε να έχουµε
πλεόνασµα, αλλά κατά πολύ συρρικνωµένο. Συγκεκριµένα, οι ει-
σαγωγές εµφανίζουν µικρή µείωση -338 εκατοµµύρια το 2024
έναντι 375 εκατοµµυρίων το 2023- αλλά οι εξαγωγές εµφανίζουν
πολύ µεγάλη µείωση -770 εκατοµµύρια το 2024 έναντι 1,2 δισε-
κατοµµυρίων το 2023. Δηλαδή το 2023 είχαµε πλεόνασµα 839
εκατοµµύρια ευρώ και το 2024, µόλις, 432,7 εκατοµµύρια ευρώ,
δηλαδή µείωση κατά 48,4%. 

Όταν το συνολικό έλλειµµα είναι 35 εκατοµµύρια, κατανοεί κα-
νείς εύκολα ότι, αν δεν υπήρχε η παραπάνω µείωση των εξαγω-
γών σε έλαια και λίπη, θα ήµασταν ξανά πλεονασµατικοί το 2024.
Και γνωρίζουµε όλοι ότι η µείωση εξαγωγών στη συγκεκριµένη
κατηγορία οφείλεται στη µειωµένη παραγωγή λόγω γενικευµένης
ακαρπίας του προηγούµενου χρόνου, που είχε ως αποτέλεσµα
την εγχώρια απορρόφηση των προϊόντων αυτών. 

Ειδικά εσείς, κύριε συνάδελφε, το γνωρίζετε καλά το θέµα της
ακαρπίας. Άρα ο κύριος παράγοντας του ελλειµµατικού ισοζυ-
γίου είναι συγκυριακός. Η αγροτική παραγωγή από τη φύση της
έχει διακυµάνσεις. Η ελιά είναι εµβληµατικό προϊόν της πρωτο-
γενούς παραγωγής της χώρας µας. Ως εκ τούτου, ο συντελεστής
βαρύτητας είναι µεγάλος στα οικονοµικά µεγέθη. Άλλωστε οι και-
ρικές συνθήκες επηρέασαν τις αποδόσεις και των άλλων καλλιερ-
γειών και εν µέρει ευθύνονται για τις αυξηµένες εισαγωγές και
µειωµένες εξαγωγές και άλλων προϊόντων. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι σηκώνουµε τα χέρια ψηλά. Αντίθετα, η
τόνωση των εξαγωγών των αγροτικών προϊόντων αποτελεί έτσι
κι αλλιώς ζητούµενο της Κυβέρνησής µας, ασχέτως της συγκε-
κριµένης µείωσης που εµφανίζεται το 2024. Είναι ένα ζητούµενο
που απαιτεί στρατηγική, ολιστική αντιµετώπιση και µεσοµακρο-
πρόθεσµους στόχους, γιατί σκοπός δεν είναι να αντιµετωπίσουµε
το φαινόµενο µιας χρονιάς, αλλά να καθιερώσουµε τα ελληνικά
προϊόντα στις αγορές του εξωτερικού. Και πώς θα επιτευχθεί
αυτό; Με εκµεταλλεύσεις παραγωγικές, ανταγωνιστικές, ανθεκτι-
κές και βιώσιµες. Δηλαδή, µε µείωση του κόστους παραγωγής
και βελτίωση της ποιότητας του παραγόµενου προϊόντος, το
οποίο θα σας εξηγήσω πώς σχεδιάζουµε να το κάνουµε στη δευ-
τερολογία µου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης για τη δευτερολογία του. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, στην πρωτολογία

αναφερθήκαµε και οι δύο σε νούµερα, σε αριθµούς και στατι-
στικά. Συµφωνήσατε ότι είναι πρόσκαιρο. Μάλλον συµφωνήσατε
για το έλλειµµα στο ισοζύγιο αγροτικών προϊόντων, εισαγωγών
και εξαγωγών. Εξ όσων, όµως, κατάλαβα –διορθώστε µε αν κάνω
λάθος- είπατε ότι αυτό είναι πρόσκαιρο και οφείλεται στην κλι-
µατική κρίση, στην ακαρπία. 

Θέλω να το πείτε ευθέως. Δηλαδή, δεν υφίσταται αθέµιτος
ανταγωνισµός σήµερα από τις εισαγωγές από τρίτες χώρες; Δεν
έρχονται οπωροκηπευτικά και φρούτα από τρίτες χώρες, βάσει
εµπορικών συµφωνιών; Δεν υπάρχει αυτός ο αθέµιτος ανταγωνι-
σµός σε βάρος των ελληνικών προϊόντων; Δεν το έχετε ακούσει;
Το ακούτε τώρα πρώτη φορά από εµένα; Δεν νοµίζω. 

Συνεπώς, θέλω στη δευτερολογία σας να επαναλάβετε –µπο-
ρεί εγώ να έχω κάνει λάθος- ότι αυτό το έλλειµµα στο ισοζύγιο
είναι πρόσκαιρο και οφείλεται αποκλειστικά και µόνο στην κλιµα-
τική κρίση. Διότι εµείς πιστεύουµε ότι οφείλεται βέβαια και στην
κλιµατική κρίση, αλλά και στον αθέµιτο ανταγωνισµό που δέχο-
νται τα δικά µας προϊόντα από τις εισαγωγές από τρίτες χώρες. 

Και γιατί δέχονται τον αθέµιτο ανταγωνισµό, κύριε Υπουργέ;
Διότι δεν τηρούνται γι’ αυτά τα προϊόντα τα ίδια περιβαλλοντικά
πρότυπα τα οποία τηρούνται για τα ευρωπαϊκά, είτε είναι ελλη-
νικά είτε είναι ιταλικά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σταµενίτη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων):  Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κοιτάξτε, σας εξήγησα, διαβάζο-

ντας απόλυτα τα νούµερα, ότι αυτή η διαφορά από το 2023 στο

2024 ή από το 2022 στο 2023, οφείλεται στο γεγονός ακαρπίας
της ελιάς και έτσι, ενώ εσείς αναφέρετε ότι η χώρα µας ήταν για
τρία χρόνια πλεονασµατική, είχαµε αυτό το ζήτηµα αυτήν τη συ-
γκεκριµένη χρονιά, που συνέπεσε µε τη σηµαντική µείωση εξα-
γωγών στον συγκεκριµένο τοµέα. 

Άρα, λοιπόν, το γεγονός ότι από τρεις χρονιές πήγαµε στην τέ-
ταρτη µε έλλειµµα, οφείλεται καθαρά στη µείωση παραγωγής.
Αυτό είναι δεδοµένο και το γνωρίζετε καλά, καθώς ήσασταν και
Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Το ότι εισάγονται προϊόντα από τρίτες χώρες µε συµφωνίες
που κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τρίτες χώρες, αυτό είναι γε-
γονός. Αλλά εδώ να διευκρινίσουµε για τους καταναλωτές ότι
όλοι οι έλεγχοι και ό,τι ισχύει για τα ελληνικά προϊόντα και τα ευ-
ρωπαϊκά, όσον αφορά τα υπολείµµατα, ισχύει και για τις τρίτες
χώρες. Και γίνονται έλεγχοι παντού. Θα το ξέρετε και πολύ κα-
λύτερα από εµένα, καθώς διατελέσατε και στο συγκεκριµένο
Υπουργείο. 

Άρα, λοιπόν, ελέγχονται τα προϊόντα µε βάση έναν συγκεκρι-
µένο αλγόριθµο ανάλογα µε τα ευρήµατα που έχουµε. Προφα-
νώς, υπάρχει ζήτηµα για τις καλές καλλιεργητικές πρακτικές και
αυτό είναι ένα ζήτηµα που έχουν θέσει οι ευρωπαίοι αγρότες πέ-
ρυσι που κάνανε τις έντονες διαµαρτυρίες και διαδηλώσεις. Και
είναι κάτι που το έχουµε θέσει εµείς και ο κ. Τσιάρας στη Σύνοδο
Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και είναι ένα ζήτηµα που πρέπει
να αντιµετωπιστεί. 

Τώρα, όµως, σας είπα και πριν ότι θα σας αναλύσω τι ακριβώς
κάνουµε εµείς για να µπορέσουµε να αυξήσουµε την ποιότητα
των προϊόντων και να κάνουµε τη γεωργική παραγωγή πιο βιώ-
σιµη, πιο ανθεκτική και ανταγωνιστική σε τρίτες χώρες και είπαµε
ότι έχουµε πάρει συγκεκριµένες πρωτοβουλίες.

Η πρώτη πρωτοβουλία είναι οι νέοι γεωργοί. Δίνει κίνητρα σε
νέους ανθρώπους να ασχοληθούν στον πρωτογενή τοµέα, ανα-
νεώνει ηλικιακά τον αγροτικό πληθυσµό. Ο προϋπολογισµός είναι
410 εκατοµµύρια ευρώ. Ήδη έχει δηµοσιοποιηθεί η πρόσκληση.
Και την προηγούµενη προγραµµατική περίοδο, στην πρόσκληση,
πήραµε και τους επιλαχόντες.

Σχέδια βελτίωσης, όπου ενισχύουµε την υιοθέτηση νέων πρα-
κτικών και τεχνολογιών που βελτιώνουν την αποδοτικότητα και
τη βιωσιµότητα των γεωργικών παραγωγών, µε προϋπολογισµό
150 εκατοµµύρια ευρώ.

Σχέδια βελτίωσης ειδικά για θερµοκήπια. Τουλάχιστον 600 εκα-
τοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα µισά από το Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, για να έχουµε πιο ανθεκτικές καλλιέργειες στα
καιρικά φαινόµενα, πιο αποδοτικές ανά στρέµµα και λιγότερο κο-
στοβόρες.

Μέτρο ΠΕ 5.2 όπου αποζηµιώνει το απολεσθέν κεφάλαιο και
ενισχύει την κατασκευή σταβλικών εγκαταστάσεων όπου είχαµε
προβλήµατα είτε στον «Ντάνιελ» είτε στον «Ηλία» είτε στην πα-
νώλη είτε στην ευλογιά.

Ευφυής γεωργία. Εξορθολογίζει, άρα και περιορίζει, τις ανά-
γκες σε νερό και λίπανση µε τη χρήση σύγχρονων τεχνολογιών,
οδηγώντας στην παραγωγή φθηνότερου και ποιοτικότερου προ-
ϊόντος, προϋπολογισµού 33 εκατοµµυρίων ευρώ.

Εξωστρεφής γεωργία. Αναβάθµιση της πλατφόρµας του εξα-
γωγικού εµπορίου, εθνική βάση δεδοµένων εισαγωγών από τρί-
τες χώρες, πλατφόρµα ανάλυσης δεδοµένων εισαγωγών και
εξαγωγών –άρα, ακριβέστερη εικόνα και πληρέστερος έλεγχος-
καινοτόµες τεχνολογίες για την προβολή του ελληνικού σήµατος
και σύνδεση των αγροδιατροφικών προϊόντων µε τις διεθνείς
αγορές. Σύνδεση προσφοράς και ζήτησης εργασίας. Ο προϋπο-
λογισµός του είναι στα 20 εκατοµµύρια ευρώ.

Και χαλαζιακή προστασία. Το επεκτείνουµε το µέτρο και στις
περιοχές τις δικές σας, αλλά και στην υπόλοιπη Ελλάδα, ώστε να
προστατέψουµε τις παραγωγές από τα έντονα φαινόµενα. 

Επιχειρησιακά προγράµµατα οργανώσεων παραγωγών για την
προώθηση, βελτίωση και εµπορία προϊόντων. Ογδόντα έξι προ-
γράµµατα παρέχουν δράσεις εµπορίας και δώδεκα προγράµ-
µατα δράσεις προώθησης. 

Μόνιµη θεσµοθέτηση επιστροφής του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης αγροτικού πετρελαίου.

Και επίσης το σηµαντικότερο είναι το πρόγραµµα «ΓΑΙΑ», το
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πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» και το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο
χωράφι», παρεµβάσεις που µειώνουν το κόστος παραγωγής. 

Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Ότι η Κυβέρνησή µας δεν λειτουργεί
αποσπασµατικά µε δήθεν µαγικές κινήσεις, αλλά µε ολοκληρω-
µένο στρατηγικό σχέδιο, µε στοχευµένες πολιτικές για την αύ-
ξηση ανταγωνιστικότητας των ελληνικών προϊόντων και την
καθιέρωση τους στις αγορές και το αποτύπωµα θα φανεί στο σύ-
ντοµο µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν περάσουµε στην

επόµενη επίκαιρη ερώτηση, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποι-
νική Ευθύνη Υπουργών», όπως ισχύουν, την 28.11.2024 ποινική
δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη Παναγιώτη Θεοδωρικάκο και τη 2.12.2024 ποινική δικο-
γραφία που αφορά στον πρώην Υφυπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού Ελευθέριο Αυγενάκη και ποινική δικογραφία που
αφορά τους πρώην Υπουργούς Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων και Οικονοµικών. 

Συνεχίζουµε τώρα µε την τέταρτη µε αριθµό 248/25-11-2024
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Προέδρου της Κ.Ο.
«ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρί-
τση προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Αδιαφορία της Κυβέρνησης για τις ζηµιές στην ελαιοκαλ-
λιέργεια λόγω της ανοµβρίας».

Κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα και από το Βήµα της
Βουλής να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στις οικογένειες των
θυµάτων της πρόσφατης κακοκαιρίας, όπως επίσης και την αλ-
ληλεγγύη και τη συµπαράστασή µας σε όλους τους συµπολίτες
µας οι οποίοι πλήττονται αυτές τις ώρες που µιλάµε από τα
ακραία καιρικά φαινόµενα. Μίλησα και µε τις αυτοδιοικητικές
αρχές και στη Λήµνο και στη Ρόδο. Από αύριο το πρωί κλιµάκιο
και του κόµµατός µας, µε επικεφαλής τον Γραµµατέα Γαβριήλ
Σακελλαρίδη, θα βρεθεί στα νησιά που έχουν πληγεί, όπως βε-
βαίως υπάρχουν κι άλλες περιοχές η Χαλκιδική και η Πιερία.
Έχουµε ένα ακόµη µεγάλο κύµα καταστροφών από πληµµύρες. 

Και το λέω αυτό και θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να το
συνδέσω και µε την ερώτησή µου. Η ερώτησή µου αφορά την
ανοµβρία. Αφορά το ακριβώς αντίθετο φυσικό φαινόµενο. Αφορά
τις τεράστιες καταστροφές οι οποίες έχουν γίνει στις ελαιοκαλ-
λιέργεια στην περιοχή µου, στη Μεσσηνία, αλλά και σε όλη την
Ελλάδα, στη γειτονική Λακωνία, στην Κρήτη, στην Στερεά Ελ-
λάδα, στη Βόρεια Ελλάδα, επειδή όλο το προηγούµενο διάστηµα,
για περισσότερους από έξι µήνες, είχαµε εκτεταµένα φαινόµενα
καύσωνα, υψηλών θερµοκρασιών και τελικά ανοµβρίας. Βλέ-
πουµε αυτά τα ακραία καιρικά φαινόµενα και από τη µία και από
την άλλη πλευρά τα οποία µας δείχνουν ότι η κλιµατική αλλαγή
είναι εδώ, είναι παρούσα. Αυτή είναι η µεγάλη εικόνα.

Και το ερώτηµα, λοιπόν, είναι τι κάνουµε και τι κάνει η ελληνική
πολιτεία και τι κάνει η ελληνική Κυβέρνηση και τι κάνει το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης για να προστατευθεί η ελληνική πα-
ραγωγή από αυτά τα φαινόµενα. 

Δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ, η κλιµατική αλλαγή να χρησιµο-
ποιείται από τον Πρωθυπουργό και τους Υπουργούς της Κυβέρ-
νησης µόνο ως ένα άλλοθι όταν έχουµε καταστροφές και την ίδια
στιγµή να µη γίνεται τίποτα για να αντιµετωπίσουµε αυτή τη νέα
πολύ δύσκολη πραγµατικότητα. 

Κι επειδή θέλω η κριτική µου να είναι πολύ τεκµηριωµένη, ανα-
φέροµαι συγκεκριµένα στο ζήτηµα του κανονισµού του ΕΛΓΑ, ο
οποίος, δυστυχώς, ακόµη και σήµερα δεν έχει προσαρµοστεί στις
νέες ανάγκες, δεν έχει προσαρµοστεί στα νέα δεδοµένα. 

Ανέτρεξα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, στα πρακτικά της Επιτροπής
Παραγωγής και Εµπορίου στις 28 Ιουλίου 2020, πριν από περισ-
σότερα από τέσσερα χρόνια δηλαδή, κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης τότε ο κ. Βορί-
δης, παρών και ο τότε Πρόεδρος του ΕΛΓΑ. Τι λέει, λοιπόν, ο τότε

Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, συνάδελφός σας -και στην ίδια
Κυβέρνηση βεβαίως είστε-; Λέει ότι ο κανονισµός του ΕΛΓΑ πρέ-
πει να αναµορφωθεί και ότι περιµένει µια αναλογιστική µελέτη.
Αυτά έλεγε τότε ο Υπουργός. 

Λέει και κάτι άλλο, ότι έχει γίνει µια έρευνα αγοράς για την
ιδιωτική αντασφάλιση, γιατί βεβαίως για την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας όλες οι λύσεις οδηγούν τελικά στον ιδιωτικό τοµέα.
Οι ασφαλιστικές εταιρείες, όµως, δεν έδειξαν ενδιαφέρον γι’
αυτό το προϊόν. Όπως λέει ο κ. Βορίδης, ο προκάτοχός σας, έδει-
ξαν ενδιαφέρον µόνο για τα µεγάλα θερµοκήπια, εκεί όπου συµ-
φέρει η ιδιωτική αντασφάλιση. Κι αφού δεν υπήρξε ενδιαφέρον,
η αναµόρφωση του κανονισµού του ΕΛΓΑ παραπέµφθηκε στις
καλένδες. 

Ακούσαµε, όµως, και στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης από
τον Πρωθυπουργό ότι ετοιµάζεται ένα µεγάλο πρόγραµµα επεν-
δύσεων στον πρωτογενή τοµέα από funds, στα οποία µάλιστα θα
παραχωρηθούν και δηµόσιες γαίες στο πλαίσιο ενός τέτοιου προ-
γράµµατος. Για τι πράγµα ενδιαφέρονται αυτά τα funds; Πάλι για
µεγάλα θερµοκήπια βεβαίως και µόνο. Τι ωραία που δένουν όλα! 

Μεγάλα θερµοκήπια, λοιπόν, καλύπτουν οι ασφαλιστικές, µε-
γάλα θερµοκήπια δίνουµε και στους επενδυτές, ενώ και ο προ-
κάτοχός σας, ο κ. Αυγενάκης -άκουσα πριν και για ποινική δίωξη,
η οποία ασκείται σε βάρος του- τον Αύγουστο του 2023 δήλωνε
ότι το πρώτο νοµοσχέδιο που θα έφερνε στη Βουλή θα αφο-
ρούσε στην αναµόρφωση του κανονισµού του ΕΛΓΑ. Μάλιστα,
βγήκε και σε διαβούλευση αυτό το νοµοσχέδιο. Και τί έγινε από
τότε ενάµιση χρόνο µετά; Απολύτως τίποτα!

Είναι σαφές νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, ότι το
«µάρµαρο» όλης αυτής της κυβερνητικής αδράνειας σε ένα τόσο
κρίσιµο ζήτηµα το πληρώνει ο Έλληνας αγρότης, το πληρώνουν
οι παραγωγοί που βιοπορίζονται από το ελαιόλαδο, το πληρώνει
η µέση οικογένεια των παραγωγών, η οποία περιµένει να ζήσει
από αυτό το εισόδηµα.

Πρέπει, λοιπόν, σήµερα, κύριε Υπουργέ, να µας απαντήσετε
και να µας απαντήσετε µε σαφήνεια: Τι προτίθεται να κάνει το
Υπουργείο άµεσα, σήµερα, για να αποζηµιωθούν οι ελαιοπαρα-
γωγοί, οι οποίοι έχουν δει την παραγωγή τους να καταστρέφεται
τους τελευταίους µήνες; Και τι θα κάνετε µεσοπρόθεσµα, έτσι
ώστε το σύστηµα των αποζηµιώσεων να προσαρµοστεί στις νέες
συνθήκες που έχουν διαµορφωθεί από την κλιµατική αλλαγή; 

Συγκεκριµένα, λοιπόν, να µας πείτε µε χρονοδιάγραµµα, µε
χρηµατοδοτήσεις, ποιες θα είναι οι ενέργειες του Υπουργείου γι’
αυτό το πολύ κρίσιµο ζήτηµα, το οποίο αφορά χιλιάδες παραγω-
γούς σε όλη την Ελλάδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σταµενίτη, έχετε

τον λόγο να απαντήσετε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Πρόεδρε, προτού µπω απευθείας

στα τρία θέµατα για να απαντήσω, να σας πω ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση δεν έχει άλλοθι την κλιµατική κρίση και τις ζηµιές. Όπως
γνωρίζετε ή θα πρέπει να γνωρίζετε στις µεγάλες καταστροφικές
ζηµιές του «Ντάνιελ» και του «Ελίας» που έγιναν τον Σεπτέµβρη
του 2023 έχουµε ήδη καταβάλει στους αγρότες παραγωγούς 320
εκατοµµύρια από τον ΕΛΓΑ, καλύπτοντας την απώλεια φυτικής
παραγωγής. Και φυσικά, έχουµε βγάλει και ένα πρόγραµµα, το
5.2 από το πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, µε το οποίο κά-
νουµε ανασύσταση ζωικού κεφαλαίου και φυσικά, ανακατασκευή
των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, οι οποίες έχουν καταστρα-
φεί από αυτά τα έντονα φυσικά φαινόµενα. Και προφανώς και
εδώ, όπου χρειαστεί, θα είµαστε παρόντες. Άρα, λοιπόν, εµείς
δρούµε µε σχέδιο.

Όσον αφορά αυτά που είπατε για τον κ. Βορίδη και τον κ. Αυ-
γενάκη, πριν από µια βδοµάδα ενηµερώσαµε την Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου για το θέµα του ΕΛΓΑ και εκεί τοποθετη-
θήκαµε µε ακρίβεια και µε σχέδιο για το τί πρόκειται να κάνουµε.
Πριν µία εβδοµάδα! 

Όσον αφορά τη δήλωση Αυγενάκη τον Αύγουστο του 2023 ότι
το πρώτο νοµοσχέδιο θα είναι ο ΕΛΓΑ, πράγµατι αυτός ήταν ο
σχεδιασµός. Αλλά οφείλω να σας θυµίσω ότι 6 Σεπτεµβρίου εί-
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χαµε το τραγικό φαινόµενο του «Ντάνιελ» και του «Ελίας». Επο-
µένως, έπρεπε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να αντιµετω-
πίσει γι’ αυτούς που κόπτεσθε, τους παραγωγούς, και να λύσει
όλα τα ζητήµατα. Και βρήκαµε 320 εκατοµµύρια. Πήραν προκα-
ταβολές και εξοφλήθηκαν για τα πορίσµατα του ΕΛΓΑ και όπως
σας είπα κάναµε και δύο σηµαντικά σχέδια που αφορούν την ανα-
σύσταση του ζωικού κεφαλαίου και την αποκατάσταση των κτη-
νοτροφικών εγκαταστάσεων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Τώρα, σχεδιασµός, υποδοµές, ελαιοπαραγωγοί, αναθεώρηση
του κανονισµού του ΕΛΓΑ. Πρώτο θέµα: σχεδιασµός και υποδο-
µές. Η διαχείριση των φυσικών πόρων είναι σύνθετη και απαιτεί
µακροπρόθεσµη στρατηγική και συντονισµό πολλών θεσµών από
πλευράς πολιτείας, Υπουργείο Περιβάλλοντος, Υπουργείο Κλι-
µατικής Κρίσης Εσωτερικών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε σχεδιασµό, συντονισµό δράσης, πρωτοβουλίες, πιλοτικές
εφαρµογές, ενηµερώσεις και χρηµατοδότηση.

Προφανώς δεν µπορώ να αναφερθώ εδώ αναλυτικά στις αρ-
µοδιότητες και στις δράσεις του κάθε Υπουργείου ούτε να ανα-
πτύξω την στρατηγική και τον σχεδιασµό που έχει το κάθε
Υπουργείο. Θα περιοριστώ µόνο στα καθ’ ηµάς. Κατ’ εξαίρεση
µόνο θα αναφέρω, αν και δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου
µας, στην πρωτοβουλία για ίδρυση Οργανισµού Διαχείρισης Υδά-
των Θεσσαλίας, στο πρότυπο του οποίου φιλοδοξούµε να ιδρυ-
θούν και άλλοι τέτοιοι οργανισµοί σε άλλες περιφέρειες. 

Για το Υπουργείο µας τώρα, η βέλτιστη διαχείριση του υδατι-
κού αποθέµατος αποτελεί στρατηγικό στόχο. Για την εξυπηρέ-
τηση αυτού του στόχου χρησιµοποιούµε όλα τα διαθέσιµα µέσα
και χρηµατοδοτικά εργαλεία. Ενδεικτικά αναφέρω τη δράση 4.3.1
«Υποδοµές Εγγείων Βελτιώσεων» του Προγράµµατος Αγροτικής
Ανάπτυξης 2014-2020, το τοµεακό πρόγραµµα αγροτοανάπτυξης
του Υπουργείου 2021-2025, το «Ύδωρ 2.0», το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα αρδευτικών έργων των τελευταίων πενήντα ετών, έργα
τα οποία θα πραγµατοποιηθούν µέσω ΣΔΙΤ, µε χρηµατοδότηση
από το Ταµείο Ανάκαµψης και το εθνικό ΠΔΕ. 

Ήδη έξι µεγάλα αρδευτικά έργα έχουν ενταχθεί στο Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µε το ποσό των 192 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ και περιµένουµε τη συµβασιοποίηση γιατί έχει γίνει
ανταγωνιστική διαδικασία και έχουµε προσωρινό ανάδοχο. 

Επίσης, να σας αναφέρω την παρέµβαση Π3-73 «Έργα Υπο-
δοµών Εγγείων βελτιώσεων» του στρατηγικού σχεδίου της νέας
ΚΑΠ, µε προϋπολογισµό 350 εκατοµµύρια για τη χρηµατοδότηση
νέων έργων εξοικονόµησης νερού, το έργο της «ευφυούς γεωρ-
γίας» προϋπολογισµού 33 εκατοµµυρίων ευρώ που φιλοδοξούµε
να µεταβάλει τη λογική της ελληνικής καλλιεργητικής πρακτικής
και που µε την εγκατάσταση σύγχρονων τεχνολογιών γεωργίας
ακριβείας θα εξορθολογίσει και εποµένως θα περιορίσει τις ανά-
γκες σε νερό, µε όφελος για το περιβάλλον και τον παραγωγό. 

Αναφορικά µε το έργο των υποδοµών, να αναφέρω εδώ ποιος
ο ρόλος µας: 

Εξασφάλιση των πόρων εθνικών και ενωσιακών. Θυµίζω την
επιτυχία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη που εξασφά-
λισε 19,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για τη νέα ΚΑΠ, χωρίς καµµία µεί-
ωση σε σχέση µε την προηγούµενη προγραµµατική περίοδο και
είµαστε η µόνη χώρα που έχει συµβεί αυτό. Αξιοποίηση των ερ-
γαλείων-ευκαιριών που παρέχει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Σχεδια-
σµός και ενεργοποίηση των κατάλληλων παρεµβάσεων. Έκδοση
αντίστοιχων προσκλήσεων. Αξιοκρατική αξιολόγηση των προτά-
σεων για να µην υπάρχει σπατάλη πόρων. 

Αντίστοιχα, η τοπική αυτοδιοίκηση είναι υπεύθυνη για τη χαρ-
τογράφηση και ιεράρχηση των αναγκών της περιοχής της, τον
σχεδιασµό των προς υλοποίηση έργων, τη διοικητική ωρίµανση
αυτών των έργων και την πρωτοβουλία υποβολής των προτά-
σεων. Άρα η Τοπική Αυτοδιοίκηση προτείνει και το Υπουργείο µας
χρηµατοδοτεί. 

Ως εκ τούτου στο πλαίσιο της παρέµβασης Π3-72-1.1 που προ-
ανέφερα, θα εκδοθεί το επόµενο διάστηµα πρόσκληση και µπορεί
η περιφέρειά σας να υποβάλει προτάσεις, ενώ στο Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας στα έξι έργα που είπα, στο «Ύδωρ»,
έχει ενταχθεί ένα συγκεκριµένο έργο της περιφέρειας σας, στο

οποίο θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου. 
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υφυπουργό κ. Σταµενίτη. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν κόπτοµαι,
όπως είπατε, για τους παραγωγούς. Το είπατε µε µια διάθεση αρ-
νητική. Ενδιαφέροµαι και αγωνιώ γιατί γνωρίζω πάρα πολύ καλά
ότι στη δικιά µου περιοχή, στη Μεσσηνία, το ζήτηµα της ελαι-
οπαραγωγής δεν αφορά απλώς και µόνο έναν οποιονδήποτε
κλάδο. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο αφορά όλη την τοπική οικονο-
µία. Δεν µπορεί να υπάρξει τοπική ανάπτυξη, αν διαλυθεί η ελαι-
οπαραγωγή στη Μεσσηνία. Και αυτό αφορά και άλλες περιοχές.
Αφορά και τη γειτονική Λακωνία, αφορά και την Κρήτη, αφορά
και τη Στερεά Ελλάδα, αφορά και τη Λέσβο, αφορά και περιοχές
της Βόρειας Ελλάδας. Δεν κόπτοµαι, λοιπόν. Αγωνιώ για ένα πρα-
γµατικό πρόβληµα το οποίο αν δεν αντιµετωπιστεί, αν δεν επιλυ-
θεί, θα έχει αυτό ως ντόµινο επιπτώσεις σε όλη την τοπική οικο-
νοµία. Γι’ αυτό αγωνιώ. 

Και µου χρησιµοποιήσατε ως επιχείρηµα τον «Ντάνιελ»; Τι µου
είπατε δηλαδή τώρα; Πώς απαντήσατε; Ότι, ξέρετε, ναι, το είχε
εξαγγείλει ο κ. Αυγενάκης τον Αύγουστο του ’23, µεσολάβησε ο
«Ντάνιελ» και όλο το πρόγραµµα πήγε πίσω. 

Καλά, ας βάλω στην άκρη τον «Ντάνιελ» τώρα, γιατί άµα αρχί-
σουµε να µιλάµε για τον «Ντάνιελ» και άµα θέλετε να πάµε µαζί
στη Θεσσαλία, θα δείτε τι λένε εκεί οι παραγωγοί, τι λένε εκεί οι
κάτοικοι στα χωριά που αναγκάστηκαν να φύγουν από τα σπίτια
τους, θα δείτε τι λένε οι αυτοδιοικητικές αρχές, αλλά το αφήνω
αυτό στην άκρη. 

Ίσα ίσα, κύριε Υπουργέ. Εφόσον υπήρξε και η καταστροφή του
«Ντάνιελ», θα έπρεπε να έχει επισπευστεί το πρόγραµµα για την
αναθεώρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ, θα έπρεπε να έχουν χτυ-
πήσει κουδούνες να καταλάβετε πως -όταν οι ίδιοι οι επιστήµονες
λένε ότι ο «Ντάνιελ» ήταν το πρώτο φυσικό φαινόµενο στη χώρα
µας, το οποίο αποδεδειγµένα οφείλεται στην κλιµατική αλλαγή-
εδώ έχουν αλλάξει τα πάντα! Και το χρησιµοποιείτε ως δικαιολο-
γία για το ότι µετά από ενάµιση χρόνο δεν έχει προχωρήσει η
αναθεώρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ;

Και έρχοµαι πάλι όµως στο συγκεκριµένο ζήτηµα των ελαι-
οπαραγωγών. Κοιτάξτε να δείτε. Η κατάσταση στον κλάδο -και
σας το λέω µε κάθε ειλικρίνεια και όσο πιο ψύχραιµα µπορώ- είναι
αυτήν την στιγµή οριακή. Η κατάσταση είναι εξαιρετικά δύσκολη. 

Έχω εδώ και θα καταθέσω δεκατρείς επιστολές και πρακτικά
ψηφισµάτων δηµοτικών συµβουλίων, συνεταιρισµών, αγροτικών
συλλόγων, ενώσεων συλλόγων µόνο από την περιοχή της Μεσ-
σηνίας. Είναι από τον Δήµο Τριφυλίας. Είναι από κοινότητες και
αγροτικούς συνεταιρισµούς της περιοχής της Κορώνης. Είναι
από τον Δήµο δυτικής Μάνης. Είναι από το Δηµοτικό Συµβούλιο
της Μεσσήνης. Είναι από την περιοχή της Χώρας. Είναι οµάδες
παραγωγών, από τον «Νηλέα» στη Χώρα. Είναι από τον Δήµο Οι-
χαλίας. Όλοι οι δήµοι της περιοχής έχουν εκδώσει αντίστοιχα ψη-
φίσµατα. Είναι από κοινότητες της περιοχής Κυπαρισσίας. Είναι
από τον Αγροτικό Σύλλογο των Γαργαλιάνων. Είναι από την
Ένωση της Μεσσηνίας που καλύπτει όλον τον νοµό. Είναι από το
Σύνδεσµο Αγροτικών Συνεταιριστικών Οργανώσεων και Επιχει-
ρήσεων Ελλάδος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Αριστεράς κ. Αλέξανδρος (Αλέξης) Χαρίτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει µία διάχυτη αγωνία και υπάρχει ένας τεράστιος προ-
βληµατισµός, αλλά και ένας θυµός -επιτρέψτε µου να πω- για το
γεγονός ότι η Κυβέρνηση δεν τους έχει αποζηµιώσει και δεν έχει
παρουσιάσει -όπως δυστυχώς δεν έχετε κάνει στην πρωτολογία
σας και εσείς, ελπίζω να το κάνετε στη δευτερολογία σας, ειλι-
κρινά το λέω ότι ελπίζω να το κάνετε- ένα σχέδιο για το πώς θα
αντιµετωπιστεί αυτό το µεγάλο πρόβληµα.
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Μόλις σήµερα ο πρόεδρος του Αγροτικού Συλλόγου Γαργα-
λιάνων σε δηλώσεις του µίλησε για ζηµιές στην ελαιοπαραγωγή
που φτάνουν στην περιοχή στο 60%. Αν χαθεί το 60% του εισο-
δήµατος σε µια περιοχή που βασίζεται σχεδόν αποκλειστικά σε
αυτή την παραγωγή, φαντάζεστε τι έχει να γίνει. 

Λέω, λοιπόν, ότι εδώ χρειάζεται στρατηγική, χρειάζεται σχέδιο.
Δεν µπορεί απλώς και µόνο να χρησιµοποιούµε την κλιµατική αλ-
λαγή ως άλλοθι. Χρειάζονται πόροι. Και µη µε παραπέµψετε πάλι
στην Ευρώπη. Δεν µπορεί για όλα τα αρνητικά να φταίει η Ευ-
ρώπη και όλα τα θετικά να τα πιστώνεται η Κυβέρνησή σας. 

Κύριε Υπουργέ, τώρα -τώρα!- πριν να είναι πολύ αργά, αποζη-
µιώστε τους παραγωγούς, τους ελαιοπαραγωγούς για την φετινή
σοδειά και προχωρήστε χωρίς καµµία άλλη καθυστέρηση, άµεσα,
στην αναµόρφωση του κανονισµού του ΕΛΓΑ. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χαρίτση. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω αυτά που κάναµε και πώς αντι-

µετωπίσαµε και ποιες ενέργειες κάναµε για τον «Ντάνιελ» και
όποτε θέλετε µπορούµε να το συζητήσουµε ακριβώς εδώ να το
δείτε. 

Οι παραγωγοί πήραν 320 εκατοµµύρια, οι γεωργοί και οι κτη-
νοτρόφοι, για την απώλεια ζωικής και φυτικής παραγωγής και
βγήκαν δύο προγράµµατα, το πρόγραµµα «5.2» για την ανασύ-
σταση του φυτικού κεφαλαίου, ολοκληρώθηκε. Έγιναν οι αιτή-
σεις ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ. Επίσης, δώσαµε 42 εκατοµ-
µύρια για την απώλεια εισοδήµατος, τη µελλοντική δηλαδή -
φέτος και την επόµενη χρονιά- στα παρακάρλια και ήµασταν άµε-
σοι και στην προκαταβολή, αλλά και στην ολοκλήρωση αποκατά-
στασης των ζηµιών. 

Προχωράω στη δευτερολογία µου αναφέροντας συγκεκριµένα
έργα τα οποία εµείς υλοποιούµε, εκµεταλλευόµενοι το µεγάλο
χρηµατοδοτικό εργαλείο που εξασφαλίσαµε για τη χώρα µας από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτό αποτελεί µια προσωπική επιτυχία
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Τα έργα της Δράσης 4.3.1, που έχουν
ενταχθεί και υλοποιούνται συγκεκριµένα στην Πελοπόννησο,
είναι έργα µεταφερόµενα από την προηγούµενη προγραµµατική
περίοδο συνολικού προϋπολογισµού 80,5 εκατοµµυρίων. 

Εξ αυτών στη Μεσσηνία έχουµε µελέτες φράγµατος του Μινα-
γιώτικου αρδευτικού δικτύου Πύλου-Μεθώνης, προϋπολογισµού
1,5 εκατοµµυρίου, κατασκευή φράγµατος Φιλιατρινού, προϋπο-
λογισµού 10,4 εκατοµµυρίων ευρώ. Μικρά έργα, συνολικού προ-
ϋπολογισµού 24,3 εκατοµµυρίων ευρώ, εντάχθηκαν το 2023 και
µεγάλα έργα, συνολικού προϋπολογισµού 192,4 εκατοµµυρίων
ευρώ, εντάχθηκαν το 2019. Στη Μεσσηνία τα αρδευτικά φρά-
γµατα Λεκάνης Φιλιατρινού είναι προϋπολογισµού 58,2 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Συµπέρασµα: Σχεδιάζουµε, χρηµατοδοτούµε και υλοποιούµε.
Γνωρίζετε ωστόσο ότι τέτοιου µεγέθους έργα απαιτούν χρόνο
για να γίνουν και να αποδώσουν.  

Εδώ να πω ότι το πλαίσιο της παρέµβασης Π3-73-1.1, που ανέ-
φερα, θα εκδοθεί το επόµενο διάστηµα µε πρόσκληση, στην
οποία η περιφέρειά σας µπορεί να υποβάλει προτάσεις, τις
οποίες θα αξιολογήσουµε και θα τις χρηµατοδοτήσουµε. 

Δεύτερο θέµα είναι η ακαρπία ελιάς. Πράγµατι η κλιµατική αλ-
λαγή προκαλεί ακαρπίες, κυρίως στις δενδρώδεις καλλιέργειες.
Η έως τώρα εικόνα για την ελιά δείχνει ότι κατά τόπους υπάρχει
µείωση παραγωγής σε διάφορες περιοχές της χώρας. Αν και τα
πρώτα δείγµατα εκεί που είχαµε παραγωγή, είναι ενθαρρυντικά
όσον αφορά την περιεκτικότητα του ελαιοκάρπου σε λάδι,
ωστόσο πριν την περίοδο της συγκοµιδής δεν µπορούµε να
έχουµε ακριβή εικόνα για την καλλιέργεια και το προϊόν. Οι υπη-
ρεσίες του ΕΛΓΑ και του ΔΑΟΚ παρακολουθούν την εξέλιξή τους,
οπότε πιο ακριβή στοιχεία θα έχουµε τους πρώτους µήνες του
2025. Έτσι γίνεται κάθε χρόνο. 

Βάσει, λοιπόν, αυτών και δεδοµένου ότι η ακαρπία δεν καλύ-
πτεται ασφαλιστικά από τον ισχύοντα κανονισµό του ΕΛΓΑ, θα
διερευνήσουµε την ύπαρξη κατάλληλου χρηµατοδοτικού εργα-

λείου. Εφόσον οι περιφερειακές επιτροπές των ΚΟΕ αποστείλουν
αίτηµα ένταξης της ζηµιάς στο ετήσιο πρόγραµµα και εφόσον
πληρούνται οι θεσµικές και δηµοσιονοµικές προϋποθέσεις, θα
εξεταστεί η ενίσχυσή τους στο πλαίσιο των ΚΟΕ. Διαφορετικά θα
αναζητήσουµε πιθανά χρηµατοδοτικά εργαλεία για ενίσχυση
λόγω ξηρασίας µέσω Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όλα αυτά απαιτείται να είναι τεκµηριωµένα βάσει συγκεκριµέ-
νων στοιχείων και όπως σας είπα στις αρχές του 2025, όταν ολο-
κληρωθεί όλη αυτή η περίοδος θα το έχουµε. Άλλωστε αυτή ήταν
η Κυβέρνηση η οποία στήριξε την ελιά µε την πρωτοφανή ενί-
σχυση των 150 εκατοµµυρίων κατά την περίοδο της πανδηµίας. 

Τρίτο θέµα, η αναθεώρηση του ΕΛΓΑ. Προφανώς, ναι, θα εκ-
συγχρονίσουµε το ασφαλιστικό σύστηµα. Είναι άλλη µια πρωτο-
βουλία που αναλαµβάνουµε στο πεδίο του ασφαλιστικού συστή-
µατος. Όµως το εγχείρηµα είναι δύσκολο και απαιτήθηκε πολλή
δουλειά: Δύο παράλληλες µελέτες της Παγκόσµιας Τράπεζας και
της PWC, επικοινωνία µε τους παραγωγούς, µε τους εκπροσώ-
πους τους, ανοικτή διαβούλευση η οποία ξεκίνησε τον Μάιο του
2024. Την ξεκίνησε ο κ. Αυγενάκης.

Και τα συµπεράσµατα όλων αυτών τα έχουµε. Και έτσι, λοιπόν,
καταρτίσαµε ένα σχέδιο που προβλέπει ψηφιακό και διοικητικό
ανασχηµατισµό του ΕΛΓΑ, αξιοποίηση των διαθέσιµων ενωσια-
κών εργαλείων µέσω του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ. Ήδη
έχουµε κάνει τις απαραίτητες ενέργειες και έχουµε δεσµεύσει
245 εκατοµµύρια από αυτό το σχέδιο, ώστε να τα χρησιµοποι-
ήσουµε για να ενισχύσουµε τον ΕΛΓΑ. 

Προφανώς διερευνούµε νέες µορφές ασφάλισης νέους ασφα-
λιστικούς κινδύνους. Τα είπαµε και στην επιτροπή. Είναι θέµα συ-
ζήτησης µε όλα τα κόµµατα πώς ακριβώς θα αντιµετωπίσουµε το
θέµα της ακαρπίας ή των ήπιων χειµώνων που οδηγούν σε ακαρ-
πία. Δεν είναι η µόνη ξηρασία. Είναι και άλλα κλιµατολογικά φαι-
νόµενα τα οποία οδηγούν στο ίδιο αποτέλεσµα. Είναι και οι
έντονες και άκαιρες βροχοπτώσεις που δηµιουργούν µεγάλα
προβλήµατα στα σταφύλια. 

Το νοµοσχέδιο βρίσκεται στην τελική του ευθεία και άµεσα θα
κατατεθεί προς ψήφιση. Και να είστε σίγουρος ότι θα ανταποκρί-
νεται στις σύγχρονες απαιτήσεις των παραγωγών, όπως αυτές
καθορίζονται κυρίως από την κλιµατική αλλαγή και θα εξασφαλί-
ζει την οικονοµική βιωσιµότητα και τη φερεγγυότητα του οργα-
νισµού. 

Γιατί εµείς ήµασταν αυτή η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη όπου την προηγούµενη πενταετία πλήρωσε 1,5 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ αποζηµίωση στους παραγωγούς, όταν οι εισφορές
των παραγωγών έφταναν µόλις τα 800 εκατοµµύρια Δηλαδή 700
εκατοµµύρια από τον κρατικό προϋπολογισµό διοχετεύτηκαν
στον ΕΛΓΑ, ώστε ο ΕΛΓΑ να πληρώνει εφάπαξ µία φορά αντί των
τριών δόσεων που έκανε επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ και αποζηµίωνε δε-
καοκτώ µήνες µετά την εκδήλωση του φαινοµένου. 

Συµπερασµατικά, σχεδιάζουµε, χρηµατοδοτούµε, υλοποιούµε,
ενισχύουµε και τολµούµε. Είµαστε πάντοτε κοντά στους παρα-
γωγούς µε λύσεις όπως ήµασταν από την αρχή του 2019. Γι’ αυτό
και οι παραγωγοί αναγνωρίζουν την Κυβέρνηση Μητσοτάκη και
τον ίδιο τον Πρωθυπουργό ότι είναι στην πλευρά τους και τους
στηρίζει. Γι’ αυτό και τον επιβραβεύουν µε ποσοστά σε κάθε
εκλογή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.

Κύριε Πρόεδρε, 41%!
Πριν συνεχίσουµε, µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης οι εξής ερωτήσεις: 
Πρώτον, η πέµπτη µε αριθµό 234/19-11-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κ.Ο. «ΕΛΛΗΝΙΚΗ
ΛΥΣΗ» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυ-
νας µε θέµα: «Οµολογία του κυρίου Υπουργού περί πληρότητας
30% στρατοπέδων στον Έβρο και 130% στην Πελοπόννησο, µε
επικείµενο το κλείσιµο εκατόν τριάντα επτά στρατοπέδων».

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 231/19-11-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Αρκαδίας της Κ.Ο «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µε θέµα: O χρονισµός της απόσυρσης της µονά-
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δας «Μεγαλόπολη 4» πρέπει να προσαρµοστεί στις ενεργειακές
προκλήσεις καθώς και στις προκλήσεις που αντιµετωπίζει η πε-
ριοχή της Μεγαλόπολης.

Τρίτον, η έκτη µε αριθµό 243/25-11-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙ-
ΣΤΕΡΑ» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη επανα-
φοράς της αναστολής µείωσης της προσωπικής διαφοράς».

Τέταρτον, η έβδοµη µε αριθµό 241/25-11-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Σοβαρά ερωτηµατικά γεννά
η νέα ανάθεση στην ολλανδική HVA µελετών για αντιπληµµυρικά
έργα στη Θεσσαλία».

Πέµπτον, η όγδοη µε αριθµό 249/25-11-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών της Κ.Ο.
«ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Μη συµ-
µόρφωση της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (Δ.ΥΠ.Α) µε
την κείµενη νοµοθεσία σχετικά µε την καταβολή του επιδόµατος
ανεργίας και του εποχικού επιδόµατος».

Έκτον, η πρώτη µε αριθµό 230/19-11-20204 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΔΗΜΟΚΡΑ-
ΤΙΑ» κ. Χαράλαµπου Αθανασίου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Προβλήµατα στην ελαι-
οπαραγωγή λόγω ανοµβρίας και υψηλών θερµοκρασιών στη
Νήσο Λέσβο».

Δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας η έκτη µε αριθµό
247/25-11-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ
ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Για τη λήψη όλων των ανα-
γκαίων µέτρων για την αντιπληµµυρική θωράκιση της Αττικής».

Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 220/18-11-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Εµµανουήλ Συ-
ντυχάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Για το σοβαρό στεγαστικό πρόβληµα των
φοιτητών στα πανεπιστήµια της Κρήτης».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, η κ. Ζέττα Μακρή.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, η αναζήτηση στέγης έχει εξελιχθεί σε µια πολύ

δύσκολη εξίσωση για χιλιάδες φοιτητές και τις οικογένειές τους
βέβαια στην Κρήτη και πληρώνουν πολύ ακριβά τις δήθεν δωρεάν
σπουδές. Χιλιάδες φοιτητές είτε έρχονται αντιµέτωποι µε πανά-
κριβα ενοίκια για σπίτια τρύπες και ερείπια είτε να µη βρίσκουν
καν δωµάτιο λόγω της τουριστικής αξιοποίησης. 

Την ίδια στιγµή οι φοιτητικές εστίες είναι ελάχιστες και µε βάση
τα στοιχεία καλύπτουν µόλις το 2,14% των φοιτητών της Κρήτης
και ιδίως όσων είναι µακριά από τον τόπο κατοικίας τους. Και σαν
να µη φτάνει αυτό, όσοι από τους νεοεισερχόµενους φοιτητές δι-
καιούνται δωµάτιο, βρίσκονται στον αέρα για τους πρώτους
µήνες λόγω των αργών διαδικασιών αίτησης. 

Η εικονική πραγµατικότητα που εµφανίζει η Κυβέρνηση, δεν
µπορεί να κρύψει την αλήθεια. Δηλαδή τι; Φοιτητικές εστίες µόλις
για το 2% των φοιτητών που σπουδάζουν µακριά από το σπίτι
τους. Για τους πρωτοετείς είναι ακόµα λιγότερες. Το µηνιαίο φοι-
τητικό στεγαστικό επίδοµα είναι 166 ευρώ, 300 µε 500 ευρώ είναι
το ενοίκιο για γκαρσονιέρα. Έχουµε πάνω από το 50% αύξηση
ενοικίων µέσα σε πέντε χρόνια. Σχεδόν οι µισοί φοιτητές, φοιτή-
τριες δυσκολεύονται ή αδυνατούν να πληρώσουν το ενοίκιο. Και
όλα αυτά στο έδαφος της ακρίβειας και των νέων αυξήσεων στην
τιµή του ρεύµατος που καθιστά το πρόβληµα ακόµα πιο οξυµένο
από ποτέ. Την ίδια στιγµή οι καταγγελίες για ακατάλληλα διαµε-
ρίσµατα και εξώσεις το καλοκαίρι, όπως προανέφερα, για την
τουριστική αξιοποίηση των δωµατίων πληθαίνουν. 

Ειδικότερα στο Ηράκλειο µετά την πυρκαγιά των εστιών το
2018 δεν έχει ξεκινήσει καν η ανέγερση νέων εστιών. Στο ΕΛ-

ΜΕΠΑ οι µόλις διακόσιες ενενήντα έξι θέσεις στις εστίες δεν κα-
λύπτουν τους χιλιάδες φοιτητές και ταυτόχρονα η στέγαση εκα-
τόν σαράντα φοιτητών του Πανεπιστηµίου Κρήτης στο Ηράκλειο
σε ξενοδοχεία αποτελεί σταγόνα στον ωκεανό. 

Επιπρόσθετα η αύξηση στο στεγαστικό επίδοµα, το οποίο
αφορά ελάχιστους και δεν ξεπερνά όπως σας είπα τα 166 ευρώ
το µήνα, είναι κοροϊδία όταν τα ενοίκια στο Ηράκλειο και στο Ρέ-
θυµνο φτάνουν τα 400 µε 500 ευρώ ακόµη και για γκαρσονιέρες,
ενώ µε την ακρίβεια που σαρώνει το λαϊκό εισόδηµα το κόστος
σπουδών ξεπερνάει τα 1.000 ευρώ το µήνα. 

Αντίστοιχη, βέβαια, είναι η κατάσταση και στον Νοµό Λασιθίου
για τους φοιτητές στο Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο Αγίου
Νικολάου και Σητείας. Όσο για τη δηµιουργία νέων φοιτητικών
εστιών σε Ηράκλειο και Ρέθυµνο, µε τη διαδικασία των ΣΔΙΤ, αυτό
σηµαίνει ότι θα λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, µε
ενοίκιο για τους φοιτητές, όταν και όποτε ολοκληρωθούν. Μάλι-
στα, υπολογίζεται ότι δεν θα καλύπτουν ούτε το 20% -και πολύ
λέω- όσων σπουδάζουν µακριά από το σπίτι τους. 

Αναφορικά µε το Πολυτεχνείο Κρήτης η πρυτανική αρχή εφαρ-
µόζει επιπλέον κριτήρια-κόφτες, είτε ακαδηµαϊκά, είτε όρια ηλι-
κίας κ.ο.κ., τα οποία δεν επιτρέπουν σε πολλούς φοιτητές να
κάνουν καν αίτηση για στέγαση. Είναι χαρακτηριστικό πως σε σύ-
νολο τριακοσίων τεσσάρων θέσεων για δευτεροετείς φοιτητές
και πάνω, µόνο εκατόν εβδοµήντα δύο από τους διακόσιους σα-
ράντα που έκαναν αίτηση στέγασης θα µπουν στις εστίες τελικά.
Αντίστοιχα, για τους πρωτοετείς οι θέσεις που δίνονται είναι
µόλις εξήντα δύο. Είναι, λοιπόν, φανερό ότι οι φοιτητές έχουν
αφεθεί έρµαια της αγοράς ακινήτων και το δικαίωµα στις σπου-
δές γίνεται ένα άπιαστο όνειρο. 

Σας ρωτάµε, κυρία Υπουργέ: Τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε
για την άµεση έναρξη και την έγκαιρη ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας εισδοχής στις φοιτητικές εστίες και την εξασφάλιση δωµα-
τίων µε ευθύνη του κράτους και των ιδρυµάτων για όσους δεν
έχουν την οικονοµική δυνατότητα να σπουδάσουν, µε ταυτό-
χρονη γενναία αύξηση του στεγαστικού επιδόµατος και απόδοσή
του από την αρχή της ακαδηµαϊκής χρονιάς σε περισσότερους
δικαιούχους µε βάση τις αυξήσεις στα ενοίκια; Επίσης, ρωτάµε
για την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας και των γεωτεµαχίων
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και κτηρίων του κράτους για την
κατασκευή νέων, σύγχρονων εστιών στην αποκλειστική ευθύνη –
επαναλαµβάνω- του κράτους χωρίς ΣΔΙΤ και ενοίκια και την
άµεση επισκευή ή ανακαίνιση των υπαρχουσών εστιών, µε ποι-
οτικές υπηρεσίες, επαρκή κρατική χρηµατοδότηση και µόνιµο
προσωπικό, χωρίς εργολάβους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω λέγοντας
στον συνάδελφο ότι τα ποσοστά τα οποία αναφέρει υποθέτω ότι
το αντιλαµβάνεται ότι δεν αποδίδουν την πραγµατικότητα, γιατί
σηµασία έχει αν καλύπτεται το σύνολο των φοιτητών που έχουν
ανάγκη, όχι το σύνολο των φοιτούντων. Δεν έχουν όλα τα παιδιά
την ίδια ανάγκη. Υπάρχουν και παιδιά οικογενειών εξαιρετικά εύ-
πορων. Δεν νοµίζω ότι κι εσείς θα θέλατε να κάνουν χρήση τέ-
τοιων δυνατοτήτων όταν δεν το δικαιολογεί η οικονοµική κατά-
σταση της οικογένειας. 

Θα επαναλάβω, λοιπόν, ότι τα ΑΕΙ είναι αυτοδιοικούµενα και η
οργάνωση και η λειτουργία των φοιτητικών εστιών είναι αρµοδιό-
τητα των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Η ενηµέρωση, λοιπόν, -για να σας απαντήσω, κύριε συνά-
δελφε- που µας δίνει το Πολυτεχνείο Κρήτης είναι η εξής. Και οι
αριθµοί που θα αναφέρω είναι συγκεκριµένοι και όχι ποσοστιαίοι,
έτσι νοµίζω ότι θα αποδώσουν καλύτερα σε αυτό που ρωτάτε και
θα απαντήσουν χωρίς να µπορείτε να δικαιολογήσετε ότι αυτό
αποτελεί µια εικονική πραγµατικότητα. 

Το Πολυτεχνείο της Κρήτης έχει τέσσερις φοιτητικές εστίες,
τέσσερα συγκροτήµατα κτηρίων, µε συνολική δυναµικότητα τρια-
κοσίων τριών θέσεων. Έχει ήδη ξεκινήσει η ανέγερση δύο νέων
συγκροτηµάτων κτηρίων µε τα οποία θα προστεθούν ακόµη εκα-
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τόν εξήντα οκτώ θέσεις και το εκτιµώµενο έτος χρήσης των νέων
συγκροτηµάτων είναι το ακαδηµαϊκό έτος 2026 - 2027. 

Τα κριτήρια στέγασης τα βάζει η ίδια η σύγκλητος και έχουν
δύο χαρακτηριστικά: Το ένα είναι να είναι αδύναµοι οικονοµικά
οι φοιτητές -και έχω την εκτίµηση ότι θα συµφωνήσουµε και οι
δύο σε αυτό- και το άλλο κριτήριο είναι ότι πρέπει να είναι φοιτη-
τές κατά ιδιότητα, όχι µόνο κατά ιδιότητα, αλλά και στην πράξη,
δηλαδή υπάρχουν και ακαδηµαϊκά κριτήρια.

Εσείς αυτά, θα µου επιτρέψετε να πω µε ευκολία, τα ονοµά-
σατε «κόφτες» στην ερώτησή σας. Όταν σας εξηγήσω, όµως,
ποια κριτήρια είναι ακριβώς, θα δείτε ότι µάλλον είστε άδικος και
υπερβολικός. 

Πρέπει, λοιπόν, ο φοιτητής να έχει περάσει ένα µάθηµα από
τα έξι του εξαµήνου. Δηλαδή δύο µαθήµατα τον χρόνο. Και ερ-
γαζόµενος να είναι ο φοιτητής και κάποια δυσκολία να έχει µε
πρόβληµα υγείας, δύο µαθήµατα τον χρόνο δεν είναι «κόφτης»,
δεν είναι υπερβολική απαίτηση, οπότε κακώς τα χαρακτηρίζετε
έτσι. 

Σύµφωνα µε τον κανονισµό στέγασης που βάζει το Πολυτε-
χνείο Κρήτης πάλι, εάν ένας φοιτητής ξεπεράσει το έβδοµο έτος
σπουδών ή την ηλικία των είκοσι πέντε ετών δεν µπορεί να συνε-
χίσει να φιλοξενείται. Νοµίζω ότι αυτό απαντά και στην αγωνία
σας ότι οι πρωτοετείς φοιτητές δεν βρίσκουν εύκολα ή όσο γρή-
γορα θα θέλουν στέγη.

Επίσης, η πρυτανεία ενηµερώνει το Υπουργείο -για να απαντή-
σουµε στην ερώτησή σας- ότι δεν µένει καµµία θέση κενή. Αν
υπάρχουν θέσεις κενές, λόγω οικονοµικών κριτηρίων, τότε προ-
κηρύσσονται εκ νέου µε υψηλότερο εισοδηµατικό κριτήριο.
Υπάρχουν και θέσεις οι οποίες καλύπτονται µε βάση κριτήρια αρι-
στείας, θέσεις για φιλοξενούµενους του ιδρύµατος, δηλαδή για
συνεργάτες, ερευνητές, καθηγητές εσωτερικού και εξωτερικού,
ώστε να ενισχυθεί η εξωστρέφεια του Ιδρύµατος. 

Συγκεκριµένα, τα στοιχεία της πρυτανείας είναι ότι από τις
τριακόσιες τρεις θέσεις, οι είκοσι µία καλύπτονται µε βάση την
αριστεία, οι δώδεκα από επισκέπτες καθηγητές και οι είκοσι επτά
αυτή τη στιγµή είναι υπό επισκευή και δεν χρησιµοποιούνται.
Αποµένουν διακόσιες σαράντα τρεις θέσεις που χρησιµοποι-
ούνται όλες. Και θέλω να σας πω ότι το σύνολο των αιτήσεων
ήταν διακόσιες ενενήντα δύο. Όπως καταλαβαίνετε, το 2% ή το
20% που αναφέρατε κατά περίπτωση δεν δικαιολογείται.

Το Πανεπιστήµιο της Κρήτης έχει τριακόσιες ογδόντα κλίνες
στο Ρέθυµνο, τριακόσιες δέκα φοιτητικές κατοικίες και εβδοµή-
ντα σε ξενοδοχείο, εκατόν εξήντα κλίνες σε ξενοδοχείο που είναι
στο Ηράκλειο, σύνολο πεντακόσιες σαράντα κλίνες. Τα ξενοδο-
χεία µισθώνονται µε χρήµατα τα οποία δίνει το ΙΝΕΔΙΒΙΜ, µέσω
χρηµατοδότησης, και µέσω του ΙΝΕΔΙΒΙΜ δίνονται στο Πανεπι-
στήµιο της Κρήτης. Φέτος, υπεβλήθησαν πεντακόσιες σαράντα
µία αιτήσεις συµµετοχής στις εστίες. Εγκρίθηκαν πεντακόσιες
σαράντα σύµφωνα µε τον εσωτερικό κανονισµό φοιτητικών κα-
τοικιών και το σύστηµα µοριοδότησης. Οι τετρακόσιοι είκοσι δύο
φοιτητές στεγάζονται. Οι υπόλοιποι είτε δεν αποδέχτηκαν την πα-
ροχή είτε περιµένουν µετεγγραφή και δεν την έχουν αποδεχθεί
ακόµη. Επίσης, µετά από αιτήµατα των φοιτητών, είκοσι δωµάτια
µετατράπηκαν σε µονόκλινα για εξυπηρέτηση φοιτητών ΑΜΕΑ.
Μετά τις µετεγγραφές ενδεχοµένως θα προκύψουν καινούργιες
ανάγκες. Θα γίνει ξανά επαναπροκήρυξη ώστε οι φοιτητές οι
οποίοι θα δικαιούνται να έχουν τη δυνατότητα κι αυτοί να υπο-
βάλουν αιτήσεις.

Το Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο έχει διακόσιες ενενή-
ντα έξι κλίνες στη φοιτητική εστία στο Ηράκλειο, είκοσι τρεις στη
φοιτητική εστία στη Σητεία. Δεν έχει φοιτητικές εστίες στα Χανιά.
Μετά από διαγωνιστική διαδικασία έχει οκτώ θέσεις στέγασης σε
ξενοδοχειακές µονάδες, κάτι που δεν ισχύει για το Ρέθυµνο και
τον Άγιο Νικόλαο, γιατί εκεί οι τοπικοί επιχειρηµατίες δεν συµµε-
τέχουν στους διαγωνισµούς.

Σε εξέλιξη είναι µελέτη για την ανέγερση νέου συγκροτήµατος
εστιών του ΕΛΜΕΠΑ στο Ηράκλειο µε διακόσιες καινούργιες κλί-
νες. Είναι στο Τοµεακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του ΥΠΕΘΑ 2021
- 2025. Με βάση τα στοιχεία του ΕΛΜΕΠΑ για το ακαδηµαϊκό έτος
2024 - 2025 υπεβλήθησαν τριακόσιες είκοσι δύο αιτήσεις εισδο-
χής. Εγκρίθηκαν οι διακόσιοι ενενήντα πέντε. Από αυτούς οι δια-

κόσιοι ογδόντα έξι στεγάζονται ήδη και οι υπόλοιποι θα παραλά-
βουν τα δωµάτιά τους στο αµέσως επόµενο διάστηµα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ, πιθανά έχετε

ένα δίκιο διότι το σύνολο των φοιτητών στην Κρήτη, που είναι σα-
ράντα οκτώ χιλιάδες φοιτητές για όλα τα ιδρύµατα, και για το ΕΛ-
ΜΕΠΑ και για το Πανεπιστήµιο Κρήτης και για το Πολυτεχνείο
Κρήτης, έχουµε βγάλει ένα ποσοστό της τάξεως του 2,14%, που
µένει εκτός εστιών ή ξενοδοχείων ή ακόµα και εστιών που παρα-
χωρεί η εκκλησία. Δώστε µας το δικό σας στοιχείο. Ποια είναι η
κάλυψη;

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Έδωσα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι, δεν δώσατε. Να µας πείτε
την ποσοστιαία κάλυψη των φοιτητών στις φοιτητικές εστίες,
πόσοι είναι οι φοιτητές, όχι µε τα δικά σας κριτήρια, που δικαιού-
ται πραγµατικά να µένουν σε φοιτητικές εστίες και ποιο είναι
αυτό το ποσοστό κάλυψης. Να µας δώσετε αυτό το στοιχείο. Δεν
είναι 2,14%. Είναι 5%; Είναι 10%; Είναι 15%;

Να τα αφήσουµε κατά µέρους αυτά; Διότι κι εµείς έχουµε τα
στοιχεία. Στο Πολυτεχνείο Κρήτης είναι εξίµισι χιλιάδες φοιτητές.
Είναι όλα διακόσια πενήντα δωµάτια. Δώσατε περίπου ένα τέτοιο
στοιχείο. Τα είκοσι ένα ανακαινίζονται. Άρα, είναι άδεια. Άλλα εί-
κοσι δίνονται µόνο σε αριστούχους µε κριτήρια αριστείας και για
επισκέπτες του πανεπιστηµίου. Δηλαδή µιλάµε για τριακόσιους
τέσσερις φοιτητές. Είναι δυνατόν µόνο τριακόσιοι τέσσερις φοι-
τητές από τις εξίµισι χιλιάδες να έχουν ανάγκη από τη φοιτητική
εστία; Όχι, βέβαια. Δώστε µας το ποσοστό κάλυψης. Κι όχι µόνο
αυτό, πληρώνουν και ένα χαράτσι 50 ευρώ κάθε φορά που µπαί-
νουν στο δωµάτιο. Και τώρα υιοθετείτε και τα ακαδηµαϊκά κριτή-
ρια, µε τα τριάντα ECTS κάθε χρόνο, για να δικαιούται o φοιτητής
ή η φοιτήτρια να µπορεί να µείνει. Χτίζονται κι άλλες. Οι εκατόν
εξήντα οκτώ θέσεις πάλι δεν επαρκούν. Είναι σταγόνα στον
ωκεανό µπροστά στο µέγεθος των πραγµατικών αναγκών.

Αυτό που κάνετε, που λέτε «να έχουν περάσει και κάνα δυο µα-
θήµατα», δηλαδή τώρα σας ο έπιασε ο πόνος; Γι’ αυτό; Στην πρα-
γµατικότητα το κάνετε γιατί θέλετε να µειώσετε τον αριθµό των
φοιτητών που δικαιούνται να κάνουν την αίτηση, γιατί αν πραγµα-
τικά σας ενδιέφερε θα έπρεπε να είχατε λυµένο το ζήτηµα εδώ
και πάρα πολλά χρόνια. 

Για τις εστίες του ΕΛΜΕΠΑ θέλω να αναφέρω τα εξής. Πάλι µι-
λάµε για είκοσι µία χιλιάδες πεντακόσιοι φοιτητές. Πιάστε λίγο
το νούµερο. Μιλάµε για προπτυχιακούς, µεταπτυχιακούς και δι-
δακτορικούς. Μιλάµε για Ηράκλειο, Χανιά, Σητεία. Στον Άγιο Νι-
κόλαο δεν υπάρχει απολύτως τίποτα. Στο Ρέθυµνο δεν υπάρχουν
εστιακοί. Είναι τριακόσιοι ογδόντα ένας φοιτητές σε εστίες ή ξε-
νοδοχεία ή παραχώρηση της εκκλησίας.

Βγάζω ένα ποσοστό κάλυψης 1,77. Δεν είναι έτσι. Συµφωνώ.
Δώστε µας, λοιπόν, το πραγµατικό νούµερο, το πραγµατικό πο-
σοστό κάλυψης.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι οι εστιακοί φοιτητές του ΕΛΜΕΠΑ, οι
οποίοι δεν έχουν ούτε δωρεάν αστική µετακίνηση, καλούνται να
πληρώνουν επιπλέον για λειτουργίες µέσα στην εστία, δηλαδή
πληρώνουν το πλυντήριο 2 ευρώ, πληρώνουν το στεγνωτήριο 1
ευρώ, πέρα από το ότι και οι υποδοµές είναι παλιές στις συγκε-
κριµένες εστίες. Δεν το εξετάζουµε στη σηµερινή επίκαιρη ερώ-
τηση. Όταν θα έρθει η στιγµή θα το δούµε και αυτό. 

Πανεπιστήµιο Κρήτης. Είκοσι χιλιάδες φοιτητές, προπτυχιακοί,
µεταπτυχιακοί φοιτητές και διδακτορικοί. Εστίες, ξενοδοχεία για
τριακόσιους σαράντα πέντε φοιτητές και στις δύο πόλεις Ηρά-
κλειο - Ρέθυµνο. Και στις δύο πόλεις. Δώστε µου το ποσοστό κά-
λυψης. Πρέπει να µας τα δώσετε αυτά τα στοιχεία.

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που σας ενδιαφέρει εσάς είναι το
πώς θα προχωρήσετε την εµπορευµατοποίηση της φοιτητικής
µέριµνας την οποία βιώνουν σήµερα οι φοιτητές. Και ετοιµάζε-
στε, βεβαίως, να κατασκευάσετε εστίες από τον «ΑΚΤΩΡΑ».
Αυτός πήρε τη δουλειά, µε σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, 250 εκατοµµύρια ευρώ, µελέτη, κατασκευή, χρηµατοδό-
τηση, λειτουργία, συντήρηση, για τριάντα χρόνια εκµετάλλευση
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µε εκατοντάδες συγκροτήµατα και στο Ρέθυµνο και στο Ηρά-
κλειο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εκεί θα δείτε πόσο θα πληρώσει
ο φοιτητής.

Οι προτάσεις που έχουµε κάνει είναι πολύ συγκεκριµένες,
κυρία Υπουργέ, και είναι µία πραγµατική ανακούφιση. Είναι ένα
πλέγµα προτάσεων που πιάνει το σύνολο των προβληµάτων που
σας ανέφερα προηγουµένως. Ποιο είναι; Ότι θα πρέπει µε απο-
κλειστική ευθύνη του κράτους και των ιδρυµάτων να εξασφαλι-
στούν δωµάτια κατ’ αρχάς για τη διαµονή όσων δεν έχουν την
οικονοµική δυνατότητα να σπουδάσουν. Δεύτερον, να αξιοποι-
ηθεί η περιουσία των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και κενά κτή-
ρια του δηµοσίου, χωρίς ΣΔΙΤ, µε αποκλειστική ευθύνη του κρά-
τους και άµεση επισκευή, ανακαίνιση των υπαρχουσών εστιών.
Ποιοτικές υπηρεσίες χωρίς εργολάβους. Να υπάρξει µηνιαίο στε-
γαστικό επίδοµα που να καλύπτει όλο το ποσό του ενοικίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
κλείστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. Οι προηγούµενοι µιλήσανε 100% παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κι εσείς το ίδιο, κύριε
συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κι εγώ, ναι, αλλά τους άλλους
δεν τους διακόψατε διακόπτετε εµένα. 

Λοιπόν, το µηνιαίο στεγαστικό επίδοµα να καλύπτει όλο το
ποσό του ενοικίου, εφόσον δεν υπερβαίνει τα 500 ευρώ. Αν το
ύψος του ενοικίου υπερβαίνει τα 500 ευρώ να καλύπτεται µέρος
αυτού µε την καταβολή των 500 ευρώ. Και πάρα πολλές άλλες
προτάσεις που, πραγµατικά, ανακουφίζουν τον φοιτητή σήµερα.
Δεν το θέλετε, ακριβώς, γιατί είσαστε προσηλωµένοι στο πώς θα
τα δώσετε στους ιδιώτες να κάνουν το δικό τους πάρτι µε τις φοι-
τητικές εστίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Συντυχάκη. 

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Εσείς πάντα είστε προσηλωµένοι στο να
δώσετε την προετοιµασµένη απάντηση, γιατί όλα αυτά που µε
ξαναρωτήσατε και µερικά από τα στοιχεία που αναφέρατε τα είχα
αναφέρει στην πρωτολογία. Ούτε τον χρόνο έχω ούτε ο Πρό-
εδρος θα µου επιτρέψει να τα ξαναπώ θα τα βρείτε όµως στα
Πρακτικά.

Και να σας πω κάτι. Δεν είναι ποσοστό. Είναι πόσοι δικαιούχοι
µε βάση τα κριτήρια που το πανεπιστήµιο βάζει, όχι το Υπουργείο
Παιδείας, που «δεν το έπιασε ο πόνος τώρα», έχει γενικώς πόνο
γιατί ασκεί διοίκηση. Με βάση, λοιπόν, τα αυτοδιοικούµενα πα-
νεπιστηµιακά ιδρύµατα, µε βάση τα κριτήρια που βάζουν εκείνα,
εκείνοι οι οποίοι ζητούν σε συντριπτικότατο ποσοστό, αν παρα-
κολουθούσατε τα νούµερα, θα βλέπατε. Δείχνει ότι µάλλον δεν
µε ακούσατε και αυτό µε στενοχωρεί γιατί δεν µε έχετε συνηθίσει
εσείς σε αδιαφορία στις απαντήσεις.

Θα σας πω ότι έχω σαφέστατη αντίρρηση στην προϋπόθεση
επιτυχίας δύο µαθηµάτων κατ’ έτος και ότι διαφορετικά θα κατα-
ντήσουν οι εστίες να κατοικούνται από ανθρώπους οι οποίοι δεν
έχουν καµµία σχέση µε το Πανεπιστήµιο. Δεν είναι αυτός ο σκο-
πός και ο λόγος τους. 

Τώρα θα πάω στο στεγαστικό επίδοµα, γιατί εσείς µου είπατε
να πιάσω το νόηµα και εσείς όµως να πιάσετε τα στοιχεία που θα
σας δώσω για να µη µείνετε ανικανοποίητος. Δεν λέω να συµφω-
νήσουµε αλλά να καταλάβετε ότι σας απαντώ. 

Το στεγαστικό επίδοµα, λοιπόν, όλων των φοιτητών από φέτος
µε νέα αύξηση για τους φοιτητές των περιφερειακών πανεπιστη-
µίων έχει αυξηθεί από τα 1.500 στα 2.000 ετησίως και από τα
2.000 στα 2.500 σε περίπτωση συγκατοίκησης. Η ενηµέρωση που
έχουµε από τα ΑΕΙ για το ’24 είναι ότι στο Πανεπιστήµιο της Κρή-
της εγκρίθηκαν χίλιες εννιακόσιες ενενήντα εννέα αιτήσεις στε-
γαστικού επιδόµατος για τους δικαιούχους, για να προλάβω την
ερώτηση για το ποσοστό. Δεν ενδιαφέρει το ποσοστό. Οι δικαιού-
χοι πήραν; Ναι, πήραν όλοι, µε συνολική χρηµατοδότηση

4.062.500 ευρώ. Στο Πολυτεχνείο Κρήτης, τετρακόσιες τριάντα
εννέα αιτήσεις στεγαστικού επιδόµατος συνολικής χρηµατοδό-
τησης 892.500 ευρώ. Μεσογειακό Πανεπιστήµιο, εγκρίθηκαν χί-
λιες είκοσι τρεις αιτήσεις στεγαστικού επιδόµατος µε συνολική
χρηµατοδότηση 2.084.000 ευρώ. Τι επιβάλλει εκεί -και ορθά- το
πανεπιστήµιο ή το πολυτεχνείο; Να ελεγχθούν τα στοιχεία της
φορολογικής δήλωσης και τα ακαδηµαϊκά κριτήρια, δηλαδή αν
έχει περάσει τα µισά µαθήµατα του προηγουµένου έτους. Αυτό
δεν ισχύει, βεβαίως, για τους πρωτοετείς γιατί εκεί ισχύουν µόνο
τα οικονοµικά κριτήρια.

Τώρα, για τη χρηµατοδότηση των φοιτητικών εστιών έχει εκ-
δοθεί ανακοίνωση πρόθεσης χρηµατοδότησης για δράσεις ανά-
πτυξης, βελτίωσης, αναβάθµισης, εκσυγχρονισµού των φοιτητι-
κών εστιών και των υποδοµών σίτισης των ΑΕΙ προϋπολογισµού
70 εκατοµµυρίων ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, το Τοµεακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης ’24 - ’25 του ΥΠΑΙΘΑ.
Το Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο και το Πολυτεχνείο Κρή-
της είναι δυνητικοί δικαιούχοι, όχι το Πανεπιστήµιο Κρήτης που
δεν έχει δηλώσει ανάγκη συναφή µε την πρόσκληση.

Στο εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
του ΥΠΑΙΘΑ αναφέρονται πράξεις συνολικού προϋπολογισµού
11.830.901 ευρώ µε τις εστίες του Πολυτεχνείου Κρήτης και του
Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου. Θα καταθέσω, κύριε συ-
νάδελφε, στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα. 

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Ζωή (Ζέττα) Μακρή καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Επίσης, θυµίζω ότι η οικονοµική διαχείριση και κάλυψη των λει-
τουργικών αναγκών των εστιών ανήκει στο ΙΝΕΔΙΒΙΜ που υλο-
ποιεί έργα συνολικού προϋπολογισµού 2.561.556 ευρώ για τη
βελτίωση των εγκαταστάσεων των φοιτητικών εστιών στα ΑΕΙ της
Κρήτης και θα παραθέσω και τον σχετικό πίνακα, κύριε Πρόεδρε,
επίσης για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Ζωή (Ζέττα) Μακρή καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Το ΙΝΕΔΙΒΙΜ έχει καταγράψει τα προβλήµατα και τις ελλείψεις
των εστιών και πρόκειται να υλοποιήσει έργα και µελέτες για τον
εκσυγχρονισµό τους και θα γίνουν είτε µέσω συγχρηµατοδοτού-
µενων προγραµµάτων, σε συνεργασία πάντοτε µε το εκάστοτε
ΑΕΙ.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αναφέροντας ότι από τον συνολικό
προϋπολογισµό 700 εκατοµµυρίων ευρώ που η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη έχει παραχωρήσει για την ανέγερση νέων
φοιτητικών εστιών µέσω ΣΔΙΤ εµάς µας ενδιαφέρει να ολοκλη-
ρώνονται, να ολοκληρώνονται σωστά, να είναι καλές, κατοικήσι-
µες, όπως δικαιούνται τα παιδιά µας. Δεν µας ενδιαφέρει, όπως
εσάς, ποιος θα τα πάρει. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Μην το κάνετε αυτό σ’ εµένα! Μην το κά-
νετε αυτό σ’ εµένα! Σας παρακαλώ πάρα πολύ, Μην το κάνετε
αυτό σ’ εµένα. Σας παρακαλώ πολύ. Μην το κάνετε αυτό σ’
εµένα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα πληρώσουν τα παιδιά!
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Μην το κάνετε αυτό σ’ εµένα. Είναι ένας
αήθης υπαινιγµός και θα ήθελα να το αποσύρετε. Θα ήθελα να
το αποσύρετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι απέναντί σας!
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Απέναντι σε οιονδήποτε! Τι εννοείτε τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, εγώ

τουλάχιστον δεν πρόσεξα, αλλά για να το λέει η Υπουργός, θα
έχει δίκιο. Καλύτερα να το αποσύρετε. 

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Σας παρακαλώ πάρα πολύ τώρα! Εσείς
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είστε ευπρεπής. Τι πράγµατα είναι αυτά; 
Σας ευχαριστώ για την προστασία, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κάνατε κάτι; 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είπε ότι «εµάς µας ενδιαφέρει

να γίνουν µε σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα».
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Μάλιστα. Και εσείς τι κάνατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εσείς τι κάνατε;
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Τι κάνατε;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είπα ότι θα βάλουν το χέρι στην

τσέπη να πληρώσουν!
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Όχι! Κάνατε έτσι!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τι είναι αυτό;
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Εντάξει!!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τι είναι αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

είναι σωστή η χειρονοµία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πάρτε το πίσω. Πάρτε το πίσω. 
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Εγώ να πάρω πίσω ποιο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εσείς να το πάρετε

πίσω, κύριε συνάδελφε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εγώ να το πάρω πίσω; Ότι θα

βάλουν βαθύτερα το χέρι στην τσέπη οι φοιτητές, όταν θα φτια-
χτούν µε σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα; Με συγχω-
ρείτε. Είναι πολιτικός λόγος. Είναι πολιτική επιλογή. 

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Κανένας δεν είναι ανόητος εδώ µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε τον λόγο,
κύριε συνάδελφε, εντάξει, φτάνει.

Ολοκληρώστε, κυρία Υφυπουργέ.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Σε εµάς, στο Υπουργείο µας και στην Κυ-
βέρνησή µας τέτοιοι υπαινιγµοί και τέτοιες χειρονοµίες…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τι νοµίζετε ότι υπονόησα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): ...είναι απαράδεκτοι!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πάτε να βγείτε και από πάνω

τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Συντυχάκη, δεν

έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν υπονόησα τίποτα. Εγώ είπα

ότι οι φοιτητές και οι γονείς τους θα βάλουν το χέρι στην τσέπη.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Ωραία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Συντυχάκη, δεν

είναι συµπεριφορά αυτή. Δεν έχετε τον λόγο. Είναι απλό. 
Ολοκληρώστε, κυρία Υφυπουργέ.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε εγκαλείτε

και δεν έχω το δικαίωµα να απαντήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Απαντήσατε, κύριε Συ-

ντυχάκη. Δεν το δεχτήκατε, τελείωσε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εντάξει!
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Νέα ήθη! Ειδικά από εσάς οµολογώ πρα-
γµατικά ότι δεν το περίµενα. Τι να σας πω; Δεν το περίµενα.
Εξοργίζοµαι, αλλά τέλος πάντων.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σοβαρά; Σιγά τον πολυέλαιο!
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Σωπάτε καλέ! Σωπάτε καλέ, που σας
ακούµε κάθε φορά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Συντυχάκη, δι-
ευκρινίστηκαν όλα, τελείωσε. 

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Και να λέτε ό,τι θέλετε, ό,τι σας περνάει
από το µυαλό; Και µου λέτε και «σιγά τον πολυέλαιο»; Στο σπίτι
σας, στο κόµµα σας, στους συναδέλφους σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Υφυπουργέ…
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Σε εµένα τα «σιγά τον πολυέλαιο», «σας
έπιασε ο πόνος» και «πιάσ’ το από την αρχή» δεν θα τα ξαναπείτε!
Εντάξει; Ξέρω κι εγώ να µιλάω έτσι, άµα θέλω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κυρία
Υφυπουργέ. Μην το συνεχίζουµε. 

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Για το πανεπιστήµιο, διακόσια πενήντα πέντε εκατοµµύρια
ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό. 

Θα ολοκληρώσουµε µε την όγδοη µε αριθµό 250/25-11-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ»
κ. Παρασκευής Δάγκα προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού µε θέµα: «Απαράδεκτη έως επικίνδυνη η κα-
τάσταση για µαθητές, εκπαιδευτικούς και εργαζόµενους στο
Εργαστήριο Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης (ΕΕΕΕΚ) Πολλαπλά Αναπήρων στο Αιγάλεω».

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να είστε πιο αντικειµενικός,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε κάτι άλλο να

µου πείτε;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Διότι διέκρινα έναν παροξυσµό

απέναντί µου εδώ και κάποιο χρονικό διάστηµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μα τι λέτε, κύριε Συ-

ντυχάκη; Τι πράγµατα είναι αυτά που λέτε;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δώσατε τον λόγο προηγούµενα

σε Υπουργούς και Βουλευτές µε διπλάσιο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Συντυχάκη, πά-

ντοτε παίρνετε τον διπλάσιο χρόνο και τριπλάσιο και έχετε πα-
ράπονα; Αν έχετε κάποιο παράπονο απέναντί µου, να απευθυν-
θείτε στον Πρόεδρο. Σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κατάσταση που επικρατεί στο Ειδικό Εργαστήριο Επαγγελ-

µατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης για µαθητές µε προβλή-
µατα όρασης και πολλαπλές αναπηρίες στον Δήµο του Αιγάλεω
είναι κυριολεκτικά εκρηκτική. Είναι απαράδεκτη ως επικίνδυνη
για τους ενενήντα µαθητές και µαθήτριες, αλλά και για τους παι-
δαγωγούς εξαιτίας και της ακαταλληλότητας του συγκεκριµένου
κτηρίου που είναι διώροφο -οι δύο αίθουσες είναι στον πρώτο
όροφο χωρίς ασανσέρ-, αλλά και εξαιτίας κυρίως των τραγικών
ελλείψεων σε ειδικό βοηθητικό προσωπικό, αλλά και λοιπό επι-
στηµονικό προσωπικό. 

Και είναι αλήθεια πώς να ανταποκριθούν οκτώ άτοµα ειδικό
βοηθητικό προσωπικό στις ανάγκες των ενενήντα µαθητών που
η πλειοψηφία τους κινείται µε αµαξίδιο; Πώς να ανταποκριθούν
ένας φυσικοθεραπευτής, ένας λογοθεραπευτής, ένας ψυχολό-
γος, ένας κοινωνικός λειτουργός, όταν οι ανάγκες των παιδιών
απαιτούν σύνθετη επιστηµονική παρέµβαση; 

Και είναι κυριολεκτικά εγκληµατικό να στριµώχνονται σε µια αί-
θουσα είκοσι παιδιά µαζί µε τους εκπαιδευτικούς γιατί σε ένα τέ-
τοιο περιβάλλον ελλοχεύει, κυρία Υπουργέ, σοβαρός κίνδυνος
να υποτροπιάσουν, ακόµα και ατύχηµα, παρά την ακούραστη
προσπάθεια όλου του προσωπικού.

Είναι απαράδεκτο να έρχονται µαθητές από κάθε γωνιά της Ατ-
τικής εξαιτίας της τραγικής υποστελέχωσης και τις τραγικής έλ-
λειψης ειδικών σχολείων, γιατί καταλαβαίνετε τι σηµαίνει για ένα
παιδί να ταξιδεύει δύο ώρες από τη Λούτσα για να πάει στο σχο-
λείο του και αντίστοιχα δύο ώρες για να επιστρέψει;

Και, βέβαια, η απαξίωση και η συρρίκνωση της ειδικής αγωγής
έχει υπογραφή, έχει την πολιτική και της σηµερινής Κυβέρνησης,
που ακολουθώντας τα βήµατα των προηγούµενων κυβερνήσεων,
τις αντιδραστικές κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης λογα-
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ριάζει τις εκπαιδευτικές ανάγκες µαθητών, ατόµων µε ειδικές
ανάγκες, ατόµων µε αναπηρίες ως κόστος αναγκάζοντας τους
γονείς να χρυσοπληρώνουν, αφού διαχρονικά έχει στρωθεί το
έδαφος για την ανάπτυξη επιχειρηµατικής δραστηριότητας που
κυριαρχεί στη θεραπεία, την αποκατάσταση, αλλά βέβαια και στα
τεχνητά βοηθήµατα. 

Με βάση αυτό ερωτάται η Κυβέρνηση τι θα κάνει για να καλυ-
φθούν όλες οι ανάγκες σε προσωπικό και τη µονιµοποίηση των
εργαζοµένων και να στεγαστεί το σχολείο σε ένα σύγχρονο κτή-
ριο που να καλύπτει πλήρως τις ανάγκες των µαθητών µε πολλα-
πλές αναπηρίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Δάγκα.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω πολύ σύντοµη αναφορά στους µόνιµους διορισµούς,

τους πρώτους στα εκπαιδευτικά χρονικά για την ειδική αγωγή.
Τα έχω πει πάρα πολλές φορές. Ο κύριος Πρόεδρος προήδρευε
στις περισσότερες από αυτές. Είναι οι πρώτοι που έγιναν από την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ήδη από την προηγούµενη
τετραετία. 

Από τις σχεδόν σαράντα χιλιάδες µόνιµους διορισµούς πέντε
χιλιάδες επτακόσιες τριάντα τέσσερις είναι στην ειδική αγωγή και
εκπαίδευση και δύο χιλιάδες οχτακόσια µόνιµα µέλη ειδικού εκ-
παιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού. 

Όταν άρχισαν οι διορισµοί, κυρία συνάδελφε, τον Μάρτιο του
2020 είχαµε οχτακόσια οχτώ µόνιµα µέλη ειδικού εκπαιδευτικού
και βοηθητικού προσωπικού. Τώρα αφού υπολογίσουµε και τις
συνταξιοδοτήσεις και τις αφυπηρετήσεις είναι τρεις χιλιάδες τε-
τρακόσιες είκοσι επτά.

Ειδικότερα για τη Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση της Γ’ Αθήνας,
όπου ανήκει και το Εργαστήρι Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης και Κατάρτισης Μαθητών µε Προβλήµατα Όρασης και Πολ-
λαπλές Αναπηρίες, που είναι στο Αιγάλεω έχουν διοριστεί,
δηλαδή είναι µόνιµα, τετρακόσια ογδόντα επτά εκπαιδευτικοί στη
γενική εκπαίδευση, εκατόν είκοσι οχτώ εκπαιδευτικοί στην ειδική
αγωγή και εκπαίδευση, είκοσι πέντε µέλη ειδικού εκπαιδευτικού
και βοηθητικού προσωπικού. 

Και επειδή, όπως ξέρετε, υπάρχουν πολλές φορές και έκτα-
κτες εκπαιδευτικές ανάγκες, όπως είναι η κύηση, η ασθένεια, στη
δευτεροβάθµια ειδική αγωγή και εκπαίδευση το σχολικό έτος
2024-2025 έχουµε προσλάβει τρεις χιλιάδες τετρακόσιους είκοσι
οχτώ αναπληρωτές εκπαιδευτικούς. Από αυτούς εκατόν εβδοµή-
ντα οκτώ είναι για τη Δευτεροβάθµια Ειδική Αγωγή και Εκπαί-
δευση στη Γ’ Αθήνας που βρίσκεται το εργαστήρι που ρωτάτε.
Συνολικά στην επικράτεια έχουµε επτά χιλιάδες πεντακόσια πε-
νήντα εννιά µέλη ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσω-
πικού ως αναπληρωτές και ενενήντα έξι είναι για τη Δευτερο-
βάθµια Εκπαίδευση Γ’ Αθήνας όπου ανήκει και το εργαστήρι. 

Θέλω να σας πω τώρα για το ερώτηµά σας για το ειδικό βοη-
θητικό προσωπικό. Στην πρώτη φάση προσλήψεων η Περιφερει-
ακή Διεύθυνση Αττικής ζήτησε να καλυφθούν έντεκα κενά ειδικού
βοηθητικού προσωπικού στη Γ’ Αθήνας όπου ανήκει το ΕΕΕΕΚ.
Καλύφθηκαν και τα έντεκα. Στη δεύτερη φάση ζήτησε να καλυ-
φθούν δεκαέξι κενά ειδικού βοηθητικού προσωπικού στη Γ’ Αθή-
νας, όπου πάλι ανήκει το ΕΕΕΕΚ. Καλύφθηκαν και τα δεκαέξι. 

Εδώ έχω τις σχετικές καταχωρήσεις στον ΟΠΣΥΔ -θα τις δώσω
στα Πρακτικά- που φαίνεται ότι όσα κενά µας ζήτησε η Περιφε-
ρειακή Διεύθυνση Αττικής, δηλαδή ο κ. Νικολόπουλος, καλύφθη-
καν. 

Θέλω να σας πω ότι το σύστηµα λειτουργεί ως εξής: Η περι-
φερειακή διεύθυνση που έχει ως διευθυντές έµπειρους εκπαιδευ-
τικούς, οι οποίοι έχουν ασκήσει και διοίκηση, δίνει τα κενά,
καταχωρίζονται στο ΟΠΣΥΔ, όπως προκύπτει από χαρτιά που
έχω εδώ µπροστά µου και, εν συνεχεία, το Υπουργείο κάνει τις
προσλήψεις ανάλογα µε τα κενά και τις πιστώσεις. Εδώ, λοιπόν,
φαίνεται ότι όσα ζήτησε ο κ. Νικολόπουλος, ο οποίος επισηµαίνω
ότι είναι έµπειρος και παλιός µε διοικητικά προσόντα εκπαιδευτι-
κός, τόσα ακριβώς καλύφθηκαν.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού κ. Ζωή (Ζέττα) Μακρή καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Τώρα έχουµε την τρίτη φάση. Για το ειδικό βοηθητικό και εκ-
παιδευτικό προσωπικό έχουν δηλωθεί δέκα κενά, τα οποία προ-
φανώς και θα τα λάβουµε σοβαρώς υπ’ όψιν.

Στη Διεύθυνση Εκπαίδευσης Γ’ Αθήνας µας ενηµερώνει ότι
υπηρετούν στο σχολείο εννέα µέλη ειδικού βοηθητικού προσω-
πικού. Υπηρετεί ένας λογοθεραπευτής, ένας φυσικοθεραπευτής,
ένας ψυχολόγος, ένας κοινωνικός λειτουργός, είκοσι επτά µόνι-
µοι και δεκαοχτώ αναπληρωτές εκπαιδευτικοί. Υπάρχουν τα κενά,
ένα κενό γεωπόνου, ένα κενό εκπαιδευτικού κοινωνικών επιστη-
µών, ένα κενό καλλιτεχνικών.

Στη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε, θα πω ειδικότερες λεπτο-
µέρειες για να µην παίρνω περισσότερο χρόνο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Κυρία Δάγκα, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Κυρία Υπουργέ, το καταλαβαί-

νετε ότι ενενήντα µαθητές που κινούνται µε αµαξίδιο, που δεν
µπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν, ότι δεν µπορούν αυτές οι ανά-
γκες να ικανοποιηθούν µε το υπάρχον βοηθητικό προσωπικό. Και
µιλάµε για τις ανάγκες που προκύπτουν µε επιστηµονικά κριτήρια
και όχι µε το κριτήριο του εξορθολογισµού των δαπανών, να µου
επιτρέψετε, µε το κριτήριο µε το οποίο γίνονται και οι προσλή-
ψεις, γιατί η απάντησή σας δεν δίνει λύση στην κραυγή αγωνίας
που βγάζουν αυτή τη στιγµή και οι εκπαιδευτικοί και οι γονείς όχι
µόνο για την κατάσταση του σχολείου σήµερα, του Ειδικού Ερ-
γαστηρίου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, αλλά
και την ανασφάλεια που νιώθουν για το τι θα γίνει στο µέλλον µε
αυτά τα παιδιά µετά το σχολείο και ποια είναι η προοπτική που
θα δώσει η Κυβέρνηση. 

Δεν νοµίζω ότι προοπτική είναι οι χυδαίες προτάσεις του
Υπουργού Άµυνας τα παιδιά µε αυτισµό να εκπαιδεύονται στα
drones για να βοηθάνε σε πολεµικούς σκοπούς, δηλαδή να δο-
λοφονούν άλλα παιδιά. 

Και η Κυβέρνηση δεν είναι καινούργια, επειδή αναφερθήκατε
στις προσλήψεις που έγιναν τα τελευταία χρόνια. Έχετε δοκιµα-
σθεί και ως Κυβέρνηση όλα τα προηγούµενα χρόνια και στην ψή-
φιση του τρίτου µνηµονίου που πετσόκοψε κατά 50% τις δαπάνες
σε σχέση µε την πρόσθετη στήριξη των Ατόµων Με Ειδικές Ανά-
γκες, των Ατόµων Με Αναπηρία, αλλά και στη στήριξη που έχετε
δώσει σε αντιδραστικές κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και εµείς αναρωτιόµαστε: Ποια είναι η περιβόητη συµπεριλη-
πτικότητα; Το να υπάρχουν «κόφτες» στην παράλληλη στήριξη
και στους σχολικούς νοσηλευτές στο όνοµα του εξορθολογισµού
των δαπανών ή «κόφτες» των ΚΕΠΑ που µε απαράδεκτα κριτήρια
θεωρείται πολυτέλεια ένας άνθρωπος µε αναπηρία να έχει ένα
σπίτι ή οτιδήποτε άλλο ή τα απαράδεκτα κριτήρια της λειτουργι-
κότητας ή υποστελέχωσης των ΚΕΔΑΣΥ; Αυτό είναι η συµπερι-
ληπτικότητα; Συµπεριληπτικότητα είναι να ταξιδεύει ένα παιδί
δύο ώρες για να πηγαίνει στο σχολείο; Και αυτό, βέβαια, δεν
ισχύει µόνο για το συγκεκριµένο σχολείο, ισχύει για όλα τα ειδικά
σχολεία, συνολικότερα για την ειδική αγωγή. Ή µήπως είναι συ-
µπεριληπτικότητα η προώθηση των πλειστηριασµών και οι εξώ-
σεις ακόµα και οικογενειών µε Άτοµα Με Ειδικές Ανάγκες, ακόµα
και αθλητριών και αθλητών µε αναπηρίες;

Τα λέµε αυτά γιατί ουσιαστικά αυτή τη στιγµή όλο και περισ-
σότερο δυναµώνει η οργή, η αγανάκτηση, η δυσαρέσκεια, η ανα-
σφάλεια γονιών, εκπαιδευτικών για το µέλλον των παιδιών. Αυτό
εκφράζεται καθηµερινά. Γνωρίζετε τα προβλήµατα. Έχουν απευ-
θυνθεί σύλλογοι γονέων, οι σύλλογοι της Συντονιστικής Επιτρο-
πής Αγώνα Αναπήρων που έχουν καταθέσει συγκεκριµένα
ζητήµατα. Έχετε ακούσει την αγωνία της µάνας που λέει «τι θα
κάνω εγώ µε το παιδί, όταν τελειώνει στις δώδεκα η ώρα το σχο-
λείο γιατί δεν υπάρχει το απαραίτητο προσωπικό και πρέπει να
είµαι σπίτι να το περιµένω;».

Για όλα αυτά, λοιπόν, θα εκφραστούν και αύριο στις 3 του Δε-
κέµβρη, που είναι η Παγκόσµια Ηµέρα Ατόµων µε Ειδικές Ανά-
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γκες, για να εκφράσουν µε ακόµα µεγαλύτερη µαχητικότητα τη
δική τους φωνή.

Διότι κριτήριο, κυρία Υπουργέ, είναι οι ανάγκες και όχι το κό-
στος για την ικανοποίηση αυτών των αναγκών, µε κριτήριο το
όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων και ως πεδίο επιχειρηµατι-
κής δραστηριότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Δάγκα.

Η κυρία Υπουργός έχει τον λόγο.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Δεν ξέρω πού εµπλέκονται οι όµιλοι τώρα,
για δηµόσιο σχολείο µιλάµε. Εγώ δεν έκανα κανένα λόγο για
εξορθολογισµό δαπανών. Εγώ σας είπα πως ό,τι ζήτησε ο κ. Νι-
κολόπουλος, ως περιφερειακός διευθυντής εκπαίδευσης, τα
έλαβα απολύτως. Θα εξηγήσω γιατί υπάρχουν αυτά τα ελάχιστα
κενά, τα οποία επισηµαίνετε στην ερώτησή σας. 

Προσελήφθη γεωπόνος, δεν ανέλαβε υπηρεσία. Προσλήφθη-
καν τέσσερις εκπαιδευτικοί κοινωνικών επιστηµών και ένας εκ-
παιδευτικός καλλιτεχνικών, οι οποίοι υπηρετούν κανονικά. Στη
δεύτερη φάση προσλήψεων, τα κενά του ενός γεωπόνου που δεν
ανέλαβε, ενός εκπαιδευτικού κοινωνικών επιστηµών και ενός καλ-
λιτεχνικών, δεν τα είχε δηλώσει η αρµόδια Διεύθυνση Δευτερο-
βάθµιας ως κενά. Τώρα, όµως, θα τα δηλώσει και το Υπουργείο
θα κάνει το παν για να τα καλύψει. 

Με ρωτάτε, επίσης, για τη µονιµοποίηση όλων των εργαζοµέ-
νων. Θα πω για πολλοστή φορά ότι αυτοδίκαιη µονιµοποίηση
αναπληρωτών δεν προβλέπεται µε το ισχύον νοµικό καθεστώς.
Υπάρχει ο πίνακας του ΑΣΕΠ, κατά φθίνουσα σειρά διορίζονται
για κενές οργανικές θέσεις ή προσλαµβάνονται για κενές λει-
τουργικές θέσεις. Αυτή είναι η διαδικασία που ισχύει. Δεν αλλά-
ζει, δεν το επιτρέπει και το Σύνταγµα. 

Σε ό,τι αφορά τα κτηριακά, θα σας πω κάτι που οι συνάδελφοί
σας στο ΚΚΕ -και ο κ. Συντυχάκης που αποχώρησε και ο κ. Δελής-
το ξέρουν καλά. Δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας.
Θα ρωτήσετε το Υπουργείο Εσωτερικών και θα πάρετε τις δέου-
σες απαντήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό. 
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.51’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 3 Δεκεµβρίου και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: Νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ 


